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روزنامه صبح ایران

پاسخ وزیر نفت به اظهارنظر ضرغامی:

حدود یک سال است که آرایش جنگی گرفته ایم

تخت روانچی در واشنگتن به صراحت اعلام کرد

چرا ایرانی ها به دونالد ترامپ زنگ نمی زنند؟

آیا تجربه لیست امید بار دیگر در انتخابات آینده تکرار می شود؟

»نگاه ائتلافی« برگ 
برنده اصلاح طلبان 
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اصلاح طلبان در حالی موفق به کسب اکثریت کرسی های مجلس دهم شدند که گفته می شود تکرار تجربه "نگاه 
ائتلافی" آنان را پیروز میدان انتخابات مجلس کرد.انتخابات ریاست جمهوری سال 92 برگ برنده اصلاح طلبان در انتخابات 
مجلس دهم بود، با همین برگ برنده بود که اصلاح طلبان توانستند اکثریت کرسی های مجلس دهم را از آن خود کنند.
تجربه ائتلاف در انتخابات ریاست جمهوری یازدهم اگرچه شکی برای ائتلاف ادامه دار اصلاح طلبان و اعتدالیون برای 

انتخابات مجلس دهم باقی نمی گذاشت اما با این حال این ائتلاف به راحتی حاصل نشد و فراز و فرودهایی داشت...

مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا با بیان اینکه به شخصه 
نسبت به تحولات اخیر پیرامون برجام نگران است، گفت: حفظ توافق 
هسته ای مسئله ای مربوط به امنیت ما و جهان است.فدریکا موگرینی، 
مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا پیش از آغاز نشست اتحادیه 
اروپا در رومانی در جمع خبرنگاران در پاسخ به سوالی درباره برجام 
گفت: شما احتمالاً بیانیه مشترک ما با وزیران خارجه فرانسه، انگلیس 

و آلمان را دیده اید. من به شخصه به شدت نسبت...

معاون سیاسی وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران تأکید کرد: 
طبیعی است که ایران قصد ایجاد تنش و درگیری ندارد اما مهم برای 
ما تأمین منافع ملی کشور است و ما هیچ تعصبی به برجام نداریم. 
سیدعباس عراقچی چهارشنبه شب در برنامه گفت وگوی ویژه خبری 
شبکه دو سیما پیرامون تصمیم امروز جمهوری اسلامی ایران در 
خصوص اعمال تغییراتی در اجرای برجام توضیحاتی ارائه داد.معاون 

سیاسی وزیر امور خارجه با بیان اینکه »خط قرمز ...

موگرینی: 

نسبت به تحولات
برجام نگرانم

سیدعباس عراقچی: 

منافع کشور بر حفظ برجام 
اولویت دارد 
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نایب رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم گفت: شهر قم با مشکل جدی پارکینگ مواجه 
است و در این زمینه باید برنامه ریزی مناسبی انجام شود. آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری در 
دیدار با رئیس و اعضای شورای شهر قم که در دفتر جامعه مدرسین حوزه علمیه برگزار شد، اظهار 
داشت: قم باید جنبه الگویی برای دیگر شهرهای کشور و همچنین شهرهای اسلامی باشد. زائران و 
مسافرانی که به قم سفر می کنند به این شهر به عنوان شهری الگو نگاه می کنند، در همه موضوعات 
قم را با دیگر شهرها مقایسه می کنند و در زمینه فرهنگی به این موضوع توجه می کنند که قم 
پیشرفت کرده است.نایب رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم بیان کرد: اقدامات خوبی در این 
چند سال در قم انجام شده است و پل و زیرگذر احداث و محیط های مناسبی برای پارک ها اختصاص 

پیدا کرده و پروژه هایی در دست اقدام است. فعالیت فرهنگی در کشورمان...

استاندار قم گفت: تدوین سند راهبردی مدیریت بحران در استان، یکی از ضرورت هایی است 
که برای مقابله با آثار بلایای طبیعی و انتقال تجربه ها بسیار به آن نیازمندیم. بهرام سرمست عصر 
پنجشنبه در نشست با اعضای جمعیت هلال احمر قم افزود: الگوی مدیریت بحران در کشورمان 
نیازمند بازبینی و بازنگری است و متاسفانه ما همواره از رخدادها، آسیب و خسارت های بسیار دیده 
و دچار بحران می شویم. وی بر ضرورت دستیابی به شرایط ایده آل در مدیریت بحران تاکید کرد و 
گفت: ملت ایران در بلایای طبیعی حس همبستگی و مسئولیت پذیری فوق العاده ای دارند، اما به 
دلیل آنکه امدادرسانی ها از قبل ساماندهی نشده و نظام یافته نیست، کمک ها به مردم و مناطق 
آسیب دیده پس از مدتی فروکش می کند. استاندار قم با بیان اینکه جمعیت هلال احمر بسیار فراتر 

از مرزهای عقیدتی و جغرافیایی و بر اساس مسئولیت پذیری دینی و مدنی...

آیت الله حسینی بوشهری:

شهر قم با مشکل جدی 
پارکینگ مواجه است 

استاندارقم: 

سند راهبردی مدیریت 
بحران قم تدوین شود 

48

2

نباید انتخابات 
بهانه ای برای دمیدن 
در بوق نارضایتی شود

سازمان های  گفت:  قم  جمعه  امام 
بین المللی و شورای امنیت در برابر یک 
امتحان بزرگ رفوزه شدند؛ آنها باید برابر 
این تحریم ها و عهد شکنی ها بایستند تا 
ملت های مظلوم عالم نگاه پوشالی به این 

سازمان ها نداشته باشند.
آیت الله علیرضا اعرافی در خطبه های 
این هفته نماز جمعه قم با اشاره به اینکه 
باید پیام رمضان را در همه زندگی خود 
محقق کنیم اضافه کرد: در شرایطی که 
مردم  زیاد  و سختی های  گرانی  موج  با 
مواجه هستیم ضروری است که به فکر 
نیازمندان و فقرا باشیم.اعرافی با اشاره به 

اینکه دولتمردان باید اهتمام بهتری نسبت 
به برنامه ریزی ها و حل مشکلات داشته 
باشند، تاکید کرد: در ماه رمضان توجه به 
هموطنان سیل زده نباید مورد غفلت قرار 
گیرد و روند کمک رسانی قطع شود. باید 
در این ماه به فکر سیل زدگان و محرومان 
و نیازمندان باشیم.وی با اشاره به دیدار اخیر 
حوزویان با مقام معظم رهبری تصریح کرد: 
رهبری رهنمودهای مهمی مطرح کردند 
و روحانیون و حوزویان مخاطب ارشادات 
معظم له و مراجع تقلید هستند و باید 
تلاش کنیم که این رهنمودها را مورد توجه 
قرار دهیم.امام جمعه قم گفت: مردم صبور 

در ماه مجاهدت و تلاش بعد از نماز جمعه 
در برابر یاوه گویی ها ایستادگی کرده و در 
راهپیمایی حضور می یابند و از کسانی که 
در برابر دشمن ایستادگی کردند پشتیبانی 
خواهند کرد.وی با بیان اینکه برجام قصه 
طولانی ولی پرغصه دارد و در خصوص 
پسابرجام باید چند نکته ذکر شود یادآور 
شد: پسابرجام نشان داد و رهبر رشید ایران 
و امت اسلامی چه اندازه صبور، بردبار و 
نجیب بوده و پایبند به قوانین هستند؛ 
پسابرجام نشان داد پیمان شکن ترین دولت 
عالم آمریکاست. وی با اشاره به اینکه عهد 
شکنی آمریکا در برجام در رتبه نخست 

اروپایی ها در  افزود:  پیمان شکنی است 
سخن دو پهلو سخن گفته ولی هرگز آنهایی 
که مدعی عهد و حقوق بشر هستند پای 
این پیمان نایستادند.در پسابرجام دیدیم 
که صهیونیست ها و دولت های حقیر در 
منطقه همراهی کرده و در برابر تحریم های 
ظالمانه ایران احساس شادمانی کرده و به 
همراهی با آنان پرداختند.امام جمعه قم 
گفت: سازمان های بین المللی و شورای 
امنیت در برابر یک امتحان بزرگ رفوزه 
شدند؛ آنها باید برابر این تحریم ها و عهد 
شکنی ها بایستند تا ملت های مظلوم عالم 
نگاه پوشالی به این سازمان ها نداشته باشند.

آیت الله اعرافی در خطبه های نماز جمعه قم :

پسابرجام نشان داد آمریکا پیمان شکن ترین دولت است 

محمد رضا باهنر :

در نظر دارد بااستناد به ماده 4 آئین نامه مالی شهرداریها عملیات مشروحه ذیل را از طریق برگزاری مناقصه عمومی به اشخاص 
حقوقی واجد شرایط واگذار نماید . لذا متقاضیان می توانند جهت کسب اطلاع بیشتر و شرکت در مناقصه به آدرس مندرج در 

بند 2 این آگهی مراجعه نمایند.

1- سپرده شرکت در مناقصه: در راستای اجرای بند 2 ماده 5 آئین نامه مالی شهرداریها سپرده شرکت در مناقصه فوق می 
بایست بصورت ضمانتنامه بانکی به نفع سازمان سیما ، منظر و  فضای سبز شهری اندیشه، اسناد خزانه و یا واریز نقدی به 
حسابجاری سیبا به شماره 0107444713002 نزد بانك ملی ایران شعبه فاز 3 اندیشه )کد2417( تهیه و برابر دستور العمل مندرج 
در کاربرگ مناقصه به همراه پیشنهاد قیمت ارائه گردد. لازم بذکر است نفرات اول ، دوم و سوم مناقصه هر گاه حاضر به عقد 

قرارداد نگردند سپرده آنان به ترتیب به نفع سازمان ضبط خواهد شد.
2- مهلت و محل دریافت اسناد مناقصه: مهلت دریافت اسناد مناقصه از تاریخ درج آگهی لغایت ساعت14:30 روز سه شنبه 
مورخ 1398/02/31  و محل دریافت آن به نشانی شهرستان شهریار، شهر اندیشه، فاز 5 ، بلوار خلیج فارس ، خیابان شهید 
تهرانی مقدم  ، ساختمان شماره 2 شهرداری اندیشه ، طبقه اول ، سازمان سیما ، منظر و فضای سبز شهری شهرداری اندیشه 

می باشد.
3- مهلت و محل ارائه پیشنهادات: متقاضیان می بایست پاکات پیشنهاد قیمت خود را که برابر شرایط مندرج در کاربرگ 
مناقصه تنظیم شده است را حداکثر تا ساعت14:30روز سه شنبه مورخ 1398/02/31 به آدرس دبیرخانه سازمان سیما ، منظر و 

فضای سبز شهری شهرداری اندیشه به آدرس مندرج در بند 2 تحویل نموده و رسید دریافت نمایند.
4- مدارك لازم جهت دریافت اسناد مناقصه: متقاضیان جهت دریافت اسناد مناقصه می بایست درخواست کتبی 
خود را بعلاوه یك فقره فیش واریزی به حسابجاری سیبا به شماره 0107444587001 نزد بانك ملی ایران شعبه فاز 3 
دبیرخانه سازمان تسلیم  به  مناقصه  اسناد  بابت خرید  استرداد(  قابل  )غیر  ریال   1.000.000 بمبلغ  )کد2417(  اندیشه 

نمایند. 
5- هزینه درج آگهی در روزنامه بر عهده برندگان مناقصه می باشد.

6- سازمان سیما ، منظر و  فضای سبز شهری اندیشه در رد یا قبول یك یا تمام پیشنهادات بدون ذکر دلیل مختار می باشد.
7- تاریخ بازگشائی پاکات مناقصه 1398/02/31 می باشد.

8- دارا بودن رتبه مرتبط و دارای ظرفیت آزاد کار الزامی است.
9- سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مناقصه ذکر شده است.

تاریخ چاپ نوبت اول 1398/02/14تاریخ درج نوبت دوم : 1398/02/21

سازمان سیما ، منظر و فضای سبز شهری  اندیشه

ارشاد تنها - سرپرست سازمان سیما منظر  و فضای سبز شهری اندیشه

آگهی مناقصه عمومی  )نوبت دوم( امام جمعه موقت تهران با اشاره به بیانیه شورای عالی امنیت ملی درباره کاهش 
تعهدات برجام گفت: شورای امنیت و جامعه جهانی و اروپایی ها در معرض آزمونی 
بزرگ هستند.حجت الاسلام حاج علی اکبری در خطبه های نماز جمعه این هفته تهران 
که در دانشگاه تهران برگزار شد در مورد بیانیه شورای عالی امنیت ملی در واکنش به 
بدعهدی های طرف مقابل در برجام، اظهار داشت: اقدام صورت گرفته ما کاملًا حقوقی 
و قانونی و بر اساس بندهای ۲۶ و ۳۶ برجام صورت گرفت. این اقدام می توانست سال 
گذشته پس از خروج آمریکا از برجام صورت بگیرد که با تأخیر و با حوصله ورزی فراوان 
انجام شد.وی گفت: گام برداشته شده یک گام انقلابی برای تقویت عزت و اعتبار ایران 
اسلامی بود، امیدوارم از این دست گام ها باز هم برداشته شود. خوشبختانه در بیانیه اخیر 

شاهد گام های مشخص در زمان های تعیین شده هستیم. خطیب نماز جمعه این هفته 
تهران ادامه داد: ما از این اقدام انقلابی حمایت می کنیم و یقین داریم گشایش هایی را در 
پی خواهد داشت. شورای امنیت و جامعه جهانی و اروپایی ها در معرض آزمونی بزرگ 
هستند.واکنش های اروپایی ها به این اقدام انقلابی و با تأخیر ما از روی عصبانیت است 
و این نشان دهنده صحت اقدام است که معلوم می شود مسیر درستی قرار گرفتیم. از 
ایران عزیز ما یک صدا شنیده می شود.وی بیان کرد: امروز و پس از نماز جمعه ملت 
عزیز ما از این تصمیم انقلابی، یکپارچه دفاع می کنند و بر علیه دشمنان شعار می دهند. 
واقعیت میدان آرایش جنگی دشمن در برابر ایران اسلامی است. در ابعاد مختلف سیاسی، 

اقتصادی و اطلاعاتی و البته نه در حوزه نامی چون عرضه ای در آن بخش ندارند. 

خطیب نماز جمعه تهران :

شورای امنیت و اروپایی ها در معرض آزمونی بزرگ هستند

مردم ولایتمدار وانقلابی  ایران اسلامی 
با شرکت گسترده در راهپیمایی سراسری 
حمایت از بیانیه شورای عالی امنیت ملی 
بر ضرورت اقدام قاطعانه در برابر بدعهدی 
های امریکا و دیگران در برجام تاکید کردند.

مبارک  ماه  جمعه  اولین  نمازگزاران 
راهپیمایی  برگزاری  از  پس  رمضان، 
سراسری علیه بدعهدی آمریکا و غرب و 
در حمایت از بیانیه شورای عالی امنیت 
ملی تاکید کردند: با توجه به بی¬ اثر شدن 
معاهده برجام و اثبات چندباره بدعهدی 
بودنِ  اعتماد  غیرقابل  و  طاغوت اعظم 
کشورهای اروپایی، تقویت بنیه اقتصادی 
کشور با رونق تولید و تحقق عملی اقتصاد 
مقاومتی، توقف کامل اجرای یک-طرفه 
در  ایران  اسلامی  جمهوری  تعهدات 
به برجام و  توافقنامه نقض شده موسوم 
خروج کامل از این معاهده در صورت تداوم  
بدقولی و عهدشکنیِ کشورهای اروپایی را 

امری قطعی قلمداد و مصرّانه خواهانیم.
راهپیمایی  این  پایانی  قطعنامه  در 
تصریح شده است:بسم الله الرحمن الرحیم

"فلا تهنوا و تدعوا الی السلم و انتم 
الاعلون والله معکم و لن یترکم اعمالکم" 

)سوره محمد )ص(/ آیه۳5(
)پس هرگز سست نشوید و )دشمنان 
را( به صلح )ذلت بار( دعوت نکنید درحالی 
که شما برترید، و خداوند با شماست و 

چیزی از )ثواب( اعمالتان را کم نمی کند(
حمد و ثنا ذات اقدس احدیت جل و 
علا را به شکرانه نعمت با فضیلت ولایت، 
نظام مقدس اسلامی و آغاز گام دوم حیات 

و بالندگی انقلاب اسلامی و عزت روزافزون 
ملت ایران در پرتو هدایت های حکیمانه 
رهبر فرزانه انقلاب اسلامی حضرت آیت 
الله امام خامنه ای مدظله العالی و با درود 
به ارواح طیبه شهدای بلندمرتبه طریق حق 
و مقاومت، و بنیانگذار نظام اسلامی حضرت 
امام خمینی قدس الله نفسه الزکیه، ما 
گرچه  راهپیمایی  در  کنندگان  شرکت 
انتظار داشتیم همزمان با خروج امریکا از 
توافقنامه هسته ای، ایران هم مقتدرانه به 
تعبیر مقام معظم رهبری مدظله العالی 
اعلام  اینک ضمن  بزند،  آتش  را  برجام 
حمایت از بیانیه اخیر شورای عالی امنیت 
ملی در راستای احقاق حقوق حقه ملت 
ایران و ضرورت توقف فوری تمامی تعهدات 
برجامی بدون اکتفا به موادی از آن با بانگ 
رسای توحیدی الله اکبر - خامنه ای رهبر - 

مرگ بر امریکا اعلام می نماییم:
آرمان  با  تجدیدمیثاق  ضمن   -  1

های بلند امام راحل رحمت الله علیه و 
تجدیدبیعت با مقام معظم رهبری مدظله 
العالی، تقویت روحیه مقاومت و انقلابی 
گری برای حفظ نظام اسلامی را از اوجب 
واجبات دانسته، تاثیرناپذیری از وسوسه 
خودباختگان  و  خارجی  دشمنان  های 
داخلی - حفظ وحدت و انسجام ملی با 
تبعیت محض از منویات مقتدای عظیم 
بر  غلبه  راه  تنها  را  اسلامی  امت  الشان 
دشمن عنود در جنگ ترکیبی شیطان 

بزرگ و اذنابش می دانیم.
۲ - با تقدیر و سپاس از مجاهدت های 
نیروهای اطلاعاتی و امنیتی و قوای نظامی 
و انتظامی کشور، به سران امریکا خاصه 
رئیس جمهور احمق آن هشدار می دهیم 
که هرگونه تحرک و تهدید علیه ایران 
همیشه سرافراز، با واکنش قاطع و مشت 
آهنین جوانان این سرزمین روبرو می شود 
و دشمن را با شکست مفتضحانه سنگینی 

به خاک مذلت خواهیم نشاند.
۳ - باتوجه به بی اثر شدن معاهده 
برجام و اثبات چندباره بدعهدی طاغوت 
اعظم و غیرقابل اعتماد بودن کشورهای 
با  اقتصادی کشور  بنیه  اروپایی، تقویت 
رونق تولید و تحقق عملی اقتصاد مقاومتی، 
تعهدات  اجرای یک طرفه  کامل  توقف 
جمهوری اسلامی ایران در توافقنامه نقض 
شده موسوم به برجام و خروج کامل از این 
معاهده در صورت بدقولی و عهدشکنی 
کشورهای اروپایی را امری قطعی قلمداد و 

مصرانه خواهانیم.
4 - ملاک عمل قراردادن منویات مقام 
معظم رهبری مدظله العالی - بی اعتمادی 
مطلق به بیگانگان - تسلیم نشدن در برابر 
زیاده خواهی های استکباری مجامع بین 
المللی از جمله سند ننگین ۲0۳0 و اف 
ای تی اف )FATF( - اقدام جهادی در برابر 
آرایش جنگی دشمن و مقابله قاطع با پدیده 
شوم تورم و گرانی و پرهیز از اشرافی گری 
را مطالبه به حق و جدی ملت از مسئولین 
می دانیم.5 - شرکت در این راهپیمایی 
به منزله اعلام حضور آگاهانه و مقتدرانه 
ملت در برابر تشدید توطئه های رذیلانه و 
تهدیدات شیطان بزرگ امریکا و مزدوران 
از آغاز مقابله  منطقه ای آن و حمایت 
نهادهای مسئول با عهدشکنی و بدقولی 
کشورهای طرف مذاکره هسته ای بوده و 
برداشتن گام های جدی و اقدام قاطعانه 
بدون عقب نشینی از مواضع تا شکست 

مفتضحانه امریکا و اذنابش را خواهانیم.
والسلام علیکم و رحمله الله و برکاته.

با شرکت گسترده نمازگزاران جمعه در راهپیمایی سراسری صورت گرفت

حمایت قاطع از بیانیه شورای عالی امنیت ملی

حمایت قاطع از بیانیه شورای عالی امنیت ملی
با شرکت گسترده نمازگزاران جمعه در راهپیمایی سراسری صورت گرفت
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اروپا پیام ایران را جدی بگیرد
شورای	عالی	امنیت	ملی	در	تاریخ	18	اردیبهشت،	

اعلام	 برجام	 عضو	 کشورهای	 به	 خطاب	 بیانیه	ای	 در	
کرد	که	ایران	خود	را	متعهد	به	رعایت	محدودیت	های	
مربوط	به	نگهداری	ذخائر	اورانیوم	غنی	شده	و	ذخائر	آب	

سنگین	نمی	داند	و	برخی	اقدامات	خود	در	توافق	برجام	را	متوقف	می	کند.	در	این	بیانیه	
به	کشورهای	باقی	مانده	در	برجام	60	روز	مهلت	داده	شده	تا	تعهدات	خود	به	ویژه	در	
حوزه	های	بانکی	و	نفتی	را	اجرا	نمایند.	اتحادیه	اروپا	در	واکنش	به	اقدام	ایران	با	صدور	
بیانیه	ای	ضرب	الاجل	60	روزه	ایران	را	رد	کرد.	بیانیه	اتحادیه	اروپا	که	نشان	از	بی	انگیزگی	
این	اتحادیه	برای	اجرای	تعهدات	برجامی	دارد،	مهر	تائیدی	بر	بی	اعتمادی	ایران	نسبت	به	
این	اتحادیه	است.اگر	بطور	اجمالی	سوابق	تاریخی	را	مرور	کنیم	می	بینیم	که	اتحادیه	اروپا	
پس	از	پیروزی	انقلاب	اسلامی	معمولا	رویکرد	دوستانه	ای	نسبت	به	جمهوری	اسلامی	
ایران	نداشته	و	کشورمان	بارها	بداخلاقی	های	غیردوستانه	اروپا	را	تجربه	کرده	است.به	
دنبال	تسخیر	لانه	جاسوسی	آمریکا،	اتحادیه	اروپا	این	اقدام	انقلابی	را	محکوم	نمود	و	به	
اتفاق	آمریکا	دشمنی	را	با	ایران	آغاز	کرد.	چندی	بعد	اروپا	پناهگاه	و	محل	فعالیت	گروه	
های	تروریست	مخالف	ایران	بخصوص	منافقین	گردید.	با	تجاوز	صدام	و	آغاز	دوران	دفاع	
مقدس،	کشورهای	اروپایی	با	کمک	های	تسلیحاتی	و	حتی	فروش	سلاح	های	شیمیائی،	
به	حمایت	از	صدام	پرداختند.	در	همین	دوره،	اتحادیه	اروپا	در	همراهی	با	آمریکا	تحریم	
تسلیحاتی	علیه	ایران	را	آغاز	کرد	و	متعاقبا	تحریم	اقتصادی	شدیدی	علیه	مردم	اعمال	
نمود.	با	پذیرش	قطعنامه	۵۹8	شورای	امنیت	و	برقراری	آتش	بس،	فرصت	مناسبی	برای	
بهبود	و	توسعه	روابط	سیاسی	ایران	و	اتحادیه	اروپایی	فراهم	شد.	اما	اروپائی	ها	این	فرصت	
را	برباد	داده	و	به	بهانه	فتوای	تاریخی	امام	خمینی)ره(	علیه	سلمان	رشدی،	رویکرد	خصمانه	
خود	را	ادامه	داده	و	سفرای	خود	را	از	تهران	فراخواندند.	با	رخ	دادن	حادثه	میکونوس	که	
دسیسه	ای	از	جانب	ضدانقلاب	علیه	ایران	بود،	نخست	آلمان	و	سپس	سایر	دولت	های	
اروپایی	سفیران	خود	را	از	تهران	بیرون	کشیدند.بد	اخلاقی	های	اروپا	علیه	ایران	در	حوزه	
های	دیگری	مثل	حقوق	بشر،	انرژی	هسته	ای،	مسائل	امنیتی	منطقه	ای	و	حمایت	از	رژیم	
صهیونیستی	ادامه	یافت.	بارها	مقامات	اروپائی	خواهان	توقف	برنامه	اتمی	صلح	آمیز	ایران	
شدند	و	نهایتا	در	سال	۲006	میلادی،	پرونده	هسته	ای	ایران	به	شورای	امنیت	سازمان	
ملل	متحد	ارجاع	شد.اروپا	با	تشدید	تحریم	های	ظالمانه	و	غیرقانونی	علیه	ایران	به	منظور	
توقف	فعالیت	های	صلح	آمیز	هسته	ای	،	بارها	مردم	ایران	را	آزردند	و	حتی	اقدام	به	تصویب	
قانون	تحریم	تدریجی	صنعت	نفت	ایران	و	بانک	مرکزی	ایران	کردند.بعد	از	عهدشکنی	
ترامپ	و	خروج	از	برجام	نیز	کشورهای	اروپائی،	تعهدات	خود	را	انجام	نداده	و	احتمالا	در	
یک	تقسیم	کار	با	آمریکا	،	فرصتی	را	فراهم	کردند	تا	فشارهای	اقتصادی	به	ایران	افزایش	
یابد.اتحادیه	اروپا	در	زمان	جنگ	تجاری	با	آمریکا	و	زمانی	که	منافع	کشورهای	اروپائی	
مطرح	است،	در	مقابل	واشنگتن	می	ایستد	و	تعرفه	های	گمرکی	به	میزان	1۲	میلیارد	
یورو	وضع	می	کند.	اما	هنگامی	که	منافع	برجامی	ایران	مطرح	است،	ابراز	ناتوانی	کرده	و	
می	گوید	که	بر	بانک	ها	و	شرکت	های	اروپائی	نفوذی	ندارد.امروز	هم	اتحادیه	اروپا	بعد	از	
صدور	بیانیه	اخیر	شورای	امنیت،	به	جای	اینکه	از	کوتاهی	و	ناتوانی	در	اجرای	تعهدات	خود	
عذرخواهی	نماید،	اعلام	می	کند	که	ضرب	الاجل	60	روزه	ایران	را	نمی	پذیرد.تمام	شواهد	
تاریخی	نشان	می	دهد	که	اتحادیه	اروپا	قابل	اعتماد	نیست	و	رهبر	فرزانه	انقلاب	به	درستی	
از	بی	اعتمادی	نسبت	به	اروپا	سخن	گفته	اند.	امروز	شورای	عالی	امنیت	ملی	که	متشکل	
از	مقامات	عالی	سیاسی	و	نظامی	کشور	است،	پس	از	یک	سال	صبر	به	عدم	جدیت	
اروپایی	ها	واقف	شده		اند	و	باید	بر	ادامه	این	رویکرد،	عزتمندانه	پافشاری	کنند.جمهوری	
اسلامی	ایران	در	سال	13۹3	به	دلیل	شرایط	خاص	اقتصادی	و	بین	المللی،		مصلحت	
اندیشانه،	مذاکره	با	کشورهای	1+۵	را	آغاز	و	به	امید	لغو	تحریم	ها،	محدودیت	های	هسته	
ای	برجام	را	پذیرفت.	امروز	دیگر	شرایط	اقتصادی	و	بین	المللی	سال	13۹3	وجود	ندارد،	
ایران	بلحاظ	نظامی	قدرت	اول	منطقه	است،	شرکای	منطقه	ای	و	بین	المللی	خوبی	دارد،	
از	مزاحمت	های	شورای	امنیت	سازمان	ملل	متحد	رها	شده	و	می	تواند	با	اتکا	به	ظرفیت	
های	درونی	و	مقاومت	مردم	بزرگ	خود،	چالش	های	اقتصادی	را	پشت	سر	بگذارد.	امروز	
دیگر	زمان	مصلحت	اندیشی	نیست	و	باید	حکیمانه	برای	تامین	منافع	ملی	تصمیم	گرفت	و	
اقدام	کرد.پیام	ایران	به	اتحادیه	اروپا	بسیار	روشن	است	و	نشان	می	دهد	که	مسئولین	نظام	
برای	دفاع	از	حقوق	ملت	ایران	یکدل	و	مصمم	هستند.	ملت	ایران	مطالبه	حقوق	برجامی	
خود	یعنی	لغو	تحریم	ها	را	دارد.	اروپا	یا	باید	مهلت	60	روزه	را	جدی	بگیرد	و	یا	باید	خود	

را	برای	پیامدهای	تصمیمات	جدید	ایران،	آماده	نماید.

آمریکا و خیانت به مذاکره 
	ایران،	یک	سال	بعد	از	خروج	آمریکا	از	برجام		اعلام	

کرد	که	دیگر	خود	را	متعهد	به	رعایت	محدودیت	های	
مربوط	به	نگهداری	ذخائر	اورانیوم	غنی	شده	و	ذخائر	آب	
سنگین	نمی	داند.	ایران	همچنین	به	کشورهای	متعهد	در	

برجام	60	روز	مهلت	داد	تا		برای	اجرای	تعهدات	خود	بویژه	در	حوزه	های	بانکی	و	نفتی	
اقداماتی	را	انجام	دهند.خروج	ایالات	متحده	و	تصمیم	جدید	ایران	به	معنای	واقعی	کلمه،	
برجام	را	به	کما	برد	و	امروز	همه	نگران	فردای	برجام	هستند.	پایان	برجام	برای	جهان	یعنی	
پایان	گفت	وگو.گفت	وگوهای	هسته	ای	میان	ایران	و	کشورهای	1+۵	از	سال	۲006	آغاز	و	
در	سال	۲01۵	به	سرانجام	رسید.	دو	طرف	11	سال	پشت	میز	نشستند،	گفت	وگو	کردند،	
چانه	زدند،	قهر	کردند	تا	بالاخره	برجام	به	دنیا	آمد.تقریبا	می	شود	گفت	به	جز	چند	کشور	
محدود	همه	جهان	از	این	توافق	راضی	بودند	و	آن	را	مقدمه	ای	برای	گسترش	گفت	وگو	
در	جهان	معرفی	کردند.برجام	تازه	داشت	راه	رفتن	را	یاد	می	گرفت	که	ترامپ	از	راه	رسید	
و	اعلام	کرد	پای	برجام	نمی	ماند	و	از	آن	خارج	خواهد	شد.	موش	دوانی	های	اسرائیل	و	
عربستان	به	عنوان	دو	مخالف	جدی	توافق	هسته	ای	ایران	نیز	تاثیر	فراوانی	در	این	تصمیم	
ترامپ	داشت.	رییس	جمهور	آمریکا	برجام	را	بدترین	توافق	تاریخ	آمریکا	خواند	و	بالاخره	
در	18	اردیبهشت	13۹۷	خورشیدی،	ترامپ	امضای	خروج	خود	را	پای	برجام	انداخت.
ایران	بعد	از	خروج	آمریکا	از	برجام	شرایط	سخت	اقتصادی	را	تحمل	کرد	و	حالا	با	گذشت	
یک	سال	از	آن	روز،	ایران	بعد	از	دیدن		ناتوانی	اروپا	در	برابر	تحریم	های	آمریکا	تصمیم	
گرفت،	وارد	فاز	جدیدی	شود.خروج	آمریکا،	تصمیم	جدید	ایران	و	انفعال	کشورهای	اروپایی	
حکایت	تلخی	برای	دیپلماسی	در	جهان	است.	اتفاقاتی	که	برای	برجام	افتاد،	باعث	شد	
نگاه	ها	به	مذاکره	و	گفت	وگو	منفی	باشد.درهمین	ایران،	خیلی	ها	شرایط	بد	اقنصادی	ایران	
را	حاصل	مذاکره	کردن	با	آمریکا	می	دانند	و	می	گویند	حداقل	زمانی	که	مذاکره	نکرده	
بودیم	شرایط	بهتری	داشتیم.الان	در	هرجای	دنیا،	کسی	به	دنبال	مذاکره	باشد،	مخالفین	
مذاکره،	برجام	را	به	سر	نیزه	می	زنند	و	می	گویند	از	گفت	وگوی	ایران	با	کشورهای	۵+1	
درس	عبرت	بگیر	و	وارد	این	بازی	نشو.واقعا	رفتار	ترامپ	با	برجام	مانند	رفتار	یک	قلدر	بود	
که	می	خواست	حرف،	حرف	خودش	باشد	بدون	اینکه	به	عواقب	و	اعتبار	کشورش	فکر	
کند.	در	حالی	که	تمام	طرف	های	برجام	مخالف	خروج	آمریکا	بودند،	ترامپ	پایش	را	در	
یک	کفش	کرد	که	از	توافق	هسته	ای	خارج	خواهیم	شد.آمریکا	امروز	مهم	ترین	خائن	به	
مذاکره	است.	ایران	در	زمینه	توافق	هسته	ای	به	تمام	بندهای	برجام	پایبند	بود،	درست	
برخلاف	ایالات	متحده.شاید	برخی	بگویند	تصمیم	های	ترامپ	برای	منافع	ملی	آمریکاست	
اما	باید	به	آنها	گفت	که	آمریکا	ترینیداد	و	توباگو	نیست	که	تصمیماتش	اثری	بر	جهان	
نداشته	باشد.	چه	بخواهیم	و	چه	نخواهیم	آمریکا	قدرت	اول	جهان	است	و	هر	تصمیمی	
می	گیرد	بر	کل	مردم	دنیا	اثر	می	گذارد.تصمیم	های	ترامپ	از	آغاز	ریاست	جمهوری	اش	تا	
به	امروز	به	ضرر	صلح	جهانی	بوده	و	هیچ	کمکی	به	بشریت	نکرده	است.	انسانیت	در	زمان	
ترامپ	قربانی	پول	نفت	شده	است.بی	جهت	نیست	که	خیلی	از	مردم	در	سراسر	دنیا	دعا	

می	کنند	که	شاهد	تکرار	ریاست	جمهوری	او	نباشند.

سید عباس عراقچی: 

کشورهای غربی به وظیفه خود 
مقابل مهاجران افغان عمل کنند 

معاون	سیاسی	وزیر	امور	خارجه	گفت:	ایران	40	سال	است	که	سخاوتمندانه	حق	
میهمان	نوازی	را	در	مورد	مهاجران	افغان	بجا	آورده	است	اما	کشورهای	غربی	که	مسبب	
بسیاری	از	مصیبت	های	مردم	افغانستان	هستند	هم	باید	به	وظیفه	خود	در	این	زمینه	

عمل	کنند.	
»سید	عباس	عراقچی«	با	اظهار	تعجب	از	برخی	اظهارنظرها	و	برداشت	های	غلط	از	
سخنانش	در	فضای	مجازی	اظهارداشت:		بحث	مهاجرین	و	پناهندگان	یک	بحث	بین	
المللی	است	و	مدیریت	و	تامین	هزینه	های	مربوط	به	آن	نیز	یک	مسئولیت	بین	المللی	

به	شمار	می	رود.	
	وی	افزود:	این	که	مردم	ایران	بر	مبنای	اعتقادات	انسانی	و	اسلامی	خود	ظرف	40	سال	
گذشته	سخاوتمندانه	حق	میهمان	نوازی	را	در	مورد	پناهندگان	و	مهاجرین	اعم	از	افغان	
یا	سایر	ملیت	ها	به	طور	کامل	به	جا	آورده	و	باز	هم	به	جا	خواهد	آورد	یک	بحث	است،	
اینکه	سایر	کشورها	و	سازمان	های	بین	المللی،	به	خصوص	کشورهای	غربی	که	اتفاقا	
مسبب	بسیاری	از	مصیبت	های	مردم	افغانستان	هستند	هم	باید	وظیفه	و	مسئولیت	خود	
را	انجام	دهند،	یک	بحث	دیگر	است.	معاون	سیاسی	وزیر	امور	خارجه	تاکید	کرد:	دولت	
های	اروپایی	باید	سهم	خود	را	در	پذیرایی	از	مهاجرین	ادا	کنند،	حال	یا	در	قالب	پرداخت	
هزینه	ها	یا	با	پذیرش	بخشی	از	آنها	در	کشورهای	خود.	عراقچی	اظهار	داشت	:	این	یک	
مطالبه	جدی	جمهوری	اسلامی	است	و	وزارت	امور	خارجه	سال	ها	است	که	آن	را	از	طریق	
کمیساریای	عالی	پناهندگان	ملل	متحد،	مقامات	اروپایی	و	دولت	افغانستان	پیگیری	کرده	

و	باز	هم	به	طور	جدی	پیگیری	خواهد	کرد.	

محمود میرلوحی: 

باید شر ترامپ و نتانیاهو را به خودشان برگردانیم
یک	فعال	سیاسی	گفت:	ما	باید	با	عقل	و	صبر	بتوانیم	شر	ترامپ	و	نتانیاهو	را	به	
خودشان	برگردانیم	و	از	این	گردنه	سخت	عبور	کنیم.	شرایط	و	سمپاتی	بین	المللی	با	

ما	است.
محمود	میرلوحی	در	گفت	وگو	با	ایسنا،	در	ارتباط	با	پاسخ	متقابل	ایران	به	خروج	آمریکا	
از	برجام	اظهار	کرد:	حتی	همه	دلواپسان	هم	امروز	قبول	دارند	که	برجام	قرارداد	خوبی	بوده	
است.	نظر	امروز	آن	ها	متفاوت	از	زمانی	است	که	می	گفتند	برجام	عایدی	نداشته	و	وقتی	
رفتار	ترامپ	و	فشارهای	آمریکا	را	می	بینند	اعلام	می	کنند	ترامپ	ناجوانمردی	کرده	است.	
وی	ادامه	داد:	تعبیر	امپریالیسم	دیوانه	مناسب	ترین	تعبیری	است	که	می	توان	برای	ترامپ	
انتخاب	کرد.میرلوحی	با	اشاره	به	دستاوردهای	بین	المللی	برجام	همچون	مصوبات	سازمان	
ملل	و	مذاکرات	با	روسیه	و	غرب،	تصریح	کرد:	برجام	دستاوردهای	بسیار	خوبی	داشت.	
البته	گله	هایی	هم	از	کشورهایی	مثل	چین	و	روسیه	در	این	میان	وجود	دارد؛	آن	زمانی	که	
مصوبات	شورای	امنیت	علیه	ایران	بود	چه	می	کردند،	الان	که	علیه	آمریکا	است	چرا	کاری	
نمی	کنند.وی	خاطرنشان	کرد:	البته	باید	بپذیریم	که	امروز	دنیا	یک	طرف	و	ترامپ	یک	
طرف	است؛	حتی	در	داخل	خود	آمریکا	هم	شکاف	های	جدی	با	رفتارهای	ترامپ	ایجاد	
شده	است.این	نماینده	شورای	شهر	تهران	خاطر	نشان	کرد:	چه	کسی	است	که	نداند	این	
فضای	سیاسی	امروز	آمریکا	و	شرایط	بین	المللی	اش	بسیار	متفاوت	از	شرایط	قبلی	است.	
بوش	و	اوباما	هر	تصمیمی	می	گرفتند	لحظاتی	بعد	از	لندن	و	پاریس	همه	دنیا	صدای	واحد	
می	آمد؛	اما	امروز	ترامپ	و	رفتارش	نه	تنها	هم	صدایی	ندارد	بلکه	محکوم	هم	می	شود.وی	
گفت:	امروز	دنیا	با	رفتار	منطقی	و	صبوری	ایران	به	خوبی	متوجه	جفای	آمریکا	شده	اند.	به	
نظرم	ما	در	این	شرایط	باید	همچنان	مطالبه	های	خود	را	داشته	باشیم	و	بخواهیم	قطعنامه	
۲۲31	انجام	شود	و	اروپا	سامانه	مالی	مناسب	را	ایجاد	کند.میرلوحی	گفت:	صدای	فریاد	
کنگره	آمریکا	بلند	است؛	چراکه	ترامپ	فقط	از	برجام	خارج	نشده	است.	از	یونسکو،	قرارداد	
صلاح	هسته	ای،	قراردادهای	ژاپن	و	کره	و	همه	پیمان	های	زیست	محیطی	خارج	شده	و	
آن	ها	را	در	معرض	فروپاشی	قرار	داده	است.وی	گفت:	همان	طور	که	آقای	ظریف	گفته	اند	
ما	باید	با	عقل	و	صبر	بتوانیم	شر	ترامپ	و	نتانیاهو	را	به	خودشان	برگردانیم	و	از	این	گردنه	

سخت	عبور	کنیم.

محمود صادقی :

تولید ملی باطل سحر تحریم هاست
	عضو	فراکسیون	امید	مجلس	گفت:	راه	حل	فائق	آمدن	به	تحریم	های	بین	المللی،	

افزایش	توان	تولید	ملی	است.	
محمود	صادقی	با	اشاره	به	تحقق	شعار	رونق	تولید،	گفت:	تولید	ملی	باطل	سحر	
تحریم	هاست،	راه	حل	فائق	آمدن	به	تحریم	های	بین	المللی،	افزایش	توان	تولید	ملی	است.
وی	افزود:	مجلس	در	ادامه	شعار	های	اقتصادی	که	ظرف	چند	سال	اخیر	از	سوی	رهبر	
انقلاب	اعلام	شده	است	اقداماتی	را	انجام	داده	و	قوانین	خوبی	را	از	جمله	رونق	فضای	کسب	
و	کار	و	رفع	موانع	تولید	اجرا	کرده	است؛	البته	مجلس	باید	در	اجرای	این	قوانین	نظارت	
کند.صادقی	اظهار	کرد:	اگرچه	تحریم	تاثیرگذار	است،	اما	معتقدم	در	بحث	تولید	بیش	از	
عوامل	خارجی،	ضعف	مدیریتی	و	عدم	انسجام	برخی	از	بخش	های	وزارتخانه	های	دولت	
دخیل	هستند.عضو	فراکسیون	امید	مجلس	با	بیان	اینکه	مبارزه	با	فساد	در	بحث	تولید	
اثرگذار	است،	گفت:	متأسفانه	جدی	نگرفتن	بخش	خصوصی	یکی	دیگر	از	عوامل	اجرایی	
نشدن	بحث	تولید	است،	همچنین	سیستم	بانکی	و	مالیاتی	پشتوانه	تولید	نیستند.وی	ادامه	
داد:	سیستم	بانکی	باید	پشتیبان	تولید	باشد،	ما	مالیات	را	از	بخش	تولید	به	بخش	مصرف	
انتقال	دهیم.صادقی	همچنین	با	اشاره	به	تروریستی	خواندن	سپاه	از	سوی	آمریکا،	گفت:	
قریب	به	چهار	دهه	است	که	دولت	آمریکا	تجهیز	کننده	و	تأسیس	کننده	گروه	تروریستی	
در	منطقه	بوده	است.وی	اضافه	کرد:	آمریکا	در	جنگ	سرد	با	همدستی	دولت	های	آل	سعود	
گروه	های	مختلف	تروریستی	را	تشکیل	داد،	سپاه	از	طرفی	نقطه	مقابل	و	نقش	تعیین	

کننده	ای	در	انهدام	گروه	های	ترویستی	از	گذشته	تاکنون	داشته	است.

هشدار شدید امیر حیدری به دشمنان:

 طومار عمرتان را در هم می پیچیم
	فرمانده	نیروی	زمینی	ارتش	با	بیان	اینکه	امروز	هیچ	خطری	نظام	را	تهدید	نمی	کند،	
گفت	که	دشمن	می		داند	اگر	دست	به	حرکت	احمقانه	بزند،	در	کسری	از	زمان	طومار	
عمر	ننگینش	را	درهم	خواهیم	پیچید.امیر	کیومرث	حیدری	روز	پنجشنبه	در	بازدید	
از	پادگان	شهید	برخورداری	عجب	شیر	افزود:	بار	اول	نیست	که	دشمنان	نظام	مقدس	
جمهوری	اسلامی	ایران	چهره	پلید	خودشان	را	نشان	می	دهند،	ما	از	روزهای	نخستین	
پیروزی	انقلاب	اسلامی	ایران	با	این	موضوع	همراه	بودیم	و	تاکنون	با	فضل	خدا	و	تبعیت	
از	ولایت	فقیه،	روی	پای	خود	ایستاده	ایم.وی	اظهار	داشت:	به	ملت	بزرگوار	ایران	اسلامی	
به	عنوان	یک	سرباز	این	کشور	و	سرباز	ولایت	اطمینان	می	دهم	که	سربازان	وطن	در	
نیروهای	مسلح،	بیدار	و	هوشیار	تحولات	را	رصد	می	کنند	و	هیچ	یک	از	دشمنان،	جرات	
تعرض	به	میهن	عزیز	اسلامی	را	ندارند.امیر	حیدری	با	بیان	اینکه	ارتش	جمهوری	اسلامی	
ارتشی	مکتبی	و	اسلامی	است،	افزود:	نیروهای	ارتشی	با	آموخته	ها	و	آموزه	های	اسلامی	
و	در	راستای	دفاع	از	کشور	آموزش	دیده	اند	و	روحیه	ایثار	و	شهادت	طلبی	در	این	عزیزان	
روز	افزون	است.وی	به	هدف	بازدید	خود	از	پادگان	شهید	برخورداری	عجب	شیر	اشاره	
کرد	و	افزود:	این	مرکز	آموزشی	یکی	از	مراکز	بسیار	خوب	و	انسان	ساز	است.وی	با	بیان	
اینکه	سالانه	در	مراکز	آموزشی	کل	کشور	نزدیک	به	۲00	هزار	نفر	ورودی	داریم،	افزود:	
در	اطاعت	از	اوامر	مقام	معظم	رهبری	مبنی	بر	فراهم	کردن	محیط	مناسب	برای	سربازان،	
ارتش	اقدام	کرده	و	با	فراهم	کردن	شرایط	زیستی،	پرورشی	و	آموزشی	مناسب،	سعی	در	

تربیت	مدیران	و	حافظان	و	پاسداران	ارزش	های	انقلابی	به	نحو	احسن	دارد.

محمدجوادظریف: 

اتحادیه اروپا به تعهداتش عمل کند 
محمدجوادظریف	وزیر	امور	خارجه	ایران	در	پیامی	توئیتری	اعلام	کرد:	اتحادیه	اروپا	
به	جای	درخواست	از	ایران	برای	پایبندی	یکجانبه	به	برجام	به	تعهدات	خود	عمل	کند.	

ظریف	در	صفحه	شخصی	در	توئیتر	نوشت:	بیانیه	امروز	اتحادیه	بیانگر	این	است	که	چرا	
برجام	به	اینجا	رسیده	است؛	ایالات	متحده	یک	سال	است	برای	اروپا	-	و	بقیه	دنیا	-	قلدری	
کرده	و	اتحادیه	اروپا	تنها	می	تواند	ابراز	»تاسف«	کند.اتحادیه	اروپا	به	جای	آنکه	ازایران	
بخواهد	که	به	طور	یکجانبه	به	یک	توافق	چندجانبه	پایبند	باشد،	باید	به	تعهدات	خود	
ازجمله	عادی	سازی	مناسبات	اقتصادی	عمل	کند.اتحادیه	اروپا	روز	پنجشنبه	اعلام	کرد:	
اعضای	این	اتحادیه	همچنان	از	توافق	هسته	ای	با	ایران	حمایت	به	عمل	می	آورند	اما	هر	
گونه	اولتیماتوم	را	در	مورد	برجام	رد	می	کنند.فدریکا	موگرینی	مسئول	سیاست	خارجی	
اتحادیه	اروپا	و	وزرای	خارجه	انگلیس،	فرانسه	و	آلمان	روزپنجشنبه		در	بیانیه	ای	اعلام	
کردند:	از	توافق	هسته	ای	با	ایران	حمایت	می	کنیم	و	تبعیت	ایران	را	تحت	تعهداتش	در	

قبال	توافق	هسته	ای	مورد	ارزیابی	قرار	خواهیم	داد.

نهاد رسانه ای عراق:

 پمپئو در بغداد دنبال امکان مذاکره با ایران بود 
»اتحادیه	رادیو	و	تلویزیون	های	عراق«	از	نهادهای	فعال	صنفی	در	حوزه	رسانه	ای	عراق	
در	بیانیه	ای	روز	پنجشنبه	هدف	سفر	وزیر	امور	خارجه	آمریکا	به	بغداد	را	امکان	مذاکره	
با	جمهوری	اسلامی	ایران	ذکر	کرده	است.	این	نهاد	رسانه	ای	عراق	اضافه	کرده	است	که	
جمهوری	اسلامی	ایران	پیام	سفر	پمپئو	را	دریافت	کرده	ولی	در	صورتی	که	تمایلی	به	
مذاکره	با	آمریکا	نشان	دهد،	چه	تضمینی	برای	پایبندی	واشنگتن	به	توافق	جدید	وجود	
دارد	به	ویژه	اینکه	دولت	ترامپ	در	طول	دو	سال	گذشته	از	10	توافقنامه	بین	المللی	از	
جمله	برجام	عقب	نشینی	کرده	است؟بیانیه	افزوده	است	که	اگر	سفر	وزیر	امور	خارجه	
آمریکا	با	این	سرعت	به	بغداد	هدفش	فقط	رساندن	پیام	تهدید	برای	اجبار	عراق	به	پایبندی	
به	تحریم	های	اقتصادی	علیه	ایران	یا	سست	برخورد	کردن	در	مسئله	گروه	های	مقاومت	
و	الحشد	الشعبی	باشد،	دولت	عراق	باید	با	مسئله	تحریم	ها	از	موضع	قدرت	برخورد	کرده	
و	به	فشارها	و	تهدیدهای	آمریکا	تن	ندهد.بیانیه	همچنین	از	دولت	عراق	خواسته	است	که	
اجازه	ندهد	عراق	پایگاهی	برای	تعرض	به	کشورهای	دیگر	باشد.به	نوشته	بیانیه،	عراق	باید	
بکوشد	که	در	حل	مشکلات	منطقه	و	همکاری	در	حل	آنها	نقش	ایفا	کرده	و	در	عین	
حال	منافع	کشورهای	منطقه	که	روابط	خوبی	با	عراق	دارند	مانند	جمهوری	اسلامی	ایران	

را	تضمین	کند.

سفیر عمان در واشنگتن  مطرح کرد

اعلام آمادگی عمان برای 
میانجیگری میان ایران و آمریکا 

سفیر	عمان	در	واشنگتن	گفت:	اگر	ایران	و	آمریکا	بر	مؤثر	بودن	میانجیگری	عمان	باور	
داشته	باشند،	مسقط	برای	حل	تنش	دو	طرف	آمادگی	دارد.	»حنینه	المغیری«	بامداد	
پنجشنبه	در	مصاحبه	با	تارنمای	آمریکایی	المانیتور	افزود:	در	سال	۲013	عمان	میانجیگر	
مذاکرات	هسته	ای	میان	ایران	و	آمریکا	نبود	بلکه	تنها	محل	این	مذاکرات	را	تأمین	کرد.	
وی	با	اشاره	به	روابط	دوستانه	عمان	با	دولت	های	ایران	و	آمریکا	گفت:	ما	می	توانیم	بار	دیگر	
نقشی	در	حل	تنش	به	وجود	آمده	میان	دو	کشور	داشته	باشیم.	سفیر	عمان	در	آمریکا	به	
ویژگی	های	سیاست	خارجه	مسقط	پرداخت	و	گفت:	یکی	از	اصول	اصلی	سیاست	خارجه	

عمان،	عدم	دخالت	در	امور	داخلی	کشورهای	همسایه	است.

یک	فعال	سیاسی	گفت:	دلایل	روحانی،	
برای	کاهش	تعهدات	به	برجام	دلایل	فردی	
و	دلبخواهی	و	یا	مربوط	به	دولت	ایشان	یا	

جناحی	خاص	نیست.
محمد	کیانوش	راد	با	اشاره	به	اظهارات	
رئیس	جمهور	که	موضع	سیاسی	ایران	
نسبت	به	برجام	را	اعلام	کرد	اظهار	کرد:	اروپا	
و	چین	و	روسیه	باید	بدانند	که		با	مشت	
های	گره	کرده	نمی	توانند	با	دیگران	دست	
همکاری	دهند	.	همکاری	و	هر	معامله	
ای	دوطرفه	است	.	موضع	امروز	روحانی	
موضعی	منطقی،	صریح	و	قاطع	و	مبتنی	بر	

منافع	ملی	است.
وی	ادامه	داد:	از	برجام	خارج	نخواهیم	
شد	،	اما	اکنون	،	از	ظرفیت	ها	و	فرصت	های	
موجود	در	برجام	به	دلیل	بی	توجهی	طرف	

مقابل	استفاده	می	کنیم	.
اگر	قرار	است	برجام		سودی	برای	ایران	

نداشته	باشد،	دلیلی	به	پایبندی	ایران	حتی	
به	کلیّت	برحام	هم	نخواهد	بود،		البته	این	به	
معنای	ماجراجویی	در	عرصه	بین	المللی	هم	

نباید	تلقی	گردد	.
کیانوش	راد	تصریح	کرد:	دلایل	روحانی	
،	دلایل	فردی	و	دلبخواهی	و	یا	مربوط	به	
دولت	ایشان	یا	جناحی	خاص	نیست.	تصور	
می	کنم	جز	افراطی	های	مخالفِ		دولت	که	
تنها	قصدشان	تسویه	حساب	یا	تخریب	
دولت	است	سعی	می	کنند	برعلیه	دولت	

شاخ	و	شانه	بکشند	.
مهمترین	 اتفاقا	 داد:	 ادامه	 وی	
موفقیت	های		دولت	،	پی	گیری	درست	
برنامه	ها	در	سیاست	خارجی	بوده	است	
.	سیاست	تنش	زدایی	و	رفتار	عاقلانه	و	
منعطف	دولت	،	ضمن	ایستادگی	بر	حقوق	
ملت	ایران	قابل	توجه	است.حق	طلبی	و	
ظلم	ستیزی	،	یکی	از	پایدارترین	هنجارهای	

خصوصیات	روح	ایرانی	است	.	ترامپ	و	
مشاورانش	از	این	خصوصیت	روح	ایرانی	

غفلت	دارند	.
تندروهای	 افزود:	 سیاسی	 فعال	 این	
افراطیِ		مخالفِ		دولت	،		با	امریکا	و	اسراییل	
و	عربستان	هم	صدا	نشوند	.	تصمیم	نهایی	
در	مورد	برجام	فراتر	از	شخص	روحانی	
،	دولت	،	و	جناح	اصلاح	طلب	و	اصول	

گراست	.
وی	گفت:	مردم		به	دقت	تصمیمات	
را	زیر	نظر	دارند	،	حتی	مخالفان	دولت	
می	توانند	با	نقدها	و	توصیه	های	خویش	
به	نهادهای	تصمیم	ساز	کمک	نمایند	،	اما	
نتیجه	ی	تخریب	دولت	دراین	مساله	و	در	
این	شرایط	،	آب	به	آسیب	دشمن	ریختن	

است	.
کیانوش	راد	خاطر	نشان	کرد:	امریکا	
همه	قواعد	بین	المللی	را	زیر	پا	گذاشته	

است	.	نظام	بین	المللی	تک	قطبی	که	
ترامپ	بدنبال	آن	است	،		بدون	چند	جانبه	
گرایی	بین	المللی	و	بدون	ملاحظه	سایر	
قدرت	های	جهانی	مثل	چین	،	روسیه	و	
اروپا	در	آینده	امریکا	را	با	مشکل	توافق	با	
همپیمانان	جدید	و	حتی	سنتی	خود	مواجه	

می	کند	.
وی	در	پایان	گفت:	استنادات	حقوقی		
دولت	به	مفاد	توافقنامه	برجام	،	ایستادگی	
بر	منافع	قانونی	و	بین	المللی	ایران			بازی	
در	زمین	دیپلماسی،	چیزی	که	امریکا	به	
دنبال	برهم	زدن	و	تحریک	ایران	است	و		
دوری	از	مواضع	و	ماجراجویی	های	تحریک	
بدون	 	، نظام	 مختلف	 های	 بخش	 آمیز	
تردید	موجب	شکستن	اجماع	بین	المللی	
علیه	ایران	در	خارج	،	و	موجب	انسجام	و	
همبستگی	و	ایستادگی	مردم	در	داخل	

خواهد	بود	.

کیانوش راد:

 دلایل کاهش تعهدات برجامی جناحی  ودل بخواهی نیست

دبیرکل	جامعه	اسلامی	مهندسین	با	
تاکید	بر	اینکه	نباید	انتخابات	بهانه	ای	برای	
افزود:	 شود،	 نارضایتی	 بوق	 در	 دمیدن	
برخی	می	خواهند	قوه	قضاییه	نظامیان،	غیر	
نظامیان	و	همه	را	آماج	حملات	خود	قرار	

دهند	تا	بتوانند	به	مجلس	ورود	کنند.
محمد	رضا	باهنر	عصر	پنجشنبه	در	
ضیافت	افطاری	جامعه	اسلامی	مهندسین	
در	مجتمع	آدینه	تهران	با	اشاره	به	برگزاری	
انتخابات	یازدهمین	دوره	مجلس	شورای	
نامزدهای	 برخی	 های	 و	تلاش	 اسلامی	
نمایندگی	مجلس	برای	القا	نارضایتی	در	
جامعه،	گفت:	شمار	نامزدها	از	1۵	هزار	تن	
خواهد	گذشت؛	تعداد	زیادی	از	این	عزیزان	
که	تشنه	خدمت	هستند	احساس	وظیفه	
کردند	در	بوق	نارضایتی	مردم	بدمند	و	بر	
موج	آن	سوار	شوند	تا	بتوانند	به	رای	حلال	

برسند.	
وی	ادامه	داد:	امسال	در	زمینه	نارضایتی	
ممکن	است	نگرانی	زیاد	باشد	و	فضای	
مجازی	به	این	وضعیت	دامن	می	زند	و	آن	

را	تشدید	می	کند.
وی	با	تاکید	بر	اینکه	نباید	انتخابات	
نارضایتی	 بوق	 در	 دمیدن	 برای	 بهانه	ای	
شود،	افزود:	برخی	می	خواهند	قوه	قضاییه	

آماج	 را	 همه	 و	 نظامیان	 غیر	 نظامیان،	
حملات	خود	قرار	دهند	تا	بتوانند	به	مجلس	

ورود	کنند.	
باهنر	یادآور	شد:	رسانه	ملی	و	خبرگزاری	
های	مکتوب	حتما	باید	به	میدان	بیاید	تا	
انتخابات	مجلس	به	عرصه	ای	برای	ایجاد	

شور	و	نشاط	در	جامعه	تبدیل	شود.	
مهندسین	 اسلامی	 جامعه	 دبیرکل	
خاطرنشان	کرد:	غیر	از	تمام	مسائلی	که	
افتاده	و	قرار	است	بیفتد	و	حملات	سنگین	
و	گاز	انبری	که	آمریکای	جنایتکار	و	اسرائیل	
به	همراه	با	برخی	کشورهای	خودفروخته	

و	وابسته	منطقه	در	حال	ایجاد	یک	آتش	
سنگین	در	منطقه	هستند	و	بر	فشارهای	

خود	افزوده	اند.

* مسئولیت اقدام ایران برعهده 
عهدشکنان است

مهندسین		 اسلامی	 جامعه	 دبیرکل	
دربخش	دیگری	ازسخنان	خود	با	تشکر	
از	دولت	برای	کاهش	بخشی	از	تعهدات	
برجامی	ایران،	گفت:	مسئولیت	عواقب	این	
اقدامات	و	حرکت	ها	به	گردن	کسانی	است	

که	پای	امضا	خود	نمی	ایستند.

وی	به	اقدام	دولت	برای	کاهش	تعهدات	
برجامی	ایران،	اشاره	کرد	و	گفت:	بعضی	ها	
می	گویند	که	»	باید	۲	ماه	و	برخی	دیگر	
معتقدند	6	ماه	باید	مقاومت	کرد«،	اما	مردم	
و	جامعه	ما	در	چهار	دهه	گذشته	به	مقاومت	
های	سنگین	مقابل	زورگویی	استکبار	عادت	
کرده	اند	و	امیدواریم	این	دفعه	هم	مقاومت	

مردم	دشمنان	را	خسته	کند.	
امنیت	 عالی	 شورای	 از	 افزود:	 باهنر	
ملی،	دولت	و	وزیر	امور	خارجه	تشکر	می	
کنم،	قدم	های	اولیه	عملی	مقابل	تهدید	
عهدشکنان	را	آغاز	کردند	و	هشدار	دادند	
اگر	در	دوماه	آینده	اروپایی	ها	عکس	العمل	
متناسبی	از	خود	نشان	ندهند	حتما	قدم	
های	بعدی	تندتر،	سخت	تر	و	شدیدتر	

می	شود.
وی	با	بیان	این	که	»	مردم	ایران	راه	خود	
را	انتخاب	کرده	اند«	تاکید	کرد:	مسئولیت	
عواقب	این	نوع	حرکت	ها	به	گردن	کسانی	
است	که	پای	امضای	خود	نمی	ایستند	و	به	

تعهدات	خود	عمل	نمی	کنند.	
باهنر	در	ابتدای	سخنرانی	خود	در	این	
مراسم،	یاد	و	خاطره	»آیت	الله	مهدوی	
و	 عسگراولادی«	 الله	 »حبیب	 کنی«،	

»محمدنبی	حبیبی«	را	گرامی	داشت.

محمد رضا باهنر :

نباید انتخابات بهانه ای برای دمیدن در بوق نارضایتی شود 
اخبــار سرمقـاله

یادداشت

خبــر

وزیر	کشور	گفت:	تلاش	می	کنیم	تا	آخر	خرداد	ماه	۹8	خانه	های	آسیب	دیده	بازسازی	
شوند	تا	مردم	در	آنها	ساکن	شوند.	

»عبدالرضا	رحمانی	فضلی«	پیش	از	ظهر	روزپنجشنبه	در	حاشیه	جلسه	کمیته	
بازسازی	ونوسازی	مناطق	سیلزده	در	جمع	خبرنگاران	اظهارداشت:	این	جلسه	با	حضور	
نمایندگان	دستگاه	های	مختلف	عضو	تشکیل	شد	که	هر	کدام	گزارش	های	اقدامات	را	در	

این	زمینه	ارایه	کردند.
وزیر	کشور	اظهار	داشت:	تمام	مسکن	هایی	که	تخریب	شده	کاملا	شناسایی	و	
شناسنامه	برای	آنها	تعیین	و	میزان	خسارت	ها	هم	مشخص	شده	است.	وی	تصریح	
کرد:	دستگاه	ها	کار	خرید	انبوه	مصالح	را	انجام	داده	اند	و	جلسات	متناظر	کمیته	بازسازی	
و	نوسازی	در	استان	ها	نیز	تشکیل	شده	و	امور	تعمیرات	و	بازسازی	واحدهای	خسارت	
دیده	در	سیل	اخیر	با	سرعت	پیش	می	رود.	رحمانی	فضلی	افزود:	طبق	زمانبندی،	زمان	
پایان	عملیات	مرمت	خانه	های	خردادماه	۹8	خواهد	بود	و	بحث	تعمیرات	و	بازسازی	را	
تمام	خواهیم	کرد	که	مردم	بتوانند	در	خانه	های	خود	ساکن	شوند.رییس	قرارگاه	بازسازی	
و	نوسازی	مناطق	سیل	زده	کل	کشور	بیان	کرد:	قراردادهای	مشارکتی	با	دستگاه	های	
مختلف	منعقد	شده	و	به	این	ترتیب	سازمان	بسیج	مستضعفان	10تا۲0	هزار	واحد،	کمیته	
امداد	امام	خمینی	)ره(	10	هزار	واحد	و	ستاد	اجرای	فرمان	امام)ره(	۲0هزار	واحد	و	قرارگاه	

نیز	به	همین	تعداد	نوسازی	و	بازسازی	واحد	های	مسکونی	را	به	عهده	گرفته	اند.
وی	توضیح	داد:	مابقی	دستگاه	ها	نیز	برای	کمک	در	بازسازی	و	نوسازی	منازل	سیل	
زدگان	اعلام	آمادگی	کردند،	افرادی	هم	هستند	که	آمادگی	دارند	با	بنیاد	مسکن	انقلاب	

اسلامی	قرارداد	بسته	و	در	این	موضوع	همکاری	و	مشارکت	کنند.	
وزیرکشور	عنوان	کرد:	در	حوزه	مشارکتی	هرآنچه	که	منابع	که	دولت	به	شکل	بلاعوض	
می	دهد	و	یا	تسهیلاتی	که	از	بانک	ها	می	گیریم	و	بقیه	امکانات	موجود	را	در	اختیار	افراد	
مشارکت	کننده	قرار	می	دهیم؛	البته	اجرای	این	عملیات	ها	با	طرح	و	نقشه	و	استاندارد	و	

زمان	بندی	و	برآورد	هزینه	که	بنیاد	مسکن	مشخص	می	کند،	اجرایی	می	شود.	
رحمانی	فضلی	افزود:	هر	فرد	و	هر	دستگاه	اجرایی	و	نهاد	و	بنیادی	که	بخواهد	می	
تواند	در	خصوص	بازسازی	و	نوسازی	واحد	های	خسارت	دیده	در	سیل	شرکت	کند	که	

خوشبختانه	تاکنون	مشارکتی	قوی	در	این	زمینه	صورت	گرفته	است	.	
وی	تاکید	کرد:	تاکنون	تامین،	تهیه	و	توزیع	بیش	100هزار	بسته	لوازم	خانگی	و	
معیشت	زندگی	توسط	دستگاه	های	مختلف	تعهد	شده	که	در	این	زمینه	مشکلی	وجود	
ندارد،	که	به	نسبت	منازل	ساخته	شده	وسایل	هم	به	سیل	زدگان	تحویل	داده	می	شود.	

تاکنون	بسیاری	از	این	بسته	ها	توزیع	شده	و	بقیه	نیز	در	مرحله	ارسال	و	تحویل	است.
وزیر	کشور	عنوان	کرد:	دراین	جلسه	بنا	شد	قرارگاه	های	استانی	هم	فعال	تر	شوند	و	
ستادهای	معین	با	وظایف	مشخص	از	استان	های	مختلف	به	استان	های	سیلزده	رفته،	
مستقر	شده	و	باید	وظایف	خود	را	انجام	دهند.	وی	خاطرنشان	کرد:	امیدواریم	با	دستوری	
که	رئیس	جمهوری	دادند	که	تا	شب	عید	)نوروز(	تمام	مسکن	هایی	را	که	در	سیل	تخریب	

شده	اند،	نوسازی	کنیم	تا	مردم	شب	عید	درخانه	های	خود	ساکن	شوند.
وزیر	کشور	گفت:		کار	خانه	های	بازسازی	شده	تا	آخر	خرداد	انجام	می	شود	که	امروز	

این	زمانبندی	را	به	همکاران	اعلام	کردیم.

وزیر کشور: 

خانه های سیل زده تا آخر خرداد بازسازی می شود 

محسن پاک آیین

معاون	اول	قوه	قضاییه	با	بیان	اینکه	برخی	از	کارها	خلاف	
شئون	دستگاه	قضایی	و	یک	قاضی	است،	خواستار	صیانت	
از	شئون	دستگاه	قضایی	شد	و	گفت:	سرمایه	اصلی	این	
نهاد	نیروی	انسانی	است	که	باید	آن	را	از	جنبه	های	مختلف	

صیانت	کرد.
اژه	ای	در	آئین	 حجت	الاسلام	غلامحسین	محسنی	
تکریم	و	معارفه	رئیس	کل	دادگستری	استان	فارس	با	بیان	
اینکه	شیطان	بزرگ	با	همه	توان،	ابزار	و	فراخوانی	همه	جنود	
اکیادش	به	سراغ	ایران	آمده	است،	گفت:	زمانی	شیطان	از	
همه	این	ابزار	استفاده	می	کند	که	حریف	خود	را	قوی	بداند	و	

خود	را	در	موضع	ضعف	می	بیند.
وی	عنوان	کرد:	امروز	آمریکا	در	مقابل	جبهه	مقاومت	و	
در	مقابل	ایران	اسلامی	در	پایین	ترین	موضع	ضعف	قرار	دارد	

وگرنه	لازم	نبود	که	از	همه	ابزار	خود	استفاده	کنند.
معاون	اول	قوه	قضائیه	تلاش	به	تهدید	نظامی	و	محاصره	
اقتصادی	را	نشان	از	ضعف	آمریکایی	ها	نسبت	به	ایران	

اسلامی	دانست	و	خاطرنشان	کرد:	آنها	در	اشتباه	هستند،	
چرا	که	ملت	بصیر	و	آگاه	ما	به	خدا	وابسته	هستند	و	همه	

قدرت	و	هستی	را	در	ید	او	می	بینند.
اژه	ای	تاکید	کرد	که	باید	با	آگاهی	و	زیرکی،	اتحاد،	
همدلی،	استفاده	از	همه	ظرفیت	ها،	توجه	به	دوست	و	دشمن	
و	…به	وعده	های	الهی	اطمینان	بیشتری	داشته	باشیم.	وی	
همچنین	در	بخشی	از	سخنانش	بیان	کرد:	فارس	خطه	ای	
است	که	وقتی	نام	شیراز	آن	به	گوش	می	رسد،	ادب،	ادبیات،	
عرفان،	ذوق،	عالم	پروری	و	شهید	پروری	به	اذهان	متبادر	

می	شود.
* فضای مجازی به یک بلای خانمان سوز تبدیل 

شده است 
معاون	اول	قوه	قضائیه	به	کادر	پروری	و	نیرو	پروری	
فارسی	ها	در	کشور	هم	اشاره	و	خاطرنشان	کرد:	نیروهای	
کارآمدی	از	این	خطه	در	رأس	امور	کلیدی	کشور	قرار	
گرفته	اند.	اژه	ای	همچنین	مقابله	با	قاچاق	و	حمایت	از	تولید	را	

از	وظایف	مهم	امروز	همه	مسئولان	نظام	برشمرد	و	خواستار	
اهتمام	بر	تکریم	همکاران	قضایی	و	مردم،	صیانت	از	شئون	
قضا،	قاضی	و	کارمند،	نظارت	مستمر	بر	زیر	مجموعه،	اجرای	
به	موقع	احکام،	اهتمام	جدی	به	حقوق	مردم،	مشورت	در	
امور	و	برخورد	به	موقع	و	قاطع	با	همه	مفسدین	و	مجرمین	
شد.وی	با	تاکید	بر	اینکه	حق	الناس	در	اسلام	بسیار	مهم	
است،	تاکید	کرد	که	همکاران	قضایی	باید	نسبت	به	حقوق	
عامه	حساسیت	داشته	باشند.معاون	اول	قوه	قضائیه	اضافه	
کرد:	علی	رغم	تلاش	های	زیاد	اما	تا	رسیدن	به	نقطه	مطلوب	

تراز	نظام	اسلامی	فاصله	داریم.
اژه	ای	همچنین	با	بیان	اینکه	فضای	مجازی	به	یک	
بلای	خانمان	سوز	تبدیل	شده	است	و	در	این	فضا	دشمن	
با	فناوری	جدید	که	می	تواند	به	نفع	کشور	باشد	علیه	ما	
تبلیغ	می	کند،	گفت:	امروز	بسیاری	از	جرائم	در	این	فضا	
تبلیغ	می	شود،	بنیاد	خانواده	را	خراب	کرده	و	انواع	جرائم	

را	توسعه	می	دهد.

آیت	الله	»صادق	آملی«	لاریجانی	با	اشاره	به	پاسخ	
جمهوری	اسلامی	به	تنش	آفرینی	های	آمریکا	بعد	از	
خروج	از	برجام	گفت:	امیدواریم	آمریکایی	ها	بفهمند	که	
این	نظام،	نظامی	مستقر	وتوانمند	است	و	اگر	صبوری	می	

کند	از	باب	ضعف	نیست.	
به	گزارش	ایرنا	به	نقل	از	اداره	کل	روابط	عمومی	مجمع	
تشخیص	مصلحت	نظام،	آملی	لاریجانی	عصر	چهارشنبه	
در	آغاز	جلسه	مجمع،	با	اشاره	به	رفتار	غیرمنطقی	و	غیر	
عقلایی	آمریکایی	ها	در	طول	این	سال	ها	بویژه	پس	از	
خروج	از	برجام	گفت	:	خروج	از	برجام،	بعد	از	قرارهایی	
که	گذاشته	بودند،	بسیار	غیر	مسئولانه،	غیر	منطقی	و	

خبیثانه	بود.
وی	اضافه	کرد:	بویژه	این	که	بعد	از	مدت	ها	مذاکره	

طولانی	و	سخت	این	توافق	انجام	شده	بود	و	خروج	آمریکا	
از	آن	علاوه	بر	اینکه	رفتاری	غیر	متعهدانه	بود	می	تواند	

موجب	تنش	در	منطقه	شود.	
رئیس	مجمع	تشخیص	مصلحت	نظام	تصریح	کرد:	
بیشتر	 ما،	 ملت	 دشمنان	 اخیر	 روزهای	 در	 متاسفانه	
بر	طبل	تنش	می	کوبند.	جمهوری	اسلامی	تا	به	حال	
خویشتنداری	کرده	است.	نظام	ما	اگر	چه	با	برجام	،	تمام	
مصالحی	را	که	مورد	نظرش	بود،	تامین	شده	نمی	دید،	اما	
بر	قرار	خود	پایدار	بود	و	صداقت	و	تعهد	خود	را	به	خوبی	

نشان	داد.
ایران	 وی	به	رفتارهای	خصمانه	آمریکا	علیه	ملت	
اشاره	کرد	و	افزود:	آمریکایی	ها	متاسفانه	از	همه	زمینه	
های	ناصحیح	و	ابزارهای	رذیلانه	برای	ضربه	زدن	به	نظام	

جمهوری	اسلامی	استفاده	می	کنند	و	در	این	چنین	
فضایی	،	مردم	شریف	ما	همچنان	که	در	طول	سال	ها	
مقاومت	کرده	اند،	برای	حفظ	انقلاب	پایداری	خواهند	کرد.
رییس	مجمع	تشخیص	مصلحت	نظام	با	اشاره	به	
پاسخ	امروز	رییس	جمهوری	محترم	در	برابر	عهدشکنی	
آمریکا	در	برجام	گفت:	امیدواریم	که	به	دنبال	برخی	
اقدامات	و	تصمیماتی	که	اخیرا	گرفته	شده،	گام	های	
موثرتری	برداشته	شود	که	به	نفع	اسلام،	مسلمین	و	نظام	
جمهوری	اسلامی	تمام	شود.	لاریجانی	در	ادامه	گفت	:	
مطمئن	هستیم،	نصرت	الهی	با	کسانی	است	که	با	حق	
همراهی	و	به	نفع	حق	عمل	می	کنند	و	دشمنان	جمهوری	
اسلامی	که	از	همه	مکاید	شیطانی	استفاده	می	کنند	حتما	

کیدشان	نابود	خواهد	شد.

معاون اول قوه قضاییه:

برخی کارها خلاف شئون دستگاه قضایی است

آیت الله آملی لاریجانی:

نظام ما اگر صبوری می کند از باب ضعف نیست 

مسئول	سیاست	خارجی	اتحادیه	اروپا	با	بیان	اینکه	به	شخصه	نسبت	به	تحولات	اخیر	
پیرامون	برجام	نگران	است،	گفت:	حفظ	توافق	هسته	ای	مسئله	ای	مربوط	به	امنیت	ما	و	
جهان	است.فدریکا	موگرینی،	مسئول	سیاست	خارجی	اتحادیه	اروپا	پیش	از	آغاز	نشست	
اتحادیه	اروپا	در	رومانی	در	جمع	خبرنگاران	در	پاسخ	به	سوالی	درباره	برجام	گفت:	شما	
احتمالاً	بیانیه	مشترک	ما	با	وزیران	خارجه	فرانسه،	انگلیس	و	آلمان	را	دیده	اید.	من	به	
شخصه	به	شدت	نسبت	به	این	تحولات	اخیر	نگران	هستم.موگرینی	ادامه	داد:	ما	به	طور	
کامل	به	اجرای	دقیق	برنامه	جامع	اقدام	مشترک	)برجام(	متعهد	هستیم.	این	مسئله	ای	
مربوط	به	امنیت	ما	و	امنیت	تمام	جهان	است.	سرمایه	گذاری	اتحادیه	اروپا	در	عدم	اشاعه	
کماکان	یکی	از	اولویت	های	اصلی	ما	باقی	خواهد	ماند.وی	همچنین	گفت:	ما	تاکنون	شاهد	
پایبندی	کامل	ایران	به	تعهدات	مرتبط	هسته	ای	اش	ذیل	برجام	بوده	ایم.	آژانس	بین	المللی	

انرژی	اتمی	نیز	به	نظارت	بر	اجرای	این	تعهدات	هسته	ای	ادامه	خواهد	داد	و	ما	از	طریق	
ارزیابی	های	آژانس	که	همچنان	ادامه	دار	خواهد	بود،	به	نظارت	بر	پایبندی	ایران	به	برجام	
ادامه	خواهیم	داد؛		بنابراین،	من	امیدوارم	که	تعهد	صد	درصدی	ما	به	برجام	برای	حفظ	
این	توافق	مهم،	کماکان	به	حفظ	آن	در	آینده	کمک	کند.جمهوری	اسلامی	ایران	روز	
چهارشنبه	اعلام	کرد	که	اگر	دیگر	طرف	های	برجام	به	تعهدات	خود	عمل	نکنند،	ایران	
به	غنی	سازی	اورانیوم	در	سطوح	بالاتر	باز	خواهد	گشت.رئیس	جمهور		گفت	که	ایران	
قصد	خروج	از	برجام	خارج	را	ندارد.وی	تصریح	کرد:	امروز	روز	پایان	برجام	نیست،	بلکه	گام	
جدید	در	چارچوب	برجام	است.	برجام	در	بندهای	۲6	و	36	به	ما	حق	داده	است	که	اگر	
طرف	مقابل	تعهد	خود	را	نقض	کند	ما	آن	را	در	کمیسیون	مشترک	مطرح	کنیم.	بنابراین،	
به	سران	۵	کشور	اعلام	کردیم	که	مواد	غنی	شده	و	آب	سنگین	خود	را	دیگر	نمی	فروشیم.

موگرینی: 

نسبت به تحولات برجام نگرانم

مصطفی داننده
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حساسیت به شیر گاو

آلرژی به شیر، علائم، علت ها و درمان

شاید حساسیت به شیر گاو چندان خطرناک به نظر نرسد؛ اما در بعضی از کودکان و 
بزرگسالان می تواند واکنش های مرگ آوری ایجاد کند.

آلرژی به شیر گاو، یکی از شایع ترین انواع آلرژی غذایی در کودکان است. تقریباً دو و 
نیم درصد از بچه ها طی دو ساله  اول زندگی خود به شیر گاو آلرژی دارند. اگر خودتان 
حساسیت به شیر گاو داشته باشید یا کودکتان دچار این آلرژی باشد پس می دانید که 
علائم آن ناراحت کننده اند. برای اینکه به کودکتان کمک کنید با این عارضه مقابله کند، 
خیلی مهم است که نسبت به محرک های احتمالی، ریسک فاکتورها و راهکارهای کنترل 

این عارضه آگاه باشید.
*آلرژی به شیر گاو چیست؟

آلرژی به شیر گاو، واکنش آلرژیک بدن نسبت به پروتئین های موجود در شیر است. 
افرادی که به شیر گاو حساسیت دارند معمولًا به فرآورده های لبنی نیز آلرژی دارند. 
هرچند شیر گاو، اصلی ترین عامل حساسیت به شیر است؛ اما حتی شیر بُز و گوسفند و 
سایر پستانداران نیز می تواند واکنش آلرژیک در افراد مبتلا ایجاد نماید. پروتئین کازئین 

آلفا S1 موجود در شیر گاو، اغلب علت آلرژی به شیر گاو است.
*علائم و نشانه های آلرژی به شیر گاو

بچه هایی که به شیر گاو حساسیت دارند معمولًا کم کم علائم را بروز می دهند که ممکن 
است از چند ساعت تا چند روز بعد طول بکشد.

* مدفوع آبکی که گاهی دارای ردی از خون یا ترشحات است. * گرفتگی های شکم
* جوش هایی روی پوست * اسهال * سرفه * کولیک که در نوزادان روی می دهد.

* آبریزش بینی * عدم رشد قد و وزن * آبریزی چشم ها
گاهی ممکن است علائم فوراً بروز کنند، مثلًا در عرض چند ثانیه. این علائم شامل 

موارد زیر می شوند:
* کهیر * استفراغ * تهوع * خس خس سینه * احساس خارش در اطراف لب * تورم 

لب ها، حلق و زبان
در موارد نادر، کودکی که به شیر گاو آلرژی دارد ممکن است دچار واکنش خطرناکی به 
نام شوک آنافیلاکسی نیز بشود. اگر متوجه شدید زبان، لب ها، گلو و یا دهان کودکتان 
متورم شده، به دلیل همین واکنش است. شوک آنافیلاکسی می تواند موجب افت 

فشارخون، تنگی نفس، و در صورت عدم اقدام فوری، ایست قلبی بشود.
شاید حساسیت به شیر گاو چندان خطرناک به نظر نرسد؛ اما در بعضی از کودکان و 

بزرگسالان می تواند واکنش های مرگ آوری ایجاد کند.
*ریسک فاکتورهای آلرژی به شیر

واکنش سیستم ایمنی بدن شما نسبت به برخی از پروتئین های موجود در شیر و 
محصولات حاوی شیر، اصلی ترین علت آلرژی به آن است. بدن افرادی که به شیر گاو 
حساسیت دارند، بعضی از پروتئین های آن را مضر تشخیص داده و شروع به تولید 
آنتی بادی هایی به نام ایمونوگلوبین E می کند تا این پروتئین ها را خنثی نماید. بنابراین 
هر زمانی که فرد در تماس با این پروتئین قرار بگیرد، آنتی بادی های IgE آن ها را شناسایی 
کرده و به سیستم ایمنی سیگنال می دهند که هیستامین و دیگر مواد شیمیایی را ترشح 

کند. نتیجه ی این ترشح، طیفی از علائم آلرژیک خواهند بود.
فاکتورهای خاصی که می توانند احتمال ابتلا به این آلرژی را افزایش بدهند:

* سایر آلرژی های موجود * اگزما یا درماتیت اتوپیک: عارضه ای پوستی که باعث 
در  کسی  که  افرادی  خانوادگی:  * سابقه ی  بخارد.  و  ملتهب شده  پوست،  می شود 
خانواده شان دچار حساسیت به شیر گاو یا سایر انواع آلرژی است، مثلًا آسم یا اگزما و 
یا تب یونجه، بیشتر در معرض ابتلا به این عارضه قرار دارد. * کوتاه بودن دوران تغذیه ی 

کودک با شیر مادر نیز می تواند او را در معرض ابتلا به حساسیت به شیر گاو قرار دهد.
* سن: آلرژی به شیر گاو در کودکان شایع تر از بزرگسالان است. زیرا سیستم گوارش 

کودکان هنوز کامل نشده است.
*آلرژی به شیر یا عدم تحمل لاکتوز؟

خیلی از افراد آلرژی به شیر گاو را با عدم تحمل لاکتوز اشتباه می گیرند زیرا این دو 
بدانید دچار  باید  از کجا  با هم متفاوت اند.  اما  عارضه علائم نسبتاً مشابهی دارند؛ 

حساسیت به شیر هستید یا عدم تحمل لاکتوز؟
تفاوت های اصلی میان این دو عارضه:

*آلرژی به شیر
* سیستم ایمنی درگیر است. * واکنش ایمنی بدن نسبت به بعضی از پروتئین های 
موجود در شیر است. * منجر به ترشح هیستامین و سایر مواد شیمیایی می شود که علت 
علائم آلرژیک می باشند. * علائم می توانند خفیف تا شدید باشند. * بیشتر در میان 

کودکان رایج است.
*عدم تحمل لاکتوز

* سیستم گوارش درگیر است. * به دلیل عدم توانایی بدن در تولید لاکتاز روی می دهد 
که آنزیمی لازم برای گوارش لاکتوز می باشد. * لاکتوز گوارش نشده می تواند وارد روده 

بزرگ شده و در آنجا توسط باکتری ها تجزیه شده و علائم نفخ را ایجاد نماید.
* علائم آن ناراحت کننده اند؛ اما شدید یا خطرناک نیستند. * بیشتر در میان بزرگسالان 

رایج است.
*حساسیت به شیر چگونه درمان می شود؟

بهترین راه درمان حساسیت به شیر، ابداً مصرف نکردن شیر گاو یا هرگونه محصول 
حاوی شیر می باشد. البته این کار سختی است زیرا شیر، یکی از عناصری است که در 

بسیاری از غذاهایی که به طور مرتب مصرف می کنیم وجود دارد.
سایر شیوه های درمانی:

آنتی هیستامین ها: اگر با وجود تمام تلاش ها و رعایت ها نتوانستید علائم آلرژی تان را 
کنترل کنید، می توانید آنتی هیستامین مصرف کنید.

در صورت وقوع شوک آنافیلاکسی، نیاز دارید فوراً به اورژانس  تزریق اپی نفرین: 
مراجعه کنید و اپی نفرین تزریقی دریافت کنید.

حذف ماده ی غذایی آلرژی زا: غذاهایی که باید از مصرفشان اجتناب کنید، علاوه 
بر خود شیر )همه ی انواع(، شامل کره ی گرفته شده از شیر، ماست، بستنی، پنیر و پنیر 

کاتج می شود.
*محصولات غیر لبنی زیر را می توانید جایگزین پروتئین شیر کنید

شیر خشک سویا: این شیر خشک از جهت مواد مغذی، نزدیک ترین فرمول را به شیر 
گاو دارد؛ اما نباید برای بچه های زیر شش ماه استفاده شود.

شیر مادر: شیر مادر، بهترین و مطمئن ترین جایگزین شیر گاو برای بچه هاست اما 
مادری که شیر گاو مصرف می کند می تواند پروتئین های آن را از طریق شیر خود به 

کودک انتقال دهد.
شیرخشک های هیپوآلرژیک: برای بچه هایی که به شیر گاو حساسیت دارند، شیر 
خشک هایی که حاوی پروتئین های هیدرولیز شده هستند، کمتر ممکن است واکنش 

آلرژیک تولید کنند.

یک توصیه تغذیه ای برای زنان باردار
پزشکان تاکید دارند که مصرف متعادل آجیل در دوران بارداری برای سلامت مغز نوزاد 

مفید است.
پزشکان اسپانیایی در بررسی های خود مشاهده کردند که مصرف آجیل در دوران 

بارداری توانایی شناختی را در کودکان بهبود می دهد.
به  کودکان  این  مادران  گرفتند.  قرار  بررسی  تحت  کودک   ۲۲۰۸ مطالعه  این  در 
پرسش هایی در مورد نوع مواد غذایی مصرفی در سه ماهه نخست و پایانی بارداری پاسخ 
دادند. همچنین عملکرد کودکان آنان در سنین 1.۵، پنج و هشت سالگی به لحاظ 

توانایی های حرکتی و فکری مورد ارزیابی قرار گرفت.
محققان در بررسی های خود مشاهده کردند کودکان مادرانی که در دوران بارداری به 
طور میانگین در طول هفته ۷۴ گرم آجیل مصرف داشته اند در تست های توانایی های 

حرکتی و فکری عملکرد بهتری داشته اند.
به گزارش نیویورک تایمز، همچنین متخصصان اسپانیایی در این آزمایش ها فاکتورهای 
تاثیرگذار همچون سن مادر، وضعیت اقتصادی-اجتماعی، استعمال سیگار و مواد 

الکلی و موارد دیگر را در نظر گرفتند.

حتی زمانی که جراحی ایمپلنت دندان خوب پیش می رود، پس 
از این جراحی ممکن است با شرایطی ناخوشایند مواجه باشید.

جراحی ایمپلنت دندان اقدامی نسبتا رایج است، اما کاملا بی 
خطر محسوب نمی شود. میزان موفقیت این عمل جراحی مربوط 
به دندان تقریبا 9۸ درصد است و همه چیز طبق انتظار پیش رفته 
و در نهایت بیماران ایمپلنت دندان یا دندان های جدید و محکمی 
را در اختیار خواهند داشت که وظیفه خود را به خوبی انجام می 

دهد.
اما جراحی ایمپلنت دندان با خطرات کوتاه و بلند مدت نیز 
مرتبط است. در ادامه با برخی از مهم ترین آنها بیشتر آشنا می 

شویم.
خطرات کوتاه مدت

درد یا ناراحتی
حتی زمانی که جراحی ایمپلنت دندان خوب پیش می رود، 
پس از این جراحی ممکن است با شرایطی ناخوشایند مواجه 
باشید. ایمپلنت دندان یک جراحی جدی در بخشی حساس از 
بدن انسان است که شامل سوراخ کردن استخوان می شود. بدون 
در نظر گرفتن این که عمل جراحی تا چه اندازه خوب انجام شده 
است، پس از آن با مقداری تورم و ناراحتی مواجه خواهید شد. این 
شرایطی مورد انتظار است و برای مقابله با آن معمولا می توان از 
داروهای مسکن استفاده کرد. اگر آستانه تحمل درد بسیار پایینی 

دارید ممکن است گزینه هایی قوی تر برای شما تجویز شود.
عفونت یا روند ضعیف بهبودی

دهان میزبان باکتری های مختلف است که در صورت عدم 
توانند زخم  ها می  باکتری  این  بیمار،  یا  دندانپزشک  مراقبت 
باید  دندانپزشک  دهند.  قرار  خطر  معرض  در  را  جراحی  های 
ابزار و محیط کار خود را به خوبی ضدعفونی کند. حتی زمانی 
اقدام  به عنوان یک  انجام شده است،  به خوبی  که همه چیز 
احتیاطی اضافه برای بیماران پس از جراحی ایمپلنت دندان آنتی 

بیوتیکتجویز می شود.
عفونت می تواند به واسطه عدم پیروی بیمار از دستورات پزشک 
پس از جراحی نیز شکل بگیرد. برخی عفونت ها می توانند طی 
یک یا دو هفته خود را نشان دهند، در شرایطی که برخی دیگر می 
توانند پیشرفت آرامی داشته و پس از یک ماه یا بیشتر ظاهر شوند. 
اگر مساله ای درست به نظر نمی رسد، بلافاصله به دندانپزشک 
خود مراجعه کنید زیرا تشخیص زودهنگام مشکل همچنان می 

تواند موفقیت جراحی ایمپلنت دندان را تضمین کند.
بیماری های فعلی

برخی افراد نسبت به دیگران نامزدهای بهتری برای ایمپلنت 
های دندان هستند. اگر یک یا چند دندان خود را از دست داده 
اید، به طور کلی گزینه ای مناسب برای ایمپلنت دندان هستید، 
اما برخی بیماری ها یا عوامل موجود ممکن است موجب شوند تا 
دوباره درباره این کار فکر کنید. پیش از هر اقدامی آگاه ساختن 

پزشک از این شرایط اهمیت دارد.
شرایطی مانند سرطان، اعتیاد به الکل، بیماری لثه، دیابت، 
سیگار کشیدن، مصرف برخی داروها، پرتوافشانی فک و برخی 
بیماری های دیگر می توانند توانایی فرد برای تحمل جراحی 
ایمپلنت دندان و مهم تر از آن، بهبود درست را تحت تاثیر قرار 
دهند. اگرچه ابتلا به یک یا تعداد بیشتری از این شرایط احتمالا 
دندانپزشک را از انجام جراحی ایمپلنت دندان منصرف نخواهد 
کرد، اما ممکن است به اقدام های اضافه پیش از جراحی برای 

حصول اطمینان از کسب موفقیت نیاز باشد.
مهارت جراحی

به گذر زمان و کسب تجربه  به یک جراح ماهر  تبدیل شدن 

بستگی دارد و در واقع یک تکنیک آموختنی است. با مد نظر 
قرار دادن این مساله، باید توجه داشته باشید که یک انسان عمل 
جراحی ایمپلنت دندان شما را انجام می دهد و انسان مستعد 
انجام اشتباه است. روند قرار دادن ایمپلنت در استخوان فک به 
طور طبیعی اقدامی تهاجمی است. یک جراح دندانپزشک ماهر 
می تواند این کار را به روشی که با کمترین میزان درد و تورم پس 
از جراحی همراه باشد، انجام دهد، در شرایطی که یک جراح 
دندانپزشک کم تجربه یا فردی که در انجام کار خود دچار اشتباه 
می شود می تواند موجب درد بیشتر، طولانی تر شدن مدت زمان 
بهبودی، عفونت، یا شکست کامل جراحی ایمپلنت دندان شود. 
پیش از انجام جراحی ایمپلنت دندان بررسی های لازم درباره 
انتخاب فردی که قرار است این کار را انجام دهد، ایده خوبی 
است. انتخاب جراحی ماهر به ویژه اگر حجم استخوان کمی 
دارید یا استخوان ها بسیار متراکم هستند، اهمیت بیشتری دارد.

جنبش های بسیار ریز
ایمپلنت های دندان قرار نیست هیچ گاه در جای خود حرکت 
کنند. پس از انجام این جراحی تقریبا به 1۵ تا 1۷ هفته زمان برای 
بهبودی کامل نیاز است. طی این بازه زمانی استخوان روند مدل 
سازی مجدد و کانی سازی را پشت سر می گذارد. عدم حرکت 
ایمپلنت طی ۸ تا 1۲ هفته نخست پس از جراحی اهمیت ویژه 

ای دارد.
اگر ایمپلنت تکان بخورد، استخوان به خوبی اطراف آن شکل 
نمی گیرد. این می تواند به شل شدن ایمپلنت و حرکت در بافت 
نرم به جای سفت شدن در استخوان فک منجر شود که شرایطی 

بسیار دردناک است.
بر همین اساس، به طور کلی توصیه می شود که ایمپلنت های 
فوری صورت نگیرد. روند جراحی ایمپلنت دندان به طور معمول 
شامل دو مرحله است. ابتدا، پایه در استخوان فک قرار داده شده 
و اجازه داده می شود روند بهبودی طی شود و پس از آن دندان 
به  اگر هر دو مرحله  پایه خود نصب می شود.  مصنوعی روی 
صورت همزمان انجام شود، احتمال این که دندان مصنوعی فشار 
بیش از حد روی پایه وارد کند، به عنوان مثال هنگام غذا خوردن، 
و موجب جنبش های بسیار ریز شود، بیشتر است. ایمپلنت های 
فوری با خطر بالاتر شکست جراحی همراه هستند و دندانپزشک 
احتمالا مصرف غذای نرم یا رژیم غذایی مایع را به مدت دو تا سه 

ماه برای ایمن نگه داشتن ایمپلنت توصیه خواهد کرد.

کمبود استخوان
ایمپلنت باید محکم در استخوان فک جای بگیرد تا جراحی 
موفقیت آمیز باشد. نه تنها استخوان فک باید قوی باشد، بلکه در 
حالت ایده ال استخوان بیشتری باید اطراف ایمپلنت رشد کند 
زیرا در غیر این صورت به احتمال زیاد جراحی موفق نخواهد بود. 
خوشبختانه برای مقابله با این شرایط می توان اقداماتی را انجام 

داد.
اگر دندان مورد نظر مدتیست که افتاده است، احتمالا استخوان 
کمتری در این منطقه نسبت به دندانی که به تازگی افتاده است، 
وجود دارد. دندانپزشک می تواند یک پیوند استخوانی انجام داده 
یا منطقه را به روشی تغییر دهد که رشد استخوان را تشویق کند. 
پیش از جراحی ایمپلنت دندان ممکن است در روندی جداگانه 

مجبور به انجام این کار باشید.
مراقبت نامناسب

مراقبت پس از جراحی یکی از بزرگترین عوامل برای موفقیت 
در  کامل  طور  به  آن  کنترل  و  است  دندان  ایمپلنت  جراحی 
اختیار بیمار قرار دارد. در همین راستا، به توصیه ها و دستورات 
دهید.  انجام  را  آنها  و  داده  گوش  دقت  به  خود  دندانپزشک 
دستورالعمل های مراقبت پس از جراحی معمولا ساده هستند، 
اما باید به دقت دنبال شوند تا موفقیت حاصل شود. پرهیز از انجام 
فعالیت جسمانی سنگین، تمیز نگه داشتن منطقه جراحی شده، 
پرهیز از مصرف برخی غذاها یا سیگار کشیدن و مصرف داروهای 
تجویزی از آن جمله اند. برخی بیماران پس از چند روز احساس 
بهتری داشته و فکر می کنند که دیگر لازم نیست از دستورات ارائه 
شده توسط دندانپزشک پیروی کنند. این ایده خوبی نیست و آغاز 
درد و عوارض دیگر می تواند خیلی زود این افراد را متوجه اشتباه 
خود سازد. به دندانپزشک خود اعتماد کرده و از دستورات ارائه 

شده توسط وی به دقت پیروی کنید.
خطرات بلند مدت

آسیب عصبی
اگرچه شرایطی نادر است، اما ممکن است جراحی ایمپلنت 
دندان به یک آسیب عصبی در منطقه منجر شود. این می تواند 
موجب احساس درد، بی حسی، یا سوزن سوزن شدن در دندان، 
لثه ها، یا ناحیه چانه شود. اگر شرایط وخیم شود، ممکن است 
به جراحی های اضافه برای خارج کردن ایمپلنت یا تلاش برای 

کاهش آسیب عصبی نیاز باشد.

مشکلات سینوس
مشکلات سینوس نیز شرایطی نادر است، اما ممکن است به 
واسطه ایمپلنت های دندان که در فک بالایی به خوبی قرار نگرفته 
اند، شکل بگیرند. این شرایط می تواند موجب درد، و مشکلات 

دیگر در تنفس، خواب و سردرد شود.
بهداشت ضعیف دهان و دندان

اگرچه دندان ها مصنوعی هستند، اما این به معنای آن نیست 
که نباید آنها را به خوبی تمیز کنید. دندان های واقعی که اطراف 
ایمپلنت قرار دارند همچنان به پاکسازی منظم نیاز دارند. برای 
این که ایمپلنت یا ایپملنت ها همچنان محکم در جای خود 
باقی بمانند، حفظ سلامت لثه ها و ریشه های دندان ها اهمیت 
دارد. در برخی موارد، بیماران دندان خود را به واسطه عدم رعایت 
بهداشت دهان و دندان از دست داده اند و ایجاد تغییر در عادات 

آنها می تواند دشوار باشد.
مسواک زدن و استفاده منظم از نخ دندان را فراموش نکنید و 
برای بررسی شرایط دندان های خود مراجعه منظم به دندانپزشک 

را مد نظر قرار دهید.
فشار و استرس بیش از حد بر ایمپلنت

در شرایطی که ایمپلنت های دندان به گونه ای طراحی شده اند 
که محکم و قوی باشند و احساس یک دندان واقعی را در فرد ایجاد 
کنند، برخی عوامل می توانند موجب بروز مشکلات بلند مدت 
شوند. در این مورد، ما درباره فشارهای خارجی که به طور معمول 
از دندان های دیگر وارد می شوند، صحبت می کنیم. این شرایط 
به طور معمول زمانی رخ می دهد که یک دندانپزشک وظیفه قرار 
دادن پایه های ایمپلنت را بر عهده داشته و دندانپزشک دیگر 
دندان های مصنوعی را روی آن قرار داده است. اگر این دو نفر 
به خوبی با هم در ارتباط نباشند ممکن است دندان ها به خوبی 
روی پایه ها قرار نگیرند و شاید شکست جراحی ایمپلنت دندان را 

در پی داشته باشد.
برنامه ریزی ضعیف و قرار دادن نامناسب ایمپلنت

احتمالا ضرب المثل هر چقدر پول بدهی همانقدر آش میخوری 
را شنیده اید. این ضرب المثل درباره ایمپلنت های دندان صادق 
است. در مرحله برنامه ریزی، دندانپزشک باید از پشتیبانی بی 
نقص و درست ایمپلنت اطمینان حاصل کند و این که آنها بیش 
از حد کوتاه یا کوچک نباشند یا در زاویه ای قرار بگیرند که در 
آینده موجب استرس و فشار بیش از حد نشوند را باید بررسی 
کند. برخی شرکت های تولیدکننده ایمپلنت نمونه های ارزان تر را 
تبلیغ می کنند. در شرایطی که این نمونه ها می توانند برای برخی 
بیماران کارآمد باشند، اما پیش از استفاده باید پژوهش بیشتری 

درباره نیازهای خاص خود انجام دهید.
اگر برنامه ریزی و قرارگیری ایمپلنت به خوبی صورت نگیرد، 
عوارض آن می تواند تا پنج سال پس از انجام جراحی نمایان شود.

عادات بد
برخی عادات شخصی بد می توانند موجب شکست جراحی 
ایمپلنت دندان شوند. پیشتر به سیگار کشیدن اشاره کردیم، اما 
موارد دیگری مانند جویدن یخ یا آبنبات و دندان قروچه نیز می 
توانند به ایمپلنت ها آسیب برسانند. اساسا باید از هر چیزی که 

فشار بیش از حد به ایملنت ها وارد می کند، پرهیز کنید.
اگر به دندان قروچه مبتلا هستید، در پی درمان این شرایط 
باشید. محافظ های ویژه دهان می توانند به محافظت از دندان 
های طبیعی و مصنوعی شما کمک کنند. جویدن آدامس را به 
جای یخ یا آبنبات را مد نظر قرار دهید. ترک سیگار نیز بهترین 
گزینه است. فراموش نکنید که یک عمر به دندان های خود نیاز 

دارید و جایگزینی مداوم آنها ساده و ارزان نخواهد بود.

خطرات کوتاه و بلند مدت ایمپلنت های دندان

علمی و سلامت 

 

شواهد علمی دو مطالعه جدید نشان می دهد که ایجاد افسردگی با مکانیسم روده 
مرتبط است.

به گزارش ایسنا و به نقل از گیزمگ، محققان مرکز پزشکی دانشگاه "کلمبیا" نشان 
دادند که میزان کم " سروتونین ") serotonin( که نوعی انتقال دهنده عصبی مرتبط 

با افسردگی است، می تواند مستقیماً نتیجه اختلالات روده ای باشد.
از جمله این اختلالات می توان به یبوست اشاره کرد.

این مطالعه در حالی انجام گرفته که یک پروژه تحقیقاتی دیگر توسط محققان 
"بیمارستان کودکان فیلادلفیا" حاکی از آن است که انتقال باکتری های روده ای از 
یک موش با نشانه های افسردگی به موشی سالم می تواند رفتارهای افسردگی موش 

اول را به موش دوم هم منتقل کند.

بزرگترین  ما یک شبکه عصبی گسترده وجود دارد که  درون دستگاه گوارش 
مجموعه ی نورون های موجود در بدن در خارج از مغز به حساب می آید و معمولًا روده 

به عنوان "مغز دوم" معروف است.
نورون های روده مسئولیت تولید 9۰ درصد سروتونین مورد استفاده بدن را به عهده 

دارند. سروتونین موجب تنظیم تحرکات روده می گردد.
اصولًا اختلالات روده ای بیشتر از جانب افرادی گزارش می شود که از افسردگی 
این در حالی است که ما می دانیم که میزان کم سروتونین  شدید رنج می برند. 

می تواند سلامت ذهنی یک فرد را تحت تأثیر قرار دهد.
حال این مطالعه جدید نشان می دهد که میزان کم سروتونین می تواند موجب بروز 

اختلالات روده ای و مغزی شود.
تحقیقات دوم نشان می دهد که کاهش تولید سروتونین باعث بروز اختلالی قابل 
توجه در دستگاه گوارش موش ها شد که از میان آن ها می توان به کاهش نورون های 

روده و کاهش سرعت حرکت محتویات روده اشاره کرد.
تغییراتی که در موش های مبتلا به یبوست نشان داده شد، با تغییراتی که در انسان 

پدید می آید یکسان هستند.
مهم تر اینکه معلوم شد یک روش درمانی جدید برای افسردگی که پیش از این 
آزمایش شده است، روی افزایش سروتونین در روده موش ها مؤثر بود و علائم یبوست 

در آن ها را بهبود بخشید.
بنابراین با بررسی این تحقیقات به این نتیجه می رسیم که بیماری های ذهنی تنها 

به مغز بستگی ندارد و می توانند منشأ گوارشی هم داشته باشند.
گرچه که هر دوی این پروژه ها در مرحله حیوانی هستند، ولی محققان امیدوارند 

که تحقیقات سروتونین را در فاز انسانی هم انجام دهند.

نیروی دریایی ارتش آمریکا یک سیستم کنترل از راه دور جهانی به نام رایتئون طراحی 
کرده که می توان از آن برای کنترل و هدایت تمامی پهپادها و دیگر پرنده های خودران 

بهره گرفت.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از نیواطلس، این سیستم برای صرفه جویی در وقت 
نظامیان و نیز استفاده بهینه از عرضه کشتی های جنگی طراحی شده است. سیستم یادشده 

کاربردهای آموزشی نیز دارد.
طراحی ماژولار، معماری آزاد و قابل ارتقا و سازگاری با طیف گسترده ای از پرنده های 

نظامی خودران و پهپادها از جمله مزایای سیستم یادشده محسوب می شود.
با توجه به افزایش تعداد پهپادها و سیستم های نظامی خودکار، کنترل دقیق و مناسب 
آنها به یک چالش جدی مبدل شده و از همین رو ارتش امریکا در تلاش است با یکپارچه 

سازی سیستم هدایت و کنترل آنها این فرایند را بهینه سازی کند.
رایتئون از انعطاف پذیری بالایی برخوردار است و امکان افزودن ماژول های نرم افزاری 
جدید به آن برای سازگار کردن آن با سیستم های نظامی خودران جدیدی که در آینده 

تولید می شوند، نیز وجود دارد.
رایتئون آخرین مراحل بررسی را پشت سر می گذارد و هدف نهایی از طراحی چنین 
محصولاتی تولید سیستم های جامعی است که در آینده بتوان از آنها برای کنترل وسایل 
نقلیه نظامی سطحی، زیرسطحی، سرنشین دار، بی سرنشین، هوایی و حتی فضایی در 

نیروهای مسلح استفاده کرد.

فناوری RAPD در بررسی های ژنتیکی
 مورد استفاده قرار می گیرد

یک دکترای اصلاح نباتات گفت: فناوری RAPD در بررسی های ژنتیکی مورد استفاده 
قرار می گیرد.

دکتر رضا میر دریکوند در گفت وگو با خبرنگار ایسنا، اظهار کرد: فناوری RAPD یکی از 
فناوری هایی است که به طور گسترده در بررسی های ژنتیکی مورد استفاده قرار می گیرد.

وی افزود: این فناوری قادر است با استفاده از مقادیر کم DNA اختلاف موجود بین 
گیاهان را در سطح DNA شناسایی کند و نیاز به اطلاعات قبلی در مورد ژنوم ندارد. 
میردریکوند اضافه کرد: این خصوصیت که در RAPD از آغازگرهای تصادفی استفاده 
می شود و نیاز به DNA کمی دارد باعث شده به روشی ساده برای تجزیه و تحلیل سریع 

تبدیل شود.
نشانگرهای  کاربرد  کرد:  لرستان خاطرنشان  آزاد  دانشگاه  این عضو هیأت علمی 
RAPD به عنوان نشانگر ژنتیکی در گیاهان خودگشن که تنوع درون گونه ای کمی دارند، 
ثابت شده است. وی خاطرنشان کرد: روش های متعددی برای بررسی های ژنتیکی وجود 

دارد که مهمترین آنها توسط پژوهشگران مورد استفاده قرار گرفته است.

قابلیت تشخیص گفتار از حریم شخصی شما 
محافظت می کند

قابلیت تشخیص گفتار "اندروید کیو" گوگل از این پس قادر خواهد بود در زمان 
واقعی ویدئوها را عنوان گذاری کند.

گوگل در کنفرانس سالیانه گوگل )Google I/O ۲۰19( از ویژگی جدید "اندروید 
کیو")Android Q( رونمایی کرد که می تواند بدون نیاز به اینترنت، ویدئوهای خانگی 
را در لحظه عنوان گذاری کند. این قابلیت امکان پذیر است زیرا نرم افزار "بازشناسی 
گفتار" گوگل به قدرت پردازش کمتری نیاز دارد. پس این ویژگی می تواند در گوشی 

و یا رایانه کاربران اجرا شود.
این ویژگی از حریم شخصی بالایی هم برخوردار است و به این معناست که نرم افزار 
یادگیری ماشین "گوگل" کارآمدتر شده و یکی از مزایای آن افزایش حریم شخصی 
کاربران بوده است. نرم افزار یادگیری ماشینی باید میزان زیادی از اطلاعات را تجزیه 
و تحلیل کند که دستگاه های اندروید هم این کار را انجام می دهند. مثلًا فایل های 

صوتی آنلاین را به متن یا ایمیل تبدیل می کند.
به این ترتیب در این ویژگی جدید کاربر با استفاده از قابلیت تشخیص گفتار، 
ویدئوها را عنوان گذاری می کند ولی اطلاعات کاربر را از سیستم رایانش ابری خود 

پاک می کند.

محققان ریه های یک خوک را 3۶ ساعت در 
خارج از بدنش زنده نگه داشتند

پژوهشگران روش جدیدی را برای احیای ریه های آسیب دیده و سالم نگهداشتن آنها 
در خارج از بدن موجودات زنده ابداع کرده اند که انقلابی در عمل جراحی برای پیوند 

اعضای بدن ایجاد می کند.
پژوهشگران و مهندسان دانشگاه های کلمبیا و وندربیلت با همکاری یکدیگر موفق 
شدند ریه های یک خوک را تا ۳۶ ساعت در خارج از بدن این حیوان سالم و فعال 
نگهدارند و امکان پیوند آن را فراهم کنند. بر اساس آمار موجود تا حدود ۸۰ درصد از 
ریه های اهدایی برای پیوند اعضا به علت آسیب های بیش از حد قابل استفاده نیستند. 
یکی از این آسیب ها ناشی از ورود مواد موجود در معده به دستگاه تنفسی است که برخی 
بافت های مهم ریه را تخریب می کند. برای جلوگیری از وقوع این آسیب، ریه یک خوک 
از بدن وی خارج شد تا مواد موجود در 
معده به درون آن منتقل نشوند. سپس با 
استفاده از یک دستگاه ویژه روند فعالیت 
از سر  آن  درون  در  هوا  و چرخش  ریه 
گرفته شد و بعد از ۳۶ ساعت این ریه با 
موفقیت به بدن حیوان دیگری پیوند زده 
شد. چرخش خون در این ریه و کارکرد 
آن نیز با موفقیت صورت گرفت. اجرای 
موفق روند احیای ریه طی این ۳۶ ساعت 
بزرگترین دستاورد دانشمندان اعلام شده 
است. تا به حال حداکثر مدت زمان سالم 
ماندن ریه پیوندی در محیط آزاد شش 

ساعت بوده است.

افسردگی با عملکرد روده ها مرتبط است

طراحی سیستم کنترل از راه دور جهانی برای پهپادهای نظامی

مدل هوش مصنوعی توسعه یافته توسط دانشمندان 
سرطان  می تواند   )MIT(ماساچوست فناوری  مؤسسه 
پستان را بدون توجه به مسائل نژادی تا ۵ سال زودتر از آن 

که فرد به آن مبتلا شود پیش بینی کند.
هوش  بر  مبتنی  جدید  روش  یک   MIT محققان 
مصنوعی برای دیدن تصاویر ماموگرافی اختراع کرده اند 
که می تواند در تشخیص سرطان پستان در زنان تا ۵ سال 

زودتر عمل کند.
یک مدل یادگیری عمیق که توسط یک تیم از محققان 
هوش  آزمایشگاه  و   MIT مصنوعی  هوش  آزمایشگاه 

مصنوعی "CSAIL" و بیمارستان عمومی ماساچوست 
ماموگرام  یک  براساس  می تواند  است  شده  ایجاد 
پیش بینی کند که آیا یک زن در آینده به سرطان پستان 
مبتلا خواهد شد یا نه و بر خلاف روش های قدیمی تر، به 

خوبی روی بیماران سیاه پوست کار می کند.
سیستم های قبلی در تشخیص و پیش بینی سرطان 
پستان در بیماران سیاه پوست مشکل داشتند، اما این 

سیستم به خوبی روی هر دو کار می کند.
دانشمندان ابتدا به ماموگرام های بیش از ۶۰ هزار بیمار 
که در بیمارستان عمومی ماساچوست تحت درمان بودند، 
نگاه کردند. سپس زنانی را که طی پنج سال تحت نظارت 
بودند و به سرطان پستان مبتلا شده بودند شناسایی 
کردند و با استفاده از این اطلاعات یک مدل ساختند که 
الگوهای ظریف در بافت پستان را که از نشانه های اولیه 

سرطان پستان هستند تشخیص می دهد.
به حل اختلاف  توانایی کمک  این هوش مصنوعی 
آنجا  از  دارد.  را  زنان  بهداشتی  مراقبت های  در  نژادی 
بر اساس  که اطلاعات فعلی در زمینه سرطان پستان 

جمعیت سفید پوست به دست آمده است موجب تأخیر 
در تشخیص این بیماری در زنان رنگین پوست شده است. 
این اتفاق به عواقب شدیدی منجر شده است، چرا که زنان 
سیاه پوست نسبت به زنان سفید پوست ۴۳ درصد بیشتر 
قربانی سرطان پستان می شوند و جان خود را از دست 
هیسپانیک  زنان  متوسط  طور  به  همچنین  می دهند. 
)اسپانیایی زبان(، سیاه پوست و آسیایی زودتر از همتایان 

سفیدپوست خود به سرطان پستان مبتلا می شوند.
مدل هوش مصنوعی جدید MIT به یک دلیل ساده بر 
روی هر دو بیمار رنگین پوست و سفید پوست خوب عمل 
می کند چرا که داده های آموزشی آن از هر دو جمعیت 

بوده است.
گفت:  پژوهش  این  محقق  کوریان"  "آلیسون  دکتر 
سیستم ما برای سفید پوستان و رنگین پوستان به طور 
یکسان عمل می کند که ابزارهای پیشین این قابلیت را 
نداشتند. این سیستم در صورت تأیید و در دسترس قرار 
گرفتن برای استفاده گسترده واقعاً می تواند استراتژی های 

فعلی ما برای برآورد خطر ابتلاء را بهبود بخشد.

تشخیص سرطان پستان ۵ سال زودتر از ابتلا!



شنبه -بیست ویکم اردیبهشت ماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 4799
اجتماعی

 استاندار قم با اشاره به لزوم جذب  سرمایه گذاری 
جهت رونق اقتصادی در قم، از انتخاب استان قم 
به عنوان یکی از استانهای برتر کشور از نظر امنیت 

سرمایه گذاری خبر داد.
دکتر بهرام سرمست در جلسه ستاد تسهیل و رفع 
موانع تولید استان قم که با حضور معاون هماهنگی 
کشور  وزارت  ای  منطقه  توسعه  و  اقتصادی  امور 
امام جواد )ع( استانداری برگزار  در سالن جلسات 
شد، با اشاره به اهمیت تسری روحیه تعامل به بدنه 
دستگاه ها، افزود: پاسخگویی و تکریم ارباب رجوع 
به ویژه سرمایه گذاران اقتصادی در دستور کار مدیران 
استان قم قرار دارد. سرمست اساس کار ستاد تسهیل 
و رفع موانع تولید را برنامه محوری دانست و تصریح 
کرد: راهبرد استراتژیک این جلسات در راستای رونق 
تولید، اتخاذ راهکارهایی جهت  بازگشت واحدهای 

راکد به چرخه تولید و رشد اشتغال استان است.
وی همچنین به انتخاب استان قم به عنوان یکی 
گذاری  سرمایه  امنیت  نظر  از  برتر  های  استان  از 
سرمایه  جذب  بستر  ایجاد  داد:  ادامه  و  کرد  اشاره 
در  که  است  قم  مسئولان  مهم  اهداف  از  گذاری 
سرمایه  های  فرصت  همایش  برگزاری  مسیر  این 
گذاری و رونق تولید استان قم را با مشارکت تشکل 

و  سلفچگان  اقتصادی  ویژه  منطقه  صنفی،  های 
شهرک های صنعتی را در پیش داریم. همچنین در 
این جلسه بابک دین پرست معاون هماهنگی امور 
وزارت کشور گفت:  ای  توسعه منطقه  و  اقتصادی 
دو  به  دارای مسئله  اقتصادی  و  تولیدی  واحدهای 
گروه دارای مشکل  و بحرانی تقسیم بندی شده اند 
که در استان قم واحد اقتصادی و تولیدی بحرانی 
مشاهده نمی شود. وی عنوان کرد: در سال گذشته 
30 هزار میلیارد تومان در بحث بازسازی واحدهای 
فرسوده صنعتی ابلاغ  شده بود که از این میزان 37 
هزار واحد تولیدی اعتباری بالغ بر 25 هزار میلیارد 
تومان را جذب کردند. وی ادامه داد: علاوه بر این 
اعتبارات پرداخت شده در راستای بازسازی و نوسازی 
واحدهای تولیدی، بیش از 32 هزار پرونده متقاضی 
بانکی  شبکه  توسط  تولید  رونق  مدار  از  خارج  نیز 
تسهیلات دریافت کرده اند. دین پرست ابلاغ 3 هزار 
میلیارد تومان در سال گذشته از محل صندوق توسعه 
ملی به امر اشتغال را مورد توجه قرار داد و تصریح کرد: 
سهم قم از این اعتبارات 141 میلیارد تومان است و 
از این میزان تاکنون 106 میلیارد تومان تسهیلات در 
قم به مرحله پرداخت رسیده است و ایجاد یک هزار 
و 686 شغل جدید از این تسهیلات پیش بینی می 

شود. وی همچنین با اشاره به اهمیت ثبات در بازار 
و قیمت کالاهای اساسی گفت: در شرایط سخت 
تحریمی، بحث تنظیم بازار مساله بسیار مهمی بوده و 
باید اهتمام ویژه ای در ثبات قیمت ها و تامین کالاهای 

اساسی صورت بگیرد.

مدیر توسعه بازرگانی سازمان جهاد کشاورزی قم :

120تن گوشت قرمز در قم توزیع خواهد شد 
مدیر توسعه بازرگانی سازمان جهاد کشاورزی قم گفت:طی روزهای آینده 120 تن 
گوشت قرمز وارداتی با قیمت حدود 730 هزار ریال در هر کیلوگرم دراین استان توزیع می 

شود. 
هادی مومنی نسب بیان کرد: این میزان واردات گوشت که با ارز نیمایی انجام می شود 
نقش موثری در تنظیم بازار گوشت قرمز خواهد داشت و تا تثبیت و تعادل بخشی به قیمت 

این محصول در بازار استان ادامه می یابد.
وی بیان کرد: به طور کلی در خصوص ساماندهی بازار گوشت قرمز اتفاقات خوبی در 
جریان است و با توجه به سرسبزی مراتع، تولیدات داخلی در این زمینه افزایش خواهد 

یافت که در نهایت موجب کاهش قیمت گوشت می شود.
وی ادامه داد: همچنین اقداماتی که برای مقابله با قاچاق دام زنده با نظارت و هماهنگی 
دستگاه های مرتبط انجام شد، خروج دام از محدوده استان را به حداقل ممکن رساند که 

این موضوع نیز نقش موثری در ساماندهی بازار گوشت قرمز خواهد داشت.
مومنی نسب گفت: درخصوص گوشت مرغ نیز با توجه به پیش بینی های انجام شده 
برای ورود به ماه مبارک رمضان و نظارت های لازم، قیمت مصوب این محصول برای هفته 

های متوالی در سطح استان قم در همان نرخ 115 هزار ریال حفظ شده است.
وی بیان کرد: قیمت تخم مرغ نیز در سطح بازار استان به تثبیت رسیده و با وجود مجاز 
بودن صادرات این محصول، قیمت آن بر اساس عرضه و تقاضای بازار به خوبی تحت کنترل 
است. وی ادامه داد: در خصوص خرما نیز باید گفت هیچ گونه کمبودی در عرضه این 
محصول وجود ندارد، اما به دلیل برخی واسطه گری ها و دلالی ها خارج از محدوده استان 
به بهانه سیل اخیر و مشکلات حمل و نقل، شاهد افزایش قیمت این محصول بوده ایم که 
این موضوع به هیچ عنوان قابل قبول سازمان جهاد کشاورزی و سایر نهادهای مرتبط در 
تنظیم بازار استان نیست. مومنی نسب همچنین گفت: قیمت محصولات لبنی نیز در بازار 
استان به تثبیت رسیده و شاهد عرضه همه محصولات مورد نیاز مردم در این بخش بدون 
هیچ گونه کمبودی هستیم. وی افزود: پیش بینی می کنیم در اثر بارش های اخیر، میزان 
تولید محصولات کشاورزی در سال جاری حدود 20 درصد افزایش داشته باشد که این روند 

نقش موثری در تعادل بخشی به قیمت این محصولات در بازار خواهد داشت.
 

رئیس اداره بهداشت و تندرستی اداره کل آموزش و پرورش قم:

35 هزار دانش آموز قمی سفیر سلامت هستند 
رئیس اداره بهداشت و تندرستی اداره کل آموزش و پرورش قم گفت: در سال تحصیلی 
جاری، 35 هزار تن از دانش آموزان این استان به عنوان سفیر سلامت تربیت شده و مهارت 
های خودمراقبتی در حوزه سلامت جسمی، روانی، معنوی و اجتماعی را دریافت نمودند. 
محمد احمدی افزود: 16 درصد از دانش آموزان هر مدرسه در سه مقطع تحصیلی جزو 

سفیران سلامت هستند که در هشت جلسه، آموزش های لازم را دریافت می کنند.
وی اضافه کرد: این آموزش ها توسط مربیان یا رابطان سلامت به سفیران سلامت 
مدارس در زمینه های تغذیه، سلات دهان و دندان، بیماری های واگیردار، بهداشت محیط 

و روان ارائه می شود.
وی اضافه کرد: همچنین سفیران سلامت در دوره های آموزشی یاد می گیرند که چگونه 
آموزش های را در قالب نمایش، سرود، نمایشگاه و جشنواره به سایر دانش آموزان یا 

همسالان خود انتقال دهند و بر بوفه مدارس نیز نظارت می کنند.
احمدی ادامه داد: با توجه به این که سلامتی بالاترین نعمت است، امیدواریم دانش 

آموزان سفیر سلامت آموزه های دریافتی را نیز بین اعضای خانواده خود انتقال دهند.
وی با اشاره به برگزاری سومین جشنواره سفیران سلامت در قم، گفت: در این جشنواره 
دانش آموزان بیش از 17 هزار و 328 اثر در چهار رشته نقاشی، انشانویسی، داستان 
نویسی و عکاسی ارائه دادند و برگزیدگان پس از انتخاب در مرحله مدرسه ای و ناحیه ای به 
مرحله استانی راه یافتند و مورد تقدیر قرار گرفتند. به گفته وی، جشنواره مشابهی نیز برای 
مراقبان سلامت در 2 رشته فیلم کوتاه و عکاسی برگزار و از نفرات برتر تقدیر شد. رئیس اداره 
بهداشت و تندرستی اداره کل آموزش و پرورش قم بیان کرد: هدف اصلی طرح سفیران 
سلامت توانمندی دانش آموزان در حوزه های مختلف سلامتی، تاب آوری در مقابل ابتلا 

به بیماری ها و جلوگیری از ابتلا به بیماری ها بر اثر تغذیه نادرست است.
وی خاطرنشان کرد: در سال تحصیلی گذشته 15 درصد دانش آموزان استان قم معادل 
32 هزار تَن در مدارس سفیر سلامت بودند. جمعیت دانش آموزی استان قم در سال 
تحصیلی 98-97 حدود 255 هزار تن است که 95 درصد در شهر و پنج درصد در مناطق 
روستایی مشغول به تحصیل هستند. از کل جمعیت دانش آموزی، 89 درصد در مدارس 
دولتی و 11 درصد در مدارس غیردولتی حضور دارند که حدود 122 هزار تن معادل بیش 
از 50 درصد از دانش آموزان در مقطع ابتدایی، حدود 50 هزار تن در متوسطه اول و 34 

هزار تن در متوسطه دوم مشغول به تحصیل هستند.
 

رئیس اتاق بازرگانی قم: 
چرخه تولید مبلمان در قم بر پایه خام فروشی است 
رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی قم گفت: هنوز هیچ سرمایه گذاری 
بزرگی برای تکمیل تولید مبلمان در این استان انجام نشده و همچنان خام فروش می 

کنیم. 
قم  صادرات  توسعه  کارگروه  جلسه  نخستین  در  چهارشنبه  روز  خاکی  ابوالفضل 
درسالجاری، افزود: صدها پروانه تولیدی برای واحدهای کوچک و بزرگ صادر شده و این 
واحدها مشغول تولید انواع مبلمان هستند. وی اضافه کرد: روزی 100 دستگاه کامیون 
و وانت حامل مبلمان نیمه ساخته از صبح تا نیمه های شب از استان خارج می شود و 
به سمت تهران حرکت می کند و هنوز سرمایه گذاری چرخه تولید مبلمان در قم کامل 
نشده است. وی در ادامه گفت: حضور تولیدکنندگانی از استان های دیگر در نمایشگاه 
های داخلی جزو ملزومات است و باید مسیر را برای حضور تولیدکنندگان خارجی در سال 
های آینده هموار نماییم. خاکی تاکید کرد: تولیدکنندگان قم توانایی پرکردن همه غرفه 
های نمایشگاه ها را ندارند،به همین دلیل 50 درصد از غرفه ها به استان و 50 درصد دیگر 
به خارج از استان واگذار می شود. به گفته وی،درحال حاضر فضای مفید نمایشگاه قم 
یکهزار و 200 مترمربع است که سال آینده با راه اندازی نمایشگاه بین المللی، این فضا 
افزایش چشمگیری خواهد داشت. وی در بخش دیگری از سخنان گفت: با توجه به 
مشکل انتقال پول از سایر کشورها به ایران، باید راهکاری ارائه شود تا از جابه جایی ارز 
به صورت دستی خودداری شود و این کار از طریق صرافی های مورد تایید بانک مرکزی 
صورت گیرد. رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی قم افزود: باید ارز نیمایی 
حذف تا تکلیف صادرکنندگان و واردکنندگان نسبت به نرخ ارز و بازگشت ارز حاصل از 

صادرات مشخص شود.
  

معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار قم:

صادرات قم باید 20 درصد افزایش یابد 
معاون هماهنگی امور اقتصادی و منابع انسانی استانداری قم گفت: هدفگذاری توسعه 
صادرات استان در سال جاری باید 20 درصد نسبت به سال گذشته افزایش یابد و در این 

راستا وزن و ارزش ریالی کالا مدنظر باشد. 
قم  صادرات  توسعه  کارگروه  جلسه  درنخستین  چهارشنبه  روز  غضنفری  مهرداد 
درسالجاری،افزود:باید از خام فروشی عبور کنیم و نگاهمان به افزایش ارزش کالا باشد 
و با افزایش حجم کالاهای صادراتی، وزن صادرات استان را افزایش دهیم. وی با اشاره 
به این که صادرات نقش مهمی در حوزه اقتصادی دارد، اضافه کرد: تامین مشوق ها و 
تسهیل صادرات وظیفه دولت است و نقش اصلی در صادرات بر عهده بخش خصوصی 
می باشد که اتاق بازرگانی نقش محوری در این زمینه دارد. به گفته وی، دبیرخانه کارگروه 
توسعه صادرات باید حلقه های مفقوده در صادرات را پیدا کند و توسعه یابد. غضنفری 
خاطرنشان کرد: در حوزه واردات نیز وقتی تراز تجاری را بررسی می کنیم، در صورتی مثبت 
است که علاوه بر این که حجم صادرات بالا باشد، واردات نیز از مواد اولیه و کالاهای سرمایه 
ای باشد. وی بیان کرد: گزارشی از اعزام و پذیرش هیات های اقتصادی از کشورهای 
مختلف ارائه و نقش آن در توسعه صادرات استان بیان شود. وی با اشاره به این که باید 
حاصل مراودات با کشورهای دیگر توسعه و تنوع بخشی به بازارهای هدف صادرات باشد، 
تاکید کرد: هدفگذاری برای توسعه ارزش افزوده کالاهای صادراتی به ویژه در بخش های 
کشاورزی و گردشگری صورت گیرد. معاون استاندار قم در بخش دیگری از سخنان خود 
گفت:باید هدف از برپایی نمایشگاه های استانی، معرفی توانمندی ها و همچنین بازاریابی 

برای فروش تولیدات استان باشد.
 

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم:

40 اثر تاریخی قم در بارندگی شدید فروردین 
ماه آسیب دید 

قم- ایرنا - مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم با اشاره به آسیب 40 
اثر تاریخی قم در بارندگی های شدید فروردین ماه امسال گفت: خانه تاریخی ملاصدرا 
واقع در شهر کهک این استان از جمله آثار تاریخی است که در این بارندگی ها آسیب دیده 

و مرمت آن آغاز شده است. 
حمید یزدانی در گفت وگویی افزود: عملیات مرمت خانه تاریخی ملاصدرا به منظور رفع 
رطوبت های نزولی و رفع آسیب های ناشی از نزولات جوی در حال انجام است. وی ادامه 
داد: اعتبار لازم برای مرمت این خانه تاریخ مبلغی بالغ بر پنج میلیارد و 500 میلیون ریال 
می باشد که از محل اعتبارات ملی در نظر گرفته شده است. یزدانی اظهار داشت: این 
عملیات شامل آواربردای، سبک سازی بام، استحکام بخشی طاق ها، صندوقه سازی، 
اجرای پالانه و بام سازی می باشد. مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم 
ادامه داد: در بارندگی های شدید فروردین ماه امسال، تمام 380 اثر تاریخی ثبت شده در 
فهرست آثار ملی قم آسیب شناسی و پایش شد که از این آثار 40 اثر در اولویت رفع آسیب 

قرار گرفته است.

رییس اداره راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم  خبرداد

اجرای عملیات  حفرکانال ولوله گذاری 
مصب قنات درمحورقم – جعفریه 

رییس اداره راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم  گفت :دراقدامی ضربتی وبه 
منظور لوله گذاری مصب قنات ، کانالی عرضی به طول 40متر و عرض متغیر 1تا2/5 متر 

درعمق 4متری کیلومتر 30 محورقم – جعفریه ) استان قم ( حفر گردید . 
اکبر نوروز پوراظهارداشت : درپی انسداد یکی از خروجی های ) کوره ها ( قنات آستانه 
پس رفت جریان آب موجب تخریب دیواره و نشست عرضی سطح راه و ایجاد حفره ای به 
عمق 4 متر درمحور قم – جعفریه گردید .   اکبر نوروز پورادامه داد : با عنایت به حساسیت 
این محور که از جاده های پر تردد استان می باشد ، درکمترین بازه زمانی ضمن هماهنگی 
با پلیس راه ، نسبت به اعمال محدودیت ترافیکی جهت فعالیتهای عمرانی متعاقب اقدام 
گردید .   نوروز پور تصریح کرد : با توجه به بارشهای خوب فروردین ماه گذشته که موجب 
شدت جریان آب دربستر رودخانه ها ، چشمه ها و مصب قناتها گردید ، انسداد یکی از 
خروجی های قنات آستانه ،موجب تخریب و فرو نشست بخش بزرگی از جسم راه دراین 
محور گردید.  وی ادامه داد : پس از اقدامات اولیه و هماهنگی با متولیان امر ، نسبت به 

حفر کانال درمحل فرونشست و مصب قنات به منظور لوله گذاری اقدام گردید . 
وی طول کانال حفر شده را افزون بر 40 متر اعلام کرد و ادامه داد : متراژعرض کانال نیز 
متغیر وبین 1 تا 2/5 متر میباشد . نوروز پور با عنوان این موضوع که کانال حفاری شده 
درعمق 4 متری میباشد درخصوص دیگر اقدامات اجرایی این طرح نیز توضیح داد: پس 
از حفر کانال و لوله گذاری مصب قنات ، نسبت به بارریزی متناسب با جسم راه ونوع پروژه 
اقدام شد .  رییس اداره راهداری و حمل ونقل جاده ای شهرستان قم اضافه کرد : از آنجا 
که ابعاد حفره حاصله از فرو نشست سطح راه وسیع بود ) با مساحتی افزون بر 12 متر ( 
به منظور استحکام جسم راه و جلوگیری از فرونشست های احتمالی ،جهت  بارریزی از 
سنگهای صخره ای وبتن استفاده گردید . وی خاطر نشان ساخت : گرچه سرعت دراجرا 
به دلیل حساسیت محور دراولویت خاصی قرار داشت اما دقت دراجرا ملازم سرعت گردید . 
نوروزپور درخصوص دیگر اقدامات تکمیلی طرح نیز اذعان داشت :  پس از حفر کانال و 
لوله گذاری مصب قنات وبارریزی های متعاقب نسبت به تسطیح و اجرای آسفالت سطح  
اقدام و ترافیک مجددا به محورهدایت گردید . وی کلیه اقدامات اجرایی این طرح را به 
صورت امانی دانست و اظهار داشت : افزون بر20نفر عوامل راهدار بااستفاده از 6 دستگاه 

انواع ماشین آلات راهداری اداره متبوع دراجرای این پروژه حضورمستمر داشته اند . 

مدیرعامل جمعیت هلال احمر قم :

نظام ارتباطی دیجیتال هلال احمر قم به 
زودی افتتاح می شود 

مدیرعامل جمعیت هلال احمر قم گفت: نظام ارتباطی کاملا دیجیتال جمعیت هلال 
احمر استان، پس از ماه مبارک رمضان به بهره برداری می رسد. 

محمد گلفشان عصر پنجشنبه در نشست استاندار با اعضای جمعیت هلال احمر قم 
افزود: بیش از 22 هزار تن به عنوان اعضای جوان، داوطلب و امدادگر با جمعیت هلال 
احمر استان همکاری داشته و برنامه های آموزشی بسیاری به ویژه آموزش های تخصصی 
برای آنها درنظر گرفته شده است.  وی با بیان اینکه در سال گذشته بیش از 30 هزار تن 
آموزش های جمعیت هلال احمر استان قم را فراگرفته اند، خاطرنشان کرد: این آموزش 
ها در شهرها و روستاهای استان نیز به صورت جدی پیگیری شده و در حال حاضر 105 
خانه هلال پس از ارائه آموزش های لازم و ساماندهی نیروی انسانی، راه اندازی شده است. 
مدیرعامل جمعیت هلال احمر قم همچنین از جمع آوری بیش از 32 میلیارد ریال کمک 
 ـساعت فعالیت داوطلبان جمعیت برای کمک  های مردمی در این استان با 30 هزار نفر 
رسانی به مناطق سیل زده خبر داد و گفت: قم بسیار فراتر از ماموریت های استانی، همواره 

معین استان های آسیب دیده و نیازمند در زمان های بحرانی بوده است. 
وی با اشاره به اجرای طرح دادرس در 128 مدرسه در شهر قم در حوزه پیشگیری از 
اعتیاد و آسیب های اجتماعی نیز تصریح کرد: استان قم دارای نخستین مجمع خیرین 
هلال احمر و نیز یک مرکز جامع توانبخشی و هفت پایگاه جاده ای در سطح استان است.

عضو هیات مدیره جمعیت هلال احمر قم نیز در این نشست با اشاره به جایگاه معنوی و 
جغرافیایی استان، بر ضرورت توسعه، تقویت و نوسازی امکانات و تجهیزات این نهاد تاکید 
کرد و گفت: جمعیت هلال احمر استان همواره در امدادرسانی به مناطق آسیب دیده در 

بلایای طبیعی در کشورمان حضوری موثر داشته است. 
حجت الاسلام محمدرضا قاسمی نیا با بیان اینکه در تخصیص اعتبارات و امکانات 
باید نگاه ویژه ای به جمعیت هلال احمر داشته و این نهاد را در اولویت قرار بدهیم، اظهار 
داشت: باید نقاط ضعف و قوت در کمک رسانی به مناطق سیل زده را به خوبی مورد بررسی 

قرار دهیم تا امدادرسانی ها در آینده را به خوبی بهبود ببخشیم. 
 

مدیر منطقه 13 شهرداری اصفهان خبر داد:

احداث یکی از پایانه های بزرگ شهر در 
بخش غرب اصفهان

مدیر منطقه 13 شهرداری اصفهان گفت: تملک و اجرای فاز اول پایانه غرب یکی از پروژه  
های شاخص امسال در منطقه 13 به شمار می رود.

محمد شرفا در بیست و نهمین نشست خبری از سلسله نشست های خبری سه شنبه 
ها با رسانه در جمع خبرنگاران با بیان اینکه نزدیک یکسال است افتخار خدمت به مردم 
شریف، سختکوش و همراه مردم منطقه 13 را دارم، اظهار کرد: این منطقه با 3 هزار و 600 
هکتار حریم، با جمعیتی حدود 130 هزار نفر طبق سرشماری سال 95، در جنوب غرب 
شهر اصفهان واقع شده است. وی با اشاره به بودجه منطقه در سال 97، تصریح کرد: اعتبار 
منطقه 13 در سال 97، 80 میلیاردتومان بود که حدود 85 درصد آن محقق شد و نسبت 
به سال 96 رشد 40 درصدی را نشان می دهد. در سال 98 نیز نزدیک به 100 میلیارد 
بودجه عمرانی و جاری منطقه است که 63 درصد عمرانی و 37 درصد این بودجه جاری 
است. مدیر منطقه 13 شهرداری اصفهان با اشاره به سرانه فضای سبز منطقه، اضافه کرد: 
سرانه غیر در اختیار 7.1 و سرانه در اختیار 13.7 مترمربع است که جمع این اعداد 20.8 
مترمربع سرانه اکولوژیک منطقه به ازای هر نفر را شامل می شود. یکی از دیدگاه های ما 
در فضای سبز استفاده از پساب است. 85 درصد نیاز آبی فضای سبز موجود شهرداری 
منطقه با آب 4 حلقه چاه تامین می شود تا با مجموع این ها بتوان آب مورد نیاز فضای سبز 
را تامین کرد. وی اضافه کرد: سیاست ما در شهرداری استفاده از گونه های کم آب، حذف 
گونه های پرآب، استفاده از شبکه های آبیاری تحت فشار و پساب است. بالای 95 درصد 

سیستم آبیاری منطقه سیستم تحت فشار و قطره ای است.
 

معاون امور جوانان جمعیت هلال  احمر استان قم  خبرداد

کسب 3 رتبه عالی قم در اجرای برنامه های 
کانون دانش آموزی

معاون امور جوانان جمعیت هلال احمر از اعلام نتایج ارزیابی اجرای طرح "ماه نشان" 
و برنامه های روز دانش آموز و مانور زلزله در مدارس و کسب رتبه عالی معاونت امور جوانان 

هلال احمر قم در کشور خبر داد.
محمد مصباحی با بیان اینکه در اجرای این طرح ها استان قم حایز رتبه عالی شد، اظهار 
کرد: با توجه به ارسال گزارش و ارزیابی انجام شده توسط سازمان جوانان جمعیت هلال 
احمر قم موفق به کسب رتبه عالی در اجرای طرح "ماه نشان" و برنامه های روز دانش آموز 
و مانور زلزله در مدارس شده است. محمد مصباحی هدف از برگزاری این طرح ها و برنامه 
های متناسب با حوزه دانش آموزی را آشنایی دانش آموزان با اصول و اهداف جمعیت 
هلال احمر و مشارکت آنها در فعالیت های عام المنفعه عنوان کرد و افزود: در همین راستا 
فعالیت هایی در زمینه کسب مهارت های امدادی و بشردوستانه در سطح کانون ها، و 
همچنین اجرای عملی مانورها محقق شد. معاون امور جوانان جمعیت هلال  احمر استان 
قم بیان کرد: در ارزیابی عملکرد استان ها در این برنامه، گزارش های دریافتی و خبرهای 
درج شده مورد بررسی قرار گرفت و در میان استان ها که با کسب امتیاز از ارسال به موقع 
گزارش، پوشش خبری اجرای طرح، کیفیت تصاویر و… مورد بررسی قرار گرفتند، استان 

قم موفق به کسب 3 رتبه عالی در این برنامه ها شد.

معاون وظیفه عمومی فرماندهی انتظامی استان قم  خبرداد

فراخوان اعزام مشمولان در اردیبهشت ماه 
معاون وظیفه عمومی فرماندهی انتظامی استان قم از فراخوان اعزام مشمولان در 

اردیبهشت ماه سال جاری خبر داد. 
سرهنگ" ولی ترابی" در تشریح این خبر اظهار داشت: مشمولان غائب وغیرغائب 
دارای مدرک تحصیلی فوق دیپلم،دیپلم و زیر دیپلم که اعزامی اردیبهشت ماه سال جاری 
هستند، می بایست راس ساعت 7 صبح روز شنبه مورخه 98/2/21 در محل معاونت 
وظیفه عمومی فرماندهی انتظامی استان قم به آدرس)حدفاصل عوارضی قم کاشان 
وعوارضی قم تهران- بعد از اداره راه وشهرسازی- معاونت وظیفه عمومی این فرماندهی 
(حاضرشده تا به خدمت مقدس سربازی اعزام شوند. وی افزود: با توجه به عدم ارسال 
پستی برگه اعزام به خدمت و اینکه برگه معرفی نامه مشمولان به مراکزآموزشی ازطریق دفاتر 
خدمات الکترونیک انتظامی )پلیس+10( صادرمی شود، آن دسته از مشمولانی که به هر 
دلیل تاکنون موفق به دریافت برگ معرفی نامه مشمولان به مراکز آموزش نیروهای مسلح 

نشده اند، برای دریافت معرفی نامه می توانند به یکی ازدفاترمذکور مراجعه کنند.
سرهنگ ترابی ادامه داد: مشمولانی که اعزام آنان به صورت حضوری و مراجعه مستقیم 
به آدرس مشخص شده مرکزآموزش، در برگه محل مراجعه خود می باشد، می بایست 
برابر تاریخ وساعت اعلامی در مراکزآموزش حاضر شوند. معاون وظیفه عمومی فرماندهی 
انتظامی استان اضافه کرد: عدم حضور به موقع در زمان و محل های تعیین شده غیبت 

محسوب می شود.

استاندار قم خبر داد
قم ؛یکی از استان های برتر کشور در زمینه امنیت سرمایه گذاری

44

نایب رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم گفت: شهر قم با مشکل جدی پارکینگ 
مواجه است و در این زمینه باید برنامه ریزی مناسبی انجام شود،

آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری در دیدار با رئیس و اعضای شورای شهر قم که 
در دفتر جامعه مدرسین حوزه علمیه برگزار شد، اظهار داشت: قم باید جنبه الگویی 
برای دیگر شهرهای کشور و همچنین شهرهای اسلامی باشد. زائران و مسافرانی که به 
قم سفر می کنند به این شهر به عنوان شهری الگو نگاه می کنند، در همه موضوعات قم 
را با دیگر شهرها مقایسه می کنند و در زمینه فرهنگی به این موضوع توجه می کنند که 
قم پیشرفت کرده است. نایب رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم بیان کرد: اقدامات 
خوبی در این چند سال در قم انجام شده است و پل و زیرگذر احداث و محیط های 
مناسبی برای پارک ها اختصاص پیدا کرده و پروژه هایی در دست اقدام است. فعالیت 
فرهنگی در کشورمان دارای متولیان زیادی است و این موضوع سبب شده تا در برخی 
کارهای فرهنگی به اهداف مدنظر دست پیدا نکنیم. دبیر شورای عالی حوزه های علمیه 
عنوان کرد: کمیسیون فرهنگی شورای شهر باید آسیب شناسی جدی در زمینه مشکلات 
فرهنگی استان داشته باشد، تغییراتی در زمینه حجاب در قم در حال انجام است که باید 
آسیب شناسی شود، در گذشته گفته می شد افراد بدحجاب بیرون از قم به این شهر آمدند 
ولی بدحجابی در شهر افزایش پیدا کرده است. وی گفت: اعضای کمیسیون فرهنگی و 

رئیس شورای شهر باید نسبت به مشکلات فرهنگی و بدحجابی و ناهنجاری های فضای 
شهر توجه جدی داشته باشند. با توجه به شرایطی که در کشور ایجادشده و مشکلاتی که 

در زمینه فروش نفت وجود دارد باید به دنبال منابع پایدار باشید.
آیت الله حسینی بوشهری بیان کرد: در مسیر حرم تا حرم مدتی است که اقداماتی انجام  
و ظرفیتی ایجادشده و زمینه های بسیار خوبی برای اقدامات سرمایه گذاری شکل گرفته 
است. ترافیک یکی از مشکلات شهر قم است و با توجه به توسعه شهر نیازمند اقدامات 
اساسی در راستای رفع مشکل ترافیک هستیم. عضو مجلس خبرگان رهبری گفت: شهر 
قم با مشکل جدی پارکینگ مواجه است و در این زمینه باید برنامه ریزی مناسبی انجام 
شود، کمبود سرویس بهداشتی یکی دیگر از مشکلات شهر قم است و با توجه به زائرپذیر 

بودن قم باید در قسمت های مختلف شهر سرویس بهداشتی احداث شود.
نایب رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم ادامه داد: کشوری اسلامی هستیم ولی 
معماری غیربومی و احداث نماهای رومی در قم افزایش پیدا کرده است که جای سؤال 
است که چرا توجهی نمی شود و بافت شهر را تغییر داده است. شورای شهر باید از حالت 
روزمرگی بیرون بیاید و ابتکار عمل بیشتری از خود نشان دهد، گاهی به مرور زمان فعالیت 
به صورت عادی تلقی می شود و شورای شهر باید تلاش کند پویایی خود را حفظ کند و 

نقد دلسوزانه نسبت به عملکرد خود داشته باشد.

آیت الله حسینی بوشهری در دیدار با رئیس و اعضای شورای شهر قم :

شهر قم با مشکل جدی پارکینگ مواجه است 

ابن  علی  امام  سپاه  سازندگی  بسیج  سازمان  مسئول 
ابیطالب)ع( قم گفت: طی سال گذشته 50 پروژه عمرانی با 
25 میلیارد ریال اعتبار توسط بسیج سازندگی قم در این استان 

اجرا شد.
علی دستوری ظهر پنج شنبه در نشست خبری که به مناسبت 
سالروز تشکیل بسیج سازندگی به فرمان مقام معظم رهبری 
برگزار شد، اظهار کرد: بسیج سازندگی 17 اردیبهشت 1379 
با فرمان مقام معظم رهبری و با حرکت های خودجوش مردمی 
و شروع کار دانش آموزان و دانشجویان در اوقات فراغت کلید 
خودجوش  حرکت های  خصوص  در  خلأیی  چون که  خورد، 

مردمی احساس می شد.
فرمودند  دستور  انقلاب  معظم  رهبر  داد:  ادامه  قم  وی 
حرکت های مردمی در قالب سازمانی با برنامه ریزی هدفمند و 

حل مشکلات مردم در عرصه های مختلف گام بردارد.
مسئول سازمان بسیج سازندگی سپاه علی بن ابی طالب )ع( 
افزود: بسیج سازندگی در این سال ها روند تکاملی و رو به رشد 
داشته و در میان همه اقشار و متخصصین گروه های جهادی 
جهت اجرای فعالیت های تخصصی سازمان دهی شده و آماده 

خدمت رسانی در نقاط محروم هستند.
وی عنوان کرد: گروه های جهادی در استان قم با فعالیت های 
عمده اشتغال و کارآفرینی، فنی و عمرانی، بهداشت و درمان 
و فرهنگی استان و حاشیه شهر را پوشش می دهند؛ یکی از 
وظایف جهادگران ورود در عرصه های حوادث غیرمترقبه مانند 

سیل و زلزله است.
*فعالیت های سازمان بسیج سازندگی استان قم در 

مناطق سیل زده
گلستان،  استان های  در  سیل  حادثه  به  اشاره  با  دستوری 
لرستان و خوزستان، گفت: بنا به شرایط محیطی و متفاوت 
نیز متفاوت  نوع حضور  این استان ها  نوع آسیب ها در  بودن 
بود، در استان گلستان و آق قلا آب گرفتگی بود، در لرستان و 
خوزستان مازاد آب سدها سیل خروشان در رودها اتفاق افتاد 
و گل ولای را حمل کرد و خانه های در مسیر سیلاب را از بین 
برد. وی با بیان اینکه پس از اعلام شرایط اضطراری، فراخوان 
به نیروهای انسانی جهادی قم ارسال شد، گفت: گروه های 
جهادی استان قم پس از دسته بندی بر اساس نیاز مردم در 
مناطق سیل زده در راستای هدفمند کردن و هدایت کمک های 

مردمی گام برداشتند.
مسئول سازمان بسیج سازندگی استان قم اظهار داشت: 
این  در  حضور  برای  آمادگی  اعلام  قم  استان  در  نفر  هزار   3
مناطق کردند و با ابلاغ مأموریت به منطقه چگنی اعزام شده 

و به تناسب نیاز نیروها را به کارگیری کردیم. وی افزود: بیش از 
سه هزار و 500 جهادگر بسیجی در قالب 155 گروه جهادی 
به صورت داوطلبانه در فعالیت های بسیج سازندگی استان قم، 
حضور دارند. دستوری با بیان اینکه قطع ارتباط، از بین رفتن 
زیرساخت ها، قطع ارتباط روستاها با مرکزیت شهر، ورود سیلاب 
به منازل مردم و تخلیه خانه ها از گل ولای ازجمله مشکلات 
اصلی بود که در روزهای اولیه قطع ارتباط با کمک دستگاه های 
مهندسی سپاه علی بن ابی طالب )ع( برطرف شد، هم چنین 

لایروبی منازل و معابر در هفته اول انجام شد.
وی اظهار داشت: سپاه امام علی بن ابی طالب )ع( با تشکیل 
اهالی  به  کمک رسانی  برای  )س(  معصومه  حضرت  قرارگاه 
منطقه عمومی پل دختر و نیز اعزام گروه های جهادی استان به 

این منطقه اقدام کرده بود.
*ساخت ۵۰۰ واحد منزل مسکونی در چگنی توسط 

سازمان بسیح سازندگی قم
مسئول سازمان بسیج سازندگی استان قم با اشاره به اینکه 
655 جهادگر در قالب 33 گروه جهادی از این استان در مناطق 
سیل زده کشور حضور یافتند و به حادثه دیدگان خدمت رسانی 
کردند. اضافه کرد: بخشی از قرارگاه را در شهر معمولان مستقر 
کردیم تا اقدامات لازم را انجام دهند؛ این قرارگاه تأمین و توزیع 
نیازهای اولیه، قالی شویی و بیرون آوردن وسایل مردم در زیر 

گل ولای را به عهده داشت.
وی با بیان اینکه در مناطق سیل زده طی 7 روز، 4585 نفر روز 
فعالیت جهادی داشتیم، اظهار داشت: بخشی از فعالیت های 
جهادگران استان قم در شوش و سوسنگرد بود که با تقویت 3 
کیلومتر سیل بند، مانع ورود آب به شهر و خانه های مردم شدند، 
هم چنین موکبی از بسیج سازندگی سپاه علی بن ابی طالب 
)ع( استان قم در پادگان شهید زین الدین در اندیمشک تهیه و 
توزیع غذای گرم را به عهده داشت. دستوری ابراز کرد: اقلام 
نقدی و غیر نقدی کمک های مردمی بالغ بر دو میلیارد تومان 
است و تاکنون تعمیر و مرمت 236 واحد مسکونی، 250 مورد 
قالی شویی، 60 مراسم فرهنگی، 350 نفر خدمات بهداشت 
درمانی توسط سازمان بسیج سازندگی استان قم در استان های 
پیش  اساس  بر  شد:  یادآور  وی  است.  انجام شده  سیل زده 
بینی های انجام شده، 500 واحد مسکونی برای سیل زدگان 
شهرستان دوره چگنی استان لرستان توسط گروه های جهادی 
استان قم ساخته می شود که نیازمند کمک های مردمی در این 
زمینه برای ساخت سریع تر این منازل هستیم. قم به عنوان 
تعیین و شماره حساب  معین استان لرستان در سیل اخیر 
3810-36-11503434-005 بانک انصار نیز به نام سازمان 

بسیج سازندگی قم جهت واریز کمک های نقدی به سیل زدگان 
اعلام شده است.

*اجرای ۵1۴ طرح سازندگی طی سال جاری در استان 
قم

مسئول سازمان بسیج سازندگی استان قم با اشاره به اینکه در 
عرصه فنی و عمرانی در سال گذشته در استان قم، 50 پروژه 
اجرا کردیم که 25 میلیارد ریال اعتبار این پروژه ها بود و نیمی 
نیمی  و  کشور  محرومیت زدایی  قرارگاه  سوی  از  مبلغ  این  از 
توسط دستگاه های اجرای و کمک های مردمی دریافت شد، 
روستاها،  در  شرب  آب  آب رسانی  شامل  اجراشده  پروژه های 
احداث و مرمت خانه عالم و منازل محرومین، 3 هزار و 500 متر 
جدول گذاری و آسفالت و اصلاح معابر در حاشیه شهر است. 
وی گفت: 514 پروژه عمرانی در بهمن ماه سال گذشته افتتاح 
شد که این پروژه ها به تناسب ظرفیت بسیج سازندگی، زودبازده 
بودن و عام المنفعه بودن در دستور کار بسیج سازندگی قرار 
می گیرد؛ تاکنون 10 پروژه عملیاتی و اجراشده و امیدواریم در 
آینده نزدیک بقیه ها پروژه ها نیز به پایان برسد. دستوری گفت: 
طرح ایران یار با هدف آشنایی مردم با تولید و کالای ایرانی و 
کمک به خروج واحدهای تولیدی و صنعتی از وضعیت رکود 
در استان نیز موردتوجه جدی سازمان بسیج سازندگی استان 
قم است؛ طرح همگام با کشاورز نیز برای افزایش بهره وری 
در تولید محصولات کشاورزی و دام پروری انجام می شود. وی 
ادامه داد: 15 گروه جهادی در عرصه بهداشت و درمان فعالیت 
می کنند، 5 هزار نفر ویزیت رایگان عمومی، تخصصی، توزیع 
دارو و خدمات مشاور درمان در مناطق حاشیه شهر و روستاهای 
استان انجام شد. مسئول سازمان بسیج سازندگی استان قم با 
اشاره به اینکه در بسیج سازندگی استان قم 165 گروه جهادی 
در  استان  در  محور  محله  فعالیت ها  و  شده اند  سازمان دهی 
دستور کار قرار دارد، گفت: 15 گروه ویژه و 50 نفر گروه فعال و 
بقیه افراد گروه های عادی هستند که با آموزش و بالا بردن ارتقا 
و کیفیت به گروه فعال و ویژه تبدیل می شوند. وی فعالیت های 
فرهنگی را پایه تمام فعالیت های جهادی دانست و یادآور شد: 
هرکدام از فعالیت های ما یک پیوست فرهنگی دارد، گروه های 
تخصصی فرهنگی از میان طلاب و گروه های جهادی خواهران 
در عرصه فرهنگی نقش آفرینی می کنند و خدمات اجتماعی نیز 
ارائه و اجرا می شود. دستوری گفت: توزیع 132 سری جهیزیه 
کامل در استان، توزیع هزار و 800 بسته لوازم تحریر و برگزاری 
850 جشن تکلیف دختران با توزیع چادر نماز و سجاده در 
بسیج  سازمان  فعالیت های  دیگر  از  محروم  مناطق  مدارس 

سازندگی استان قم در سال 97 است.

طی سال گذشته انجام شد؛

اجرای 50 پروژه عمرانی توسط بسیج سازندگی استان قم

پروژه هایی در قم به مانند رضوان که به بیش از 1400 نفر فروخته  شده است نمونه ای 
از خلأهای قانونی و نبود نظارت ها بر پیش فروش واحدهای ساختمان در کشور و استان 

است.
شهر  نقطه  بهترین  در  تومان  میلیون   50 »با  مسکونی«،  منزل  اقساطی  »فروش 
صاحب خانه شوید«، »واحدهای در دست ساخت مجتمع مسکونی به صورت نقد و اقساط 
واگذار می شود«، »فرصت خانه دار شدن خود را از دست ندهید«، »پیش فروش واحدهای 
مجتمع فلان آغاز شد« و »سرمایه گذاری مطمئن در پروژه ای مطمئن«؛ این ها تنها بخشی 
از آگهی پیش فروش واحدهای مسکونی در اپلیکیشن های موبایلی، دیوارنگاره ها و غیره 

است.
شاید در نگاه نخست این آگهی ها فرصتی برای سرمایه گذاری و خانه دار شدن خیلی از 
مردم در این شرایط نامناسب اقتصادی باشد، ولی متأسفانه چشم طمع کلاه برداران در 
کنار سرمایه گذاری بدون تحقیق مردم سبب شده شاهد حجم بالایی از کلاه برداری ها در 

زمینه پیش فروش ساختمان ها در کشور و استان قم باشیم.
و  شرکت ها  قالب  در  اقدامات  این گونه  فعالیت های  ساماندهی  و  گسترده  تبلیغات 
تعاونی ها در ساختمان های شیک و به نوعی گول زن، سبب جذب مردم و به نوعی اعتماد 

چشم و گوش بسته به خیلی از این پیش فروش ها شده است.
پروژه رضوان نمونه ای از این پروژه های پیش فروش شده در شهر قم است که به گفته 
فرمانده انتظامی استان قم، متهم این پرونده با تبلیغات گسترده از 1400 نفر حدود 100 

میلیارد تومان کلاه برداری کرده بود.
آن گونه که سردار عبدالرضا آقاخانی درباره این پروژه گفته است: مدیر پروژه از سال 90 
با تأسیس دفتری مجلل و استفاده از خودروهای گران قیمت و ظاهری فریبنده اقدام به 
تبلیغات گسترده و ثبت نام و پیش فروش آپارتمان کرده که با گذشت 7 سال هنوز در حال 

ساخت و اتمام آپارتمان های 130 واحدی بوده است.
به گفته فرمانده انتظامی استان قم، متهم در تحقیقات صورت گرفته اذعان کرد 130 
واحد این پروژه را به 1400 نفر پیش فروش و از هر خریدار مبالغی بین 50 تا 70 میلیون 
تومان و در مجموع حدود 100 میلیارد تومان دریافت کرده که نهایتاً نامبرده با تفهیم اتهام 

و قرار قانونی 200 میلیارد تومانی روانه زندان شد.
نکته مهم در این پرونده قضایی را باید در خود مردم جستجو کرد، جایی که شهروندان 
بدون بررسی به سمت این گونه فعالیت های تجاری روی آورده و همین امر زمینه ساز 

کلاه برداری گسترده را فراهم می کند.
مهدی از مال باختگان این پروژه با بیان اینکه در سال 90 بابت پیش خرید واحدهای 
مسکونی این مجتمع 50 میلیون تومان داده است، تصریح کرد: حدود 7 سال از دادن این 

مبلغ می گذرد و در زمانی که می توانستم با این پول جایی دیگر نیز تهیه کنم این پول را در 
اختیار صاحب پروژه قرار دادم و تازه باید دنبال شکایت و دادسرا باشم.

رضا یکی دیگر از مال باختگان این پروژه نیز می گوید: سال 93 برای خرید واحدهای در 
حال ساخت این مجتمع 70 میلیون پول دادم و بعداً متوجه شدم این پروژه 130 واحدی 

به بیش از 1000 نفر فروخته  شده است.
وی با گلایه مندی از ضعف های قانونی در خرید پیش فروش های ساختمان در کشور 
عنوان کرد: کسانی به اسم تعاونی و ثبت شرکت ها اقدام به این کار می کنند و نظارتی هم 

فعالیت های آنان نمی شود که ثمره این کار بر باد رفتن سرمایه مالی مردم است.
نکته جالب  توجه درباره این پروژه را باید در این نکته دانست که چگونه فردی در هشت 
سال فعالیت با این همه حجم شکایت و کلاه برداری توانسته حتی در سال های 96 به بعد 
هم این چنین واحدهایی را که تا پیش  از این به دیگران فروخته بود را دوباره به افرادی جدید 
بفروشد. جواب این سؤال را باید از زبان عبدالله جلالی رئیس شورای شهر قم دانست که 
می گوید: پروژه رضوان 132 واحد بوده اما به بیش از 1400 نفر پیش فروش شده است و 
در پیش فروش مسکن در قم قوانین و ضوابط خاصی وجود نداشته و بر همین اساس نیز 

مشکلات شدید اقتصادی و خسارت های مالی برای شهروندان به وجود می آید.
*شهرداری ها بی تقصیرند

حجت الاسلام سید محمد آتش زر عضو شورای اسلامی شهر قم نیز در این خصوص 
اظهار داشت: در موارد متعدد قبلی که برخی از تعاونی ها به تبلیغات گسترده در این زمینه 
می پرداختند نامه های محرمانه ای به نهادهای بازرسی و نظارتی ارسال کردم تا جلوی این 

گونه اقدامات گرفته شود.
وی افزود: شهرداری متولی نظارت بر فروش واحدها نیست بلکه هر شخصی که با اسناد 

رسمی خواستار صدور پروانه ساخت باشد شهرداری مجوز را صادر می کند.
عضو شورای اسلامی شهر قم تصریح کرد: تخلف صورت گرفته در پروژه رضوان ارتباطی 
به شهرداری ندارد و در واقع نه در شهر قم بلکه در تمامی شهرها، شهرداری ها بی تقصیر 

هستند.
این در شرایطی است که اخیراً هم به دستور دادستان استان هرگونه خریدوفروش، 

واگذاری و پیش فروش واحدهای مجتمعی در خیابان 15 خرداد ممنوع شده است.
البته این دو پروژه نمونه ای از ده ها پروژه پیش فروشی در استان و کشور هستند که به 
علت ضعف در قوانین، دست کسانی که خواهان رسیدن به خانه های رؤیایی خود بوده اند 
را کوتاه کرده است و نیاز است تا با اقداماتی پیشگیرانه و قانون مدار به گونه ای رفتار شود 
که سودجویان به خود اجازه سوءاستفاده از وضعیت اقتصادی مردم ندهند و اهرم های 

نظارتی و قضایی باید جلوی این پایمال شدن حق مردم را بگیرند.

نا آگاهی مردم از قوانین پیش فروش ساختمان عامل اصلی کلاهبرداری ها 

خلأهای قانونی و تکرار پیش فروش های بی ضابطه در قم
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پاسخ وزیر نفت به اظهارنظر ضرغامی:

حدود یک سال است که 
آرایش جنگی گرفته ایم

وزیر نفت به اظهارنظری از سوی عزت الله ضرغامی مبنی بر اینکه »چرا وزارت نفت 
آرایش جنگی نمی گیرد«، پاسخ داد. 

متن پاسخ بیژن زنگنه به اظهارنظر عزت الله ضرغامی به شرح زیر است: همکار قدیمی 
آقای مهندس ضرغامی، دیروز در پیامی نوشته بودند مطلع هستند مشکل نگرانی 
وزیر نفت از عواقب قضایی دور زدن تحریم ها برای فروش نفت حل شده و وزیر اکنون 

اختیارات بالایی دارد. پس چرا وزارت نفت آرایش جنگی نمی گیرد؟
در واکنش به توئیت ایشان، تاکنون عده زیادی واکنش نشان داده اند و من هم اگر 
بخواهم با ادبیات آقای ضرغامی سخن بگویم، باید به صراحت اعلام کنم وزارت نفت 
حدود یک سال است نه تنها آرایش جنگی گرفته، بلکه درگیر جنگی خشن با یک 
تجاوزگر بی رحم و بی منطق شده است. جنگی که در هنگامه آن البته با کمین های 
متعدد روبه رو شده و نه تنها از تک تیراندازها، بلکه از آتش توپخانه های مستقر درون کشور 

نیز رنج و آسیب بسیار دیده است و می بیند.
متاسفانه نوع این جنگ به گونه ای است که وزارت نفت نه می تواند از دستاوردهای 
خود به علن سخن بگوید و نه می تواند، روش ها و حتی کلیات عملیات خود را حتی 
برای خواص تشریح کند. در طول این مدت دشمن، از راه های مختلف بسیار کوشیده 
است ما را به حرف زدن و افشای رازها وادارد؛ اما ما فشارها و زخم زبان ها را، همچون 
هزاران سرباز گمنام دیگر این سرزمین مبارک، به جان خریده ایم و خاموش و مظلوم به 
تلاش و مقاومت مجاهدانه خود برای سرافرازی ایران و جمهوری اسلامی ادامه داده و 

خواهیم داد.
تا زمانی که این امانت مردم در دستان حقیر باشد، به یاری خداوند بزرگ حتی به بهای 
جان و مهم تر از آن به بهای آبرویم، با حمایت مقام معظم رهبری و در ادامه ریاست محترم 
جمهوری و دیگر بزرگان از این امانت، حفاظت کرده و خواهم کرد و اجازه هم نخواهم 
داد ذره ای به اموال مردم تجاوز شود. گرچه عده ای که نمی دانم در وصف آنان چه بگویم، 
این شرایط خطیر را فرصتی برای غارت مردم می دانند و البته در مقابل باید اعتراف کنم، 
عده ای دیگر نیز با درک شرایط و احساس مسئولیت از هیچ کوششی برای یاری به مردم 

کوتاهی نمی کنند.
به هرحال، این جنگی است که هنوز به زمان اعلام پیروزی در آن نرسیده ایم و تازه 
دور جدید آن آغاز و جبهه ای نو در آن گشوده شده و بسیار ضروری است که همه به 

فرماندهان و دیگر رزمندگان مستقر در خط مقدم این جبهه، یاری برسانند.
ما با تلاش بی وقفه و با اتکال به خداوند توانا، راه های جدید را باز می کنیم و البته در 
این نبرد سنگین به حمایت همه نیاز داریم؛ فقط این نکته را فراموش نکنیم که امروز 
حتی زمان سنگ پراکنی درون خانه هم نیست چه رسد به شلیک آتشبارهای توپخانه 

در داخل خانه.«

رئیس اتحادیه املاک تشریح کرد

شرایط بازگشت قیمت به آگهی های
 فروش مسکن

رئیس اتحادیه مشاوران املاک شرایط درج قیمت در آگهی های فروش مسکن را 
تشریح کرد و گفت: سایت ها باید به طور روزانه میانگین قیمت مناطق را از ما دریافت و از 

درج قیمت های نامتعارف خودداری کنند.
از  آنکه دادستانی دستور حذف قیمت  از  مصطفی قلی خسروی اظهار کرد: بعد 
آگهی های فروش املاک و خودرو را اعلام کردند مجدداً عنوان شد که درج قیمت برای 
آگهی هایی که قیمت متعارف دارند در دستور کار قرار گیرد مشروط بر آنکه سایت وزارت 
راه و شهرسازی به عنوان مرجع و معیار تعیین قیمت های پایه در نظر گرفته شود، این 
اطلاعات توسط اتحادیه مشاوران املاک استخراج شده و در اختیار سایت های اینترنتی 

قرار گیرد.
وی با اشاره به جلسه ای که روز چهارشنبه در این خصوص برگزار شد، افزود: یکی 
از شرایط این است که قیمت ها بیشتر به قیمت اسفندماه نزدیک باشد چرا که در 
فروردین ماه و اردیبهشت شاهد این بودیم بعضی مالکان به طور دلبخواهی با توجه به 
رایگان بودن آگهی ها اقدام به درج قیمت های کاذب می کردند و البته اقدام دادستانی 

برای متوقف کردن این روند بسیار مناسب و سازنده بود.
لزوم  دلیل  همین  به  بودند  شده  رها  تقریباً  اپلیکیشن ها  کرد:  تصریح  خسروی 
ساماندهی سایت های اینترنتی در شرایط فعلی کشور به شدت دیده می شد. درخواست 
ما این است که به کد رهگیری اهمیت داده شود و از مجلس می خواهیم دستگاه های 

مرتبط از جمله سازمان ثبت، شهرداری، بانک ها و دارایی با ما لینک شوند.
رئیس اتحادیه مشاوران املاک اظهار کرد: سایت های اینترنتی باید از دیتاهای ما 
استفاده کنند و آن ها را به روز در سامانه خود قرار دهند. به طور مثال روزانه از ما استعلام 
می کنند که قیمت منطقه نارمک از چند میلیون تا چند میلیون تومان است تا از این 
طریق قیمت های بالاتر از عرف بازار حذف شود. خسروی گفت: من به سایت های 
اینترنتی گفتم از این به بعد آگهی هایی که توسط مشاوران املاک بدون مجوز ارائه 
استعلام  که  است  این  بر  قرار  پذیرفتند.  نیز  آن ها  که  نگذارند  در سایت  را  می شود 
مجوزدارها را از ما دریافت کنند. وی در پاسخ به این سوال که آیا پس از حذف قیمت 
در آگهی ها قیمت ها در بازار مسکن کاهشی شده است یا خیر، اظهار کرد: به هر حال 
مقداری هیجان و التهابات بازار فروکش کرده است. البته من تمایلی نداشتم که مجدداً 
قیمت ها درج شود ولی به هر حال دستگاه های مربوطه قطعاً مکانیزم های لازم برای 

جلوگیری از آشفتگی در بازار را به کار خواهند گرفت.
به گفته خسروی تکنولوژی و فناوری های مدرن خوب است اما استفاده از آن ها باید 
سازوکار مناسبی داشته باشد. فناوری اطلاعات ممکن است مقداری به شفاف شدن 
بازار کمک کند اما نظارتی روی آن نبود که درخواست ما این است اقداماتی که هم اکنون 

برای کنترل این ابزارها صورت گرفته با جدیت ادامه پیدا کند.

رئیس خانه معدن در گفت و گو با ایرنا: 

معادن ایران پیش از این هم
 70 درصد تحریم بود 

رئیس خانه معدن ایران گفت: تحریم معادن و صنایع معدنی مساله جدیدی نیست که 
بخواهد روی این بخش اثر منفی بگذارد؛ چرا که به دلیل محدودیت در مبادلات مالی، 
جابجایی پول و همچنین هزینه حمل و نقل و کشتیرانی، عملا بخش عمده ای از معادن 

در تحریم قرار داشت. 
رئیس جمهوری آمریکا در ادامه سیاست های خصمانه اش  چهارشنبه شب گذشته 
بخش فلزات و معادن ایران را تحریم  کرد که این تحریم ها شامل شامل صادرات آهن، 

آلومینیوم، فولاد و مس می شود. 
»محمدرضا بهرامن« در این زمینه به خبرنگار اقتصادی ایرنا گفت: بخش معدن 
ایران پیش از این هم 70 درصد تحریم بود، چرا که مبادلات مالی و جابجایی پول عملا 

غیرممکن و همچنین هزینه حمل و نقل و کشتیرانی بسیار بالا بود. 
وی توضیح داد: پیشتر نه تنها بخش معدن که سایر بخش ها برای بازگشت پول با 

مشکل مواجه بودند که هزینه تمام شده بخش بازرگانی را بالا می برد. 
وی تحریم های جدید ترامپ را موضوع جدید و جدی نمی داند که بتواند بخش تولید 

معادن کشور را تحت تاثیر قرار دهد یا هزینه جدیدی به آن اضافه کند. 
بهرامن با بیان اینکه بخش معادن ایران مشتری خاص خودش را دارد، ادامه داد: ماده 
معدنی مس ایران بسیار پر ارزش است که اروپا یکی از مشتریان عمده آن به حساب 
می رود. بعضی مواد مثل سنگ آهن هم در بازارهای خاصی مثل چین مورد استفاده 
است .  رئیس خانه معدن ایران اظهار کرد: اینطور نیست که همه مصرف کنندگان معادن 
ایران تابع سیاست های خصمانه آمریکا باشند و با مدیریت مناسب اجازه نمی دهیم 

متقاضیان یا بازارهای ما آسیب ببیند.
وی ایران را نخستین تولیدکننده مس در منطقه دانست و افزود: علاوه بر بازارهای 
اروپایی، بسیاری از کشورهای منطقه نیز به مواد معدنی ایران نیاز دارند. ممکن است در 
صورت ایجاد مشکل برای صادرات مواد معدنی به کشورهای اروپایی، به سمت بازارهای 

جدید رو آوریم. 
بهرامن با اشاره به مزیت نسبی بخش معدن ایران گفت: آمریکا خواسته در مرحله اول 
به این بخش ایران صدمه بزند. بخش عمده صادرات ما در سال 97 در بخش مس و 
سنگ آهن بود اما تحریم های جدید عملا مانعی برای صادرات مواد معدنی ما نخواهد 
بود، چرا که تقاضا برای این مواد به خصوص مس همیشه وجود دارد و بازار مسیر خودش 
را پیدا می کند. وی درباره هزینه های احتمالی تحریم های جدید اظهار کرد: ممکن 
است هزینه بازاریابی ایران کمی بالا برود و برای مصرف کنندگان شرایط سخت تری ایجاد 
کند، ولی اینکه بگوییم هزینه تولید ما بیشتر می شود قطعا چنین اتفاقی نخواهد افتاد.

اقتصاد    ی

گزارش از هادی سلگی

سپرده گذاران،  به  بانک ها  اعطایی  سود  نرخ های  بررسی 
حکایت از کاهش اختلاف این نرخ ها در بین بانک ها دارد؛ 
روندی که در سال 1392 به دلیل رقابت منفی در بازار پول، 
به اوج خود رسیده بود. به نظر می رسد این موضوع دلایلی 
بانکداری  تأثیرات  مانند تعطیلی مؤسسات مالی غیرمجاز، 

الکترونیکی و عدم نگرانی از خروج سپرده ها داشته باشد. 
در دو دولت احمدی نژاد، نرخ سود بانکی به علت رقابت منفی 
بانک ها با مؤسسات اعتباری برای جذب سپرده های بانکی 
افزایش شدیدی یافت؛ به طوری که حتی برخی از بانک ها 
برای جذب نقدینگی لازم خود، نرخ ها را به رقم های بالای 40 

درصد می رساندند.
بعد از روی کار آمدن دولت یازدهم تلاش های چندجانبه ای 
برای کاهش نرخ ها و تشویق بانک ها به حرکت در کانال های 
مورد نظر بانک مرکزی صورت گرفت. با این وجود، باز هم با 
یک تحقیق میدانی مشخص می شد بسیاری از بانک ها با 

روش های گوناگونی از نرخ های مصوب تخطی می کنند.
تا کنون چندین بار دولت نرخ سود بانکی را با هدف رونق 
تولید کاهش داده و هر بار بانک ها راه هایی برای دور زدن قانون 
و جذب سرمایه مردم پیدا کرده اند. هر چند که سقف نرخ 
سود بانکی در بخش سپرده ها همان 15 درصد اعلام شده، 
اما بانک ها با ایجاد صندوق های سرمایه گذاری راهی برای دور 

زدن دستورات و ابلاغیه های بانک مرکزی پیدا کرده اند.
بر اساس ضوابط بانک مرکزی نرخ سود کوتاه مدت بانک ها 
حداکثر 10 درصد و برای حساب های یک ساله به بالا 15 
تغییری  از سال 1395  ارقام  این  تعیین شده است.  درصد 
نکرده، هر چند سال گذشته بانک مرکزی همراه با افزایش نرخ 
ارز و امکان خروج نقدینگی از بانک ها، اجازه فروش گواهی 
اوراق سپرده با سود 18 و 20 درصد را برای مدت محدودی 
صادر کرد. گواهی سپرده نوعی ورقه بهادار است که به شخص 
حامل این حق را می دهد تا سود سپرده را دریافت کند. یک 
گواهی سپـرده، دارای تاریخ سررسید و یک نرخ سود ثابت 

است که می تواند با هر عنوانی توزیع شود.
این برگه بهادار عموماً توسط بانک منتشر و توزیع شده، اصل 
سپرده و سود های پرداختی نیز توسط بانک تضمین می شوند. 
مدت  زمان گواهی سپـرده معمولًا از یک تا پنج سال است و 
سود پرداختی به دارندگان سپرده به صورت دوره ای )ماهانه 
یا هر سه ماه یک بار( از طریق کوپن های گواهی های سپرده 

پرداخت می شود.
با اینکه در طول سه سال گذشته دستورات و ضوابط بانک 

مرکزی بر سود های 10 تا 15 درصد تصریح داشته، اما بسیاری 
نگه  محفوظ  خود  برای  را  سود  نرخ  تعیین  حق  بانک ها  از 
داشته اند، هرچند به تجربه ثابت شده که این حق در بسیاری 
مواقع به ضرر آن ها تمام شده و حتی برخی از بانک ها را به مرز 

ورشکستگی کشانده است.
*کاهش اختلاف نرخ های سود

بلندمدت  برای سپرده های  پارسیان  بانک  نرخ سودی که 
می پردازد، 20 درصد و برای حساب های کوتاه مدت 10 درصد 
است. بانک آینده هم برای حساب های بلندمدت بالای 10 
میلیون تومان، سود 20 درصد و برای حساب های کوتاه مدت، 
10 درصد پرداخت می کند. بانک های ایران زمین و پاسارگاد 
هم حدوداً همین نرخ ها را پرداخت می کنند. بانک شهر به 
حساب های بلندمدت با شرط کف 50 میلیون تومانی، نرخ 
سود 20 درصدی می دهد، البته این حساب های بلندمدت 
بعد از یک ماه قابل برداشت هستند. صندوق سرمایه گذاری 
این بانک هم در حال حاضر سود 20 درصدی می دهد که 
با سپرده بلندمدت در شرط مبلغی است که برای  تفاوتش 
حساب سپرده گذاشته شده است. در بانک های تجارت و ملت 

بانک مرکزی پرداخت می شود،  نیز همان نرخ های مصوب 
به علاوه گواهی سپرده ای نیز با سود 18 درصد اعطا می شود.

بررسی های میدانی از شعبات بسیاری از بانک ها در تهران 
نشان می دهد که تنها تعداد محدودی از بانک ها شامل بانک 
ملی، صادرات و تجارت نرخ های مصوب 15 درصد را رعایت 
می کنند و بیشتر بانک ها از این نرخ عدول کرده اند. با این حال 
باید به یک نکته بسیار مهم توجه کرد: اینکه هر چند بانک 
مرکزی در حال حاضر با توجه به بالا رفتن نرخ تورم سختگیری 
چندانی برای رعایت نرخ های مصوب اعمال نمی کند، اما با 
این حال، بانک های عدول کرده از نرخ مصوب تنها در دامنه 

بسیار محدودی نرخ های خود را افزایش داده اند.
این وضعیت را باید با سال 1392 مقایسه کرد که نرخ تورم 
خروج  از  جلوگیری  برای  بانک ها  و  یافت  افزایشی  روندی 
سپرده ها، رقابتی منفی را در بین خود ایجاد کردند؛ به طوری 
که در برخی از بانک ها، نرخ ها به بالای 30 و 40 درصد هم 
رسید. در آن زمان اختلاف نرخ سود بانکی بین بانک های 
مختلف بسیار بالا رفته بود و از نرخ های مصوب بانک مرکزی 
که دامنه هفت تا 20 درصدی داشت، تا سطحی دو برابر نیز 

رسیده بود.
روند فعلی که حاکی از ثباتی حداقلی و خودجوش در بازار 
پول است و به نظر می رسد دلایلی مانند از بین رفتن رقابت 
از  بانکداران  آگاهی  مالی،  مؤسسات  و  بانک ها  بین  منفی 
ضرر های تجربه شده ناشی از نرخ های سود بالا و بازی پونزی 
و همچنین عدم نگرانی از خروج سپرده ها و تأثیرات بانکداری 
از  باشد. در سال 1392 وجود بسیاری  الکترونیکی داشته 
مؤسسات اعتباری فاقد مجوز در بازار پول کشور که با بازی 
پونزی به حیات پرریسک خود ادامه می دادند، موجب رقابت 
شدید بین بانک ها برای جذب سپرده ها شد؛ موضوعی که در 
نهایت موجب افزایش غیرمنطقی نرخ های سود و در نهایت به 
هم  ریختن ترازنامه بانک ها و ضرر انباشته در آن ها شد. بانک 
مرکزی بعد از روی کار آمدن دولت روحانی تلاشی جدی برای 
جلوگیری از فعالیت این مؤسسه ها انجام داد و تا حدود زیادی 

هم توانست در این زمینه موفق عمل کند.
یکی دیگر از عواملی که گفته می شود در این زمینه تأثیرگذار 
بانکداری  است.  الکترونیکی  بانکداری  گسترش  است، 
الکترونیکی وابستگی افراد را به بانک ها بسیار افزایش داده، 
چراکه بانک ها دیگر فقط نقش سنتی واسطه گری وجوه را 
ندارند، بلکه تحول در خدمات پرداخت و دیگر فناوری های 

مالی موجب چندوجهی شدن خدمات بانک ها شده است.
*بازیگری نرخ سود در اقتصاد

برخی از کارشناسان اقتصادی بر این باورند که نرخ سود باید 
متناسب با تورم تغییر کند. بدین معنا، در شرایطی که انتظارات 
تورمی در اقتصاد افزایش پیدا کند، مردم سپرده های بانکی را 
به انواع دارایی ها تبدیل می کنند تا ارزش آن با تورم افزایش پیدا 
کند. اما وضعیت سپرده های بانکی دقیقاً عکس این موضوع 
پیدا می کند؛  کاهش  ارزش سپرده ها  تورم،  رشد  با  و  است 
بنابراین در چنین شرایطی نقدینگی به سمت بازار های دیگری 
مانند زمین، مسکن و خودرو میل می کند و موجبات تشدید 
تورم در اقتصاد را فراهم می کند. در نتیجه گفته می شود که 
برای جمع آوری نقدینگی و هدایت آن به بانک ها نیاز است که 

نرخ سود در بخش سپرده تا حدی بیشتر شود.
از سوی دیگر، فعالان اقتصادی می گویند برای تحقق شعار 
بانکی  تسهیلات  بخش  در  سود  نرخ  کاهش  تولید،  رونق 
عنوان  تولیدی  بنگاه های  حاضر،  حال  در  است.  ضروری 
می کنند که با توجه به بالا بودن نرخ سود در شبکه بانکی، 
توانایی سرمایه گذاری را ندارند. حال برقراری تعادل بین این 
دو و تصویب نرخ سودی که نظر هر دو گروه را تا حدی تأمین 
کند، کار دقیقی است که انجام آن بر عهده شورای پول و اعتبار 

است.

بانک ها نرخ سود مصوب را رعایت می کنند؟ 

می گویند 15 درصد، می دهند 20 درصد! 

رئیس هیئت مدیره آسان پرداخت از فعالیت کلاهبرداران برای سرقت اطلاعات رمز دوم یکبار مصرف با تماس تلفنی خبر داد.
مهدی شهیدی در خصوص ضرورت استفاده از رمز های یکبار مصرف در شبکه بانکی و پرداخت گفت: همان طور که مشخص است 

رمز یکبار مصرف برای استفاده در یک بازه زمانی مشخص و کوتاه معتبر است.
وی افزود: بر اساس ابلاغیه بانک مرکزی اگر زمان استفاده از رمز یکبار مصرف به پایان برسد دیگر این رمز معتبر نیست و در نتیجه 

نمی تواند مورد سوء استفاده نیز قرار گیرد.
شهیدی در پاسخ به این پرسش که بهره گیری از رمز یکبار مصرف تا چه میزان می تواند امنیت در تراکنش های اینترنتی را برقرار کند، 
گفت: رمز یکبار مصرف به دلیل اینکه حدود یک دقیقه اعتبار دارد، از امنیت بالایی برخوردار است، اما نکات مهمی در این خصوص 

باید مورد توجه هموطنان قرار گیرد.
رئیس هیئت مدیره شرکت آسان پرداخت افزود: بانک ها از طریق پیامک، فراخوانی برای مشتریان برای دریافت رمز یکبار مصرف 
ارسال کرده اند. در واقع بانک ها با ارسال این پیامک ها به مردم اطلاع داده اند که برای فعال سازی و دریافت رمز دوم یکبار مصرف بسته 

به نوع سیاست هر بانک باید به سایت یا شعب بانک مراجعه کنند.
وی افزود: البته روش فعال سازی رمز یکبار مصرف دوم در هر بانک با توجه به سیاست های آن طراحی شده و متفاوت از دیگری است.
شهیدی تاکید کرد: در این بین موضوع مهمی که مشتریان بانک ها باید به آن توجه کنند، این است که به تلفن هایی که مشخصا 
با هدف راهنمایی برای فعال سازی رمز یکبار مصرف دوم با آن ها برقرار می شود و اپراتور در این تماس ها از آن ها در خواست می کند 

پیامکی که حاوی رمز یکبار مصرف دوم است و از سمت بانک برای آن ها ارسال شده را بخوانند، توجه نکنند.
وی گفت: اطمینان دارم هیچ بانکی برای فعال سازی رمز دوم یکبار مصرف دوم با مشتریان خود تماس تلفنی برقرار نمی کند و 

اطلاعات حاوی رمز یکبار مصرف را که از سمت بانک برای آن ها فرستاده می شود طلب نمی کند.

معاون سرمایه گذاری، فرهنگی و اجتماعی توسعه روستایی و مناطق محروم کشور گفت: ایجاد 98 ناحیه صنعتی در نواحی 
روستایی ایران به همراه آموزش 100 هزار تسهیل گر در دستور کار قرار دارد. 

منوچهر رزمجو شامگاه چهارشنبه در نشست کارگروه تخصصی اشتغال پایدار و توسعه روستایی استان قزوین افزود: رونق و توسعه 
اقتصادی پنج هزار روستای کشور در دستور کار قرار دارد. 

وی با اشاره به ارائه تسهیلات اشتغالزایی روستایی، اظهار داشت: بر اساس قانون، 45 درصد تسهیلات روستایی باید در حوزه 
کشاورزی و منابع طبیعی پرداخت شود که به عنوان مثال این میزان در استانی مانند قزوین 58 درصد بوده است. 

رزمجو به سهم گردشگری و صنایع دستی از محل تسهیلات یاد شده اشاره کرد و افزود: این 2 بخش که از ارکان اشتغال پایدار نیز 
محسوب می شود از جاذبه های فراوانی برخوردار بوده اما متاسفانه سهم ناچیز 1.5 درصدی در صنایع دستی و 6.5 درصدی در 

حوزه گردشگری را شاهدیم که این رویه باید تغییر پیدا کند. 
وی اضافه کرد: در حوزه دام و طیور نیز باید اذعان داشت که با توجه به اینکه پرداخت تسهیلات در این بخش آسان صورت می 

گیرد اما بر اساس نتایج نظارتی انحراف تسهیلات ارائه شده در این حوزه بیشتر به چشم می خورد و باید این رویه اصلاح شود. 
رزمجو با اشاره به تخصیص 180 هزار میلیارد ریالی اعتبارات در حوزه اشتغالزایی روستایی بر اساس مصوبه مجلس و طرح دولت، 
یادآور شد: از این میزان 2 هزار و 850 میلیارد ریال سهم استان قزوین بوده که یک هزار و 850 میلیارد آن تاکنون تخصیص داده 

شده است. 
وی افزایش اعتبارات بانک سینا در حوزه طرح های اقتصادی روستاها را یادآور شد و تصریح کرد: با توجه به اینکه بخشی از 
مشکلات موجود در زمینه پرداخت ها مرتفع شده اما تاکنون 50 درصد اعتبارات این بانک جذب و تا پایان تیرماه سال جاری نیز 

مهلت جذب مابقی اعتبارات یاد شده وجود دارد. 

رئیس هیئت مدیره آسان پرداخت هشدارداد

کلاهبرداران در صدد سرقت اطلاعات رمز یکبارمصرف 
معاون سرمایه گذاری، فرهنگی و اجتماعی توسعه روستایی و مناطق محروم کشور:

 98ناحیه صنعتی روستایی در کشور راه اندازی می شود 

سیدکمال سیدعلی گفت: آمریکا با تشدید تحریم ها علیه ایران پا را از جنگ اقتصاد فراتر گذاشته و همان طور که آقای ظریف گفته 
ایران را هدف "ترور اقتصادی" قرار داده است. 

معاون اسبق بانک مرکزی با اعلام این مطلب در گفتگو با خبرآنلاین افزود: ترور تنها برخورد فیزیکی و نظامی را در بر نمی گیرد چرا 
که فشارهای اقتصادی وارده بر ایران نیز به نوعی ترور محسوب می شود و باید برای آگاهی جامعه بین المللی از این شرایط اقدام کرد.
این کارشناس اقتصادی با تاکید بر اینکه در شرایط فعلی نیز ایران با وجود تمامی فشارها از پس اداره خود بر می آید، گفت: این 
حرف من نیست، صندوق بین المللی پول در گزارشی میزان ذخایر ارزی ما را 130 میلیارد دلار اعلام کرده است، این بدان معنی 
است که حتی بدون فروش نفت ما قدرت آن را داریم که 5 سال کشور را اداره کنیم و بی تردید در این دوره زمانی راهکارهای تازه ای 
اندیشیده می شود پس اقتصاد ایران حتی بدون نفت نیز قادر است به حیات خود ادامه دهد نکته اما اینجاست که حضور ایران در 

بازار جهانی نفت حق ماست و ایران از این بازار حذف شدنی نیست.  
 وی اضافه کرد: منابع ارزی حاصل از فروش نفت در دیگر کشورهای خریدار نفت، نیز از میان نرفته و در نتیجه می توان از آن برای 

ورود کالا بهره گرفت.
 او با تاکید بر اینکه در شرایط مذکور لازم است متناسب با تاکتیک های جنگی دشمن در حوزه اقتصاد تصمیم گیری کرد،  به اینکه 
ممانعت آمریکا از ورود مواد اولیه به ایران اشاره کرد و گفت: تلاش برای متوقف کردن چرخ تولید و ... زندگی طبقه مولد و کارگر را در 

ایران نشانه می رود.
 سید علی با تاکید بر اینکه مسئولان تلاش برای خنثی کردن تاثیر این اقدامات را در دستور کار قرار داده و بی وقفه فعالیت می کنند، 
اضافه کرد: اما باید در نظر داشت که اقدامات آمریکا در منطقه نیز بحران زاست و این کشور تلاش گسترده ای برای مداخله و ایجاد 

بحران در این کشورهای در دستور کار دارد.
* قول و عمل یکی نیست

سید علی با اشاره به اینکه قول آمریکا با عمل این کشور مطابقت ندارد، گفت: آنها عنوان می کنند که مشکلی در ورود مواد غذایی 
و دارو به ایران وجود ندارد اما دیدیم در حادثه سیل اخیر چگونه مانع از ورود کمک ها به کشور شدند.

وی با اشاره به اینکه در مواردی پزشکان آمریکا مبالغی را برای کمک به مصدومان زلزله و سیل جمع کرده بودند، گفت: با این حال به 
رغم صدور مجوزها در آمریکا، فضای تهدید به قدری گسترده شد که بانک ها این بار، مانع از انتقال پول شده و خود را کنار کشیدند.

این کارشناس ارشد ارزی با تاکید بر اینکه ترور اقتصادی وضعیت مردم را نشانه رفته است، با تاکید بر ضرورت تبیین این موضوع در 
سطح جهانی ادامه داد: هر چند فشار بر ایران افزایش قابل توجهی را تجربه کرده اما واقعیت این است که نشانه های شکست سیاست 

آمریکا نیز در حال آشکار شدن است و این تنها ما نیستیم که از بابت این سیاست ها متاثر می شویم. 
 مدیرعامل سابق صندوق ضمانت صادرات ادامه داد: بی تردید بخشی از این فشارها زندگی مردم آمریکا را نیز تحت تاثیر قرار می 
دهد چرا که بالا رفتن قیمت نفت خود موجبات رشد قیمت فرآورده ها را از یک سو و افزایش هزینه تولید را از سوی دیگر فراهم می 

کند.
 او اضافه کرد: بازارهای جهانی نفت نیز کم کم به تشدید فشار علیه ایران واکنش نشان می دهند و کارشناسان بین المللی نیز پیش 

بینی می کنند قیمت ها افزایش یابد، به این ترتیب اقتصاد آمریکا نیز از سیاست های خصمانه ترامپ آسیب خواهد دید.
سید علی گفت: تعدد منابع ایران و قدرت ژئوپلتیک ما البته نشان می دهد با تحمل این شرایط سخت، می توانیم فشارها را کاهش 

دهیم چرا که به هر روی دیگر تولیدکنندگان نیز قادر به پرکردن جای ایران در بازار نفت نیستند.
*ضرورت توجه به کانال های مالی

وی با اشاره به اینکه ایران باید در این شرایط بیش از پیش به ایجاد کانال های مالی با  دیگر کشورها و خصوصا همسایگان اقدام 
کند، ادامه داد: حذف ایران از بازار نفت رویایی بیش نیست و از سوی دیگر با استفاده از این کنال های مالی می توان مشکلات را تا 

حد زیادی مدیریت کرد.

سیدکمال سیدعلی، معاون اسبق ارزی بانک مرکزی پاسخ داد:

بدون نفت چند سال دوام می آوریم؟

ونزوئلایی شدن اوضاع اقتصادی ایران نگرانی است که برخی 
های  تفاوت  و  ایران  اقتصاد  واقعیات  سازند.  می  مطرح  را  آن 
چشمگیر میان دو کشور باعث می شود تا ابرتورم یا ونزوئلایی 

شدن هرگز به وقوع نپیوندد. 
در طول یک سال گذشته به دلایل متعددی که سرچشمه آن 
آغاز جنگ اقتصادی دولت »دونالد ترامپ« با جمهوری اسلامی 
ایران بود، به سرعت قیمت ارز افزایش یافت و در برابر افزایش 

قیمت دلار، ارزش واحد پول ملی کشورمان کاهش یافت. 
در حالی که دولت دوازدهم در ابتدای راه به دنبال تثبیت تورم 
تک رقمی بود، افزایش نرخ ارز، هجوم نقدینگی های سرگردان 
به بازارهای مختلف و در نهایت رها شدن فنر تورم تمام تلاش 
دولت را برای مهار تورم نقش بر آب کرد. به طوری که طبق آخرین 
گزارش بانک مرکزی نرخ تورم 12 ماهه در سال گذشته به 30 
درصد رسید و نرخ تورم نقطه به نقطه فروردین ماه هم 50 درصد 

اعلام شد. 
با افزایش نرخ تورم در یک سال گذشته و ادامه آن، ترس از 
شده  مطرح  ایران  اقتصاد  شدن  ابرتورمی  و  شدن  ونزوئلایی 
و پیش بینی های صندوق بین المللی پول هم به نگرانی ها از 
آینده اقتصادی کشورمان دامن می زند. صندوق بین  المللی 
پول گفته است که تشدید تحریم  های نفتی آمریکا علیه ایران  می 
 تواند افزایش 50 درصدی نرخ تورم را برای اقتصاد ایران به دنبال 
داشته باشد. البته صندوق بین المللی پول اعلام کرده است این 

تورم با اجرای کامل تحریم های نفتی به وجود می آید. 
درحالی که خارجی ها مدعی اند که در آینده نزدیک اقتصاد 
ایران با ابرتورم مواجه می شود و منجر به کوچک شدن اقتصاد 
ایران در منطقه و جهان خواهد شد اما مسوولان و کارشناسان 
ایرانی با قطعیت می گویند اقتصاد ایران دچار ابرتورم نمی شود. 
به گفته کارشناسان اقتصادی کشورمان، ابر تورم زمانی اتفاق 
می  افتد که یک کشور نرخ تورم بسیار بالا و پرشتاب را تجربه می 
 کند. در چنین شرایطی سطح عمومی قیمت  ها در یک اقتصاد 
به سرعت افزایش پیدا می  کند و به عنوان یک ارز رسمی ارزش 

واقعی خود را از دست می  دهد. 

هر چند در شرایط جنگ اقتصادی با آمریکا اقتصاد ایران با 
تنگناهایی جدی روبرو است اما ابرتورم وضعیتی است که اقتصاد 

کشور ما با آن بسیار فاصله دارد. 
* ابزارهایی برای مهار رشد تورم 

با  وگو  گفت  در  اقتصادی  کارشناس  شناس«  حق  »هادی 
پژوهشگر ایرنا درباره احتمال ابرتورمی شدن اقتصاد کشورمان 
گفت:  در شرایطی که نرخ تورم از 100 درصد عبور می  کند از 
آن به عنوان ابرتورم یاد می  کنند. ابرتورم هم به افزایش نرخ تورم 
در چند روز و چند هفته گفته نمی شود بلکه زمانی اقتصاد دچار 

ابرتورم می شود که این شرایط ماه ها پایدار بماند. 
وی با تاکید بر اینکه به طور قطع تورم ایران به سه رقم نمی 
مرکزی،  بانک  مشخص  طور  به  و  دولت  اگر  داد:  ادامه  رسد،  
وزارت اقتصاد و سازمان برنامه و بودجه- ستاد اقتصادی دولت- 
بتوانند سیاست های مالی و پولی منضبطی را تنظیم کنند و رشد 
نقدینگی را کنترل کنند، تورم کنترل می شود و به سمت ابرتورم 

هم هیچگاه نخواهیم رفت. 
این کارشناس اقتصادی بیان داشت: تورم سالانه کشورمان 
30 درصد بوده و این رقم را نمی توان ابرتورم دانست و اعلام 
کرد. همچنین تورم نقطه به نقطه فروردین ماه حدود 51 درصد 
اعلام شد بنابراین با تورم سه رقمی فاصله بسیاری داریم. بخشی 
از این تورم همچنان ناشی از شوک اعمال تحریم های آمریکا علیه 
اقتصاد ایران و بخشی هم تحت تاثیر رشد نقدینگی در کشورمان 

است. 
حق شناس گفت: البته بخش مهمی از این تورم هم متاثر از 
بدهی های دولت و شرکت های دولتی به بانک مرکزی بوده 
است. بنابراین علل تورم 51 درصدی کاملا مشخص است و اگر 
دولت عوامل رشد تورم را کنترل کند، نرخ تورم هم قابل کنترل 

خواهد بود. 
وی درباره ابزار تاثیر گذار در مهار نرخ تورم اظهار داشت: مهم 
ترین اقدام دولت برای مهار تورم این است که بتواند شاخص  های 
کل پولی را کنترل کند. به عبارت دیگر دولت باید بتواند رشد 
نقدینگی و رشد پایه پولی کشور را کنترل کند که این به معنای 

برقراری انضباط مالی دولت است. 
*هراس واهی از ونزوئلایی شدن 

طبق اعلام بانک مرکزی نرخ تورم نقطه به نقطه برای اولین بار 
در 25 سال گذشته از مرز 50 درصد گذشته و به رکورد 51.4 
درصد رسیده است. همچنین برآورد سازمان بین  المللی پول 
نشان می  دهد که اقتصاد ایران که بزرگ  ترین اقتصاد منطقه 
پس از عربستان محسوب می شود، در سال گذشته میلادی سه 
و 9دهم درصد کوچک  تر شده است. هر چند که به طور قطع 
اقتصاد ایران به ابرتورم دچار نمی شود اما نکته مهم این است که 
امروز در بین تمام کشورهای دنیا تعداد اقتصادهایی که دارای 
تورم بالای 10 درصد هستند، به انگشتان دو دست هم نمی  رسد. 
به همین دلیل است که با افزایش نرخ تورم و شکست رکورد آن 

نگرانی  هایی نسبت به آینده اقتصاد به وجود می  آید. 
البته کشور ترکیه با وجود ابتلا به ابرتورم توانست با اتخاذ سیاست 
های درست پولی و مالی نرخ تورم خود را به حداقل ممکن برساند 
هر چند سال گذشته ترکیه هم مانند ایران با افزایش تورم مواجه 
شد. بنابراین کنترل و مهار تورم با اعمال انضباط پولی، کنترل 

نقدینگی و از همه مهم تر کنترل انتظار تورمی قابل اجرا است. 
هر چند که عده ای نسبت به ونزوئلایی شدن اقتصاد ایران 

هشدار می دهند اما ساختار و بنیه اقتصادی کشورمان اجازه 
ابتلا به سرنوشت اقتصاد ونزوئلا را نمی دهد چرا که تنها 10 
درصد از اقتصاد ایران متاثر از واردات و صادرات است. رشد پایه 
پولی و نقدینگی در ایران با آن  که در سال  های گذشته بالاتر از 
ظرفیت های پولی اقتصاد ایران بوده، اما هرگز به اندازه کشوری 

مانند ونزوئلا نبوده است. 
رشد متوسط نقدینگی ماهانه ٢درصدی ایران قابل قیاس با 
رشد متوسط ٦٠ درصدی ونزوئلا نیست. از سوی دیگر اقتصاد 
ایران اکنون برخوردار از درآمد صادراتی چند 10 میلیارد دلاری 
است که اقتصاد ونزوئلا فاقد این درآمدها است. همچنین نسبت 
متغیرهای پولی تورم  زا مانند پایه پولی، کسری بودجه دولت 
و حتی بدهی بانک ها به بانک مرکزی نسبت به GDP در ایران 
بسیار بالاتر از ونزوئلا است و این عامل نقش ضربه  گیر تورمی 

دارد. 
در  کالاها  از  برخی  قیمت  و  ارز  نرخ  افزایش  شاید  بنابراین 
اقتصادی کشور  با وضعیت  کشورمان، در کل شباهت  هایی 
ونزوئلا بیابد و هر چند ساختارهای این دو اقتصاد از جهاتی 
مشابهت هایی دارند اما از جهات بیشتری تفاوت های قابل 

توجهی بین دو کشور در میان است. 

چرا اوضاع اقتصادی ایران ونزوئلایی نمی شود؟

ابرتورم به آسمان اقتصاد ایران نمی رسد 
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گزینه سرمربیگری تیم ملی پیگیر لیگ برتر است

تاج:  سرمربی قبل از فیفادی انتخاب می شود 

رئیس فدراسیون فوتبال با اشاره به اینکه سرعت روند انتخاب سرمربی تیم ملی در 
حال سپری شدن است 

و سعی می کنیم قبل از فیفادی انتخاب سرمربی انجام شود، گفت: سرمربی مد نظر 
ما به صورت جدی پیگیر لیگ برتر است و بازی ها را نگاه می کند. 

 مهدی تاج  روز پنچشنبه در حاشیه مجمع انتخاب رئیس هیات فوتبال خراسان 
رضوی در جمع خبرنگاران گفت: درخصوص تیم ملی به خاطر اهمیت بالایی که دارد 
گمانه زنی های زیادی است، مردم نگران تیم ملی هستند و این حق طبیعی آنها است، 

خود ما هم نگران این موضوع هستیم.
رئیس فدراسیون فوتبال ادامه داد: مردم زمانی نگران پیراهن تیم ملی بودند و لباس 
تیم ملی به زیر پیراهنی تشبیه می شد، اما فیفا اعلام کرد زیباترین لباس جام جهانی 
لباس ایران بوده است. وی بابیان اینکه درباره تیم ملی برنامه ریزی مدونی انجام شده، 
ادامه داد: به دنبال این بودیم بعد از رفتن کی روش مربی صاحب و نام صاحب سبکی را 
بیاوریم که ادامه دهنده برنامه های کی روش باشد، توسعه قبلی ادامه داشته باشد، ضمن 
اینکه از حاشیه کاسته شود. تاج با اشاره به اینکه سرعت روند انتخاب سرمربی تیم ملی 
در حال سپری شدن است و سعی می کنیم قبل از فیفادی انتخاب سرمربی انجام شود، 
خاطرنشان کرد: سرمربی مد نظر ما به صورت جدی پیگیر لیگ برتر است و بازی ها را 
نگاه می کند. رئیس فدراسیون فوتبال اظهار کرد: بازی الزورا عراق و ذوب آهن اتفاقات 

خوبی نداشت، نمی دانم چه بگویم می شود، تقصیر را دو طرفه تلقی کرد.
وی درخصوص حواشی اخیر در استادیوم ها تصریح کرد: جلسه ای با وزیر داشتیم و 
بعد از آن جلسه ای با مسؤولان کمیته انضباطی و کمیته اخلاق برگزار کردیم، بعضی 
از نهادهای نظارتی کمک زیادی این مدت به ما کردند، همه مصاحبه ها و شعارهای 
هواداران، مدیران، بازیکنان و مربیان باشگاه ها نظارت و قطعا برخورد متناسب با آن 
انجام می شود. تاج از کرانچار سرمربی سابق تیم ملی امید تشکر کرد و گفت: سعی 
کردیم در یک فضای دوستانه مسئله جدایی او را حل کنیم، او به دنبال غرامت نبود که 
نشان از بزرگی اش بود، ما با پرداخت دو ماه حقوق وی قطع همکاری کردیم و قصد داریم 
نگاه ویژه ای به تیم ملی امید  داشته باشیم. رئیس فدراسیون  فوتبال خاطرنشان کرد: 
۴۴سال است المپیک نرفتیم و خیلی برای رسیدن به این هدف جدی هستیم، چون در 
سایر بخش عملکرد خوبی داشتیم، همچنین در فوتبال ساحلی، فوتسال و تیم های ملی 
خوب بودیم، در صعود به جام جهانی رکورد زدیم  و اکنون صعود تیم ملی امید اهمیت 

زیادی دارد، سرمربی هایی که مد نظر داریم را نام نمی برم.

مهدی فنونی زاده :

استقلال نیاز به تغییرات اساسی دارد
 هافبک پیشین تیم فوتبال استقلال با تاکید بر اینکه این باشگاه نیاز به تغییر در همه 
بخش ها دارد، گفت: اگر استقلال می خواهد فصل آینده پرقدرت ظاهر شود، باید 

تغییرات اساسی داشته باشد.
مهدی فنونی زاده در مورد حذف استقلال از لیگ قهرمانان گفت: متأسفانه در شبی 
که می توانستیم برنده باشیم، به راحتی بازی را با تساوی به پایان بردیم و از صعود به 

مرحله بعد بازماندیم.
وی تاکید کرد: آبی پوشان شروع خوبی داشتند و حتی می توانستند با ضربه پاتوسی 
به گل اول دست پیدا کنند اما تیرک دروازه مانع از این کار شد ولی استقلال توانست در 
شلوغی دروازه الدحیل به گل دست پیدا کند و این امید را به وجود بیاورد که می تواند 
به دور بعد صعود کند ولی متأسفانه هنوز شادی گل به پایان نرسیده بود که الدحیل 
به گل تساوی دست پیدا کرد و این موضوع استقلال را به شدت آزار داد و آبی پوشان 
هرچه تلاش کردند نتوانستند به گل دوم رسیده و از گردونه رقابت های لیگ قهرمانان 
حذف شدند. هافبک پیشین استقلال در ادامه گفت: یکی از ایراداتی که در دو بازی 
گذشته می توان به استقلال گرفت این است که بعد از زدن گل خیلی زود شیرازه تیم از 
هم پاشیده می شود و استقلال از حریف گل می خورد. آنها برابر استقلال خوزستان هم 
این اتفاق برایشان افتاد و نتوانستند از گل زده خود حفاظت کنند. خط دفاع آبی پوشان 
اگرچه در طول فصل خوب ظاهر شده اما در این دو دیدار عملکرد قابل قبولی نداشته 

و مجیدی باید برای دو بازی پایانی لیگ برتر فکری به حال این ضعف خط دفاعی کند.
وی در ادامه خاطرنشان کرد: این روزها شرایط استقلال خوب نیست و اگر قرار است 
این تیم فصل آینده پرقدرت ظاهر شده و به قهرمانی دست پیدا کند، باید تغییرات 
اساسی در تمام سطوح این تیم به وجود بیاید. از مدیریت تا بازیکن باید این تیم متحول 
شود. زیرا با این روندی که در پیش گرفته مطمئناً سال آینده هم راهی به جایی نخواهد 
برد. وی تاکید کرد: استقلال تیم کوچکی نیست. بنابراین نیاز به آدم های بزرگ با تفکرات 
قوی دارد. قرار نیست هر کسی به استقلال بیاید و بعد از مدتی به دلیل اینکه نتوانسته در 

این تیم بزرگ کار کند این تیم را رها کرده و تیم به نابودی کشیده شود.
فنونی زاده با تمجید از رفتارهای حرفه ای مجیدی گفت: او در این چند روز بسیار 
حرفه ای عمل کرده است. بازیکنانی را که نتوانسته اند خود را با شرایط موجود تطبیق 
دهند یا کنار گذاشته یا جریمه کرده و این می تواند هشداری برای دیگر بازیکنان باشد که 

نظم و انضباط را رعایت کرده و فقط باید تمرکزشان را بر روی تمرین بگذارند.
فنونی زاده در خصوص دیدار روز شنبه استقلال برابر صنعت نفت آبادان گفت: با توجه 
به شرایط جدول، قهرمانی استقلال در لیگ برتر بعید است، اگرچه این تیم هنوز امیدوار 
است بتواند در دو هفته پایانی به پیروزی رسیده و تیم هایی چون پرسپولیس و سپاهان 
امتیاز از دست دهند تا این تیم قهرمان شود. صنعت نفت حریف آسانی برای استقلال 
نیست. آنها نمی خواهند به راحتی در خانه خود بازی را واگذار کنند و با توجه به اینکه 
استقلال هم نیاز به پیروزی دارد، امیدوارم شاهد یک بازی جذاب و تماشاگرپسند از 
دو تیم باشیم. هافبک پیشین استقلال در پایان خاطرنشان کرد: قرار است برای فصل 
آینده یک سرمربی جدید به خدمت گرفته شود. حالا نمی دانم که بالاخره این سرمربی 
خارجی خواهد بود یا داخلی، اما اگر قرار است خارجی باشد باید مربی ای به استقلال 

بپیوندد که از لحاظ فنی بالاتر از مربیان داخلی باشد.

آیا دیدار سپیدرود - تراکتور تکرار می شود؟

قوانین فیفا چه می گوید؟ 
باوجود تلاش هایی که از سوی برخی افراد صورت می گیرد تا نتیجه دیدار تیم های 
تراکتورسازی و سپیدرود تغییر کند، بندهای قانونی فیفا پاسخ این موضوع را داده است.
در شرایطی که این روزها پرونده اتهام شرط بندی بازیکن باشگاه تراکتورسازی، تیتر 
یک رسانه های کشور است و کمیته اخلاق فدراسیون فوتبال و سایر مراجع قانونی و 
نظارتی در تلاش برای کشف واقعیت هستند، برخی جریان ها در تلاش هستند تا از 
طریق دامن زدن به حاشیه ها و به خصوص فشار رسانه ای، تمرکز مقامات رسیدگی 
کننده را از آنها سلب و نتیجه دلخواه خود را کسب کنند. در این بین اما آنچه بایستی 

کانون توجه مقامات رسیدگی کننده باشد فقط قانون و اجرای عدالت است.
نگاهی گذرا بر قوانین مصوب داخلی و بین المللی، آشکارا نشان می دهد که نتایج و 
اعتبار مسابقات لیگ برتر نباید به سادگی متزلزل و بی اعتبار شود. ایجاد تزلزل و بی 
اعتباری در نتایج مسابقات لیگ برتر علاوه بر آنکه خلاف عرف و قوانین است همچنین 
می تواند به سادگی اعتبار لیگ برتر فوتبال کشور )که در حال حاضر جایگاه خوبی در 
فوتبال آسیا دارد( را در عرصه بین المللی زیر سوال ببرد، امری که در شرایط حال حاضر، 

اصلًا به صلاح نیست.
باید توجه داشت که فارغ از مصالح ملی و بین المللی، قانونا هیچ مجالی برای تغییر 
نتیجه مسابقات وجود ندارد چرا که آئین نامه اخلاق فیفا و آئین نامه انضباطی فدراسیون 
فوتبال، برای شرط بندی تعیین تکلیف کرده اند و آن هم فقط و فقط محرومیت و جریمه 

نقدی متخلفین است.
در همین ارتباط می توان به بخشنامه ۱۴۲۴ فیفا اشاره کرد که در سایت فیفا برای 
همگان قابل دسترسی است. مراجعه به بخشنامه مذکور هم تأکیدی مجدد بر قوانین 
ایران و فیفا است و نه تنها در بخشنامه مذکور به هیچ عنوان به تغییر نتایج مسابقات اشاره 
نشده است بلکه اتفاقاً بند ۴ ماده ۲-۳-۶ بخشنامه مورد اشاره، آشکارا تاکید می کند که 
حتی در صورت تأثیر گذاری غیر قانونی بر نتیجه مسابقه )تبانی(، بازهم نتیجه مسابقه به 

قوت خود باقی خواهد بود و تغییری در نتیجه مسابقه ایجاد نخواهد شد.
مواد ۳-۳-۶ و ماده ۷-۳-۶ همین بخشنامه به بیان تنبیهات قابل استفاده برای 
تخلفات مرتبط با فساد و تأثیر گذاری غیرقانونی بر نتایج مسابقات فوتبال پرداخته اند که 

در بین آنها به هیچ عنوان اشاره ای به تغییر نتایج مسابقات نشده است.
در عین حال در این بخشنامه، تاکید زیادی بر نقش باشگاه ها بر کنترل بازیکنان شده 
است و باشگاه ها موظف هستند بندی در قرارداد بازیکنان بگنجانند تا در صورت وقوع 

چنین تخلفاتی قرارداد ایشان قابل فسخ باشد.
در پایان این بخشنامه هم اشاره شده که فدراسیون های فوتبال مکلف هستند که آرای 
اخلاقی و انضباطی خود در این خصوص را به فیفا اعلام نمایند و با توجه به این تکلیف، 
بهتر است تصمیمی گرفته شود تا در هنگام ارسال به فیفا قابل دفاع باشد و اعتبار 

تصمیمات فدراسیون و برگزاری مسابقات لیگ برتر در عرصه بین المللی حفظ شود.

اصغر حاجیلو:

 بازیکن باید به سکونشینی در استقلال افتخار کند 
سرپرست تیم فوتبال استقلال با اشاره به اینکه سکونشینی 
در استقلال و حتی یک ثانیه بازی کردن در این تیم افتخار 
در  روز  چند  قلبی  مشکلات  دلیل  به  گفت:  است  بزرگی 
بیمارستان بستری شدم و تعدادی از پیشکسوتان به هر دری 

زدند تا جای من بیایند. 
بعد از تساوی استقلال تهران مقابل الدحیل قطر و حذف 
از لیگ قهرمانان آسیا و قهر برخی بازیکنان خارجی حرف و 
حدیثهایی را در اطراف باشگاه به وجود آورد. این موضوع سبب 

شد تا به سراغ »اصغر حاجیلو« سرپرست این تیم برویم.
وی گفت: بازیکن باید به سکونشینی در استقلال افتخار 
کند. یک ثانیه هم در استقلال بازی کنی افتخار بزرگی است 
و همه این مهم را بدانند که چنین مسائلی در استقلال وجود 
ندارد و نباید داشته باشد. چند هفته پیش یکی از هوادار جوان 
استقلال فوت کرده بود که در وصیتش به دوستان و خانواده 

اش گفته بود مرا با کفن آبی دفن کنید.
دلیل  به  گفت:  پیشکسوتان  برخی  از  انتقاد  با  حاجیلو 
مشکل قلبی چند روز در بیمارستان بستری شدم تعدادی از 

پیشکسوتان به هر دری زدند تا جای من بیایند. 
زحمات  استقلال  برای  مجیدی«  »فرهاد  داد:  ادامه  وی 
زیادی کشیده و حرفی را که بعد از دیدار با الدحیل زده عین 
واقعیت است و اگر اسمی از بازیکن خاصی نبرد نجابتش را 
نشان داد. اما بعضی وقت ها مربی باید رودربایستی را کنار 

بگذارد و اسامی را بر زبان آورد.
تیم  با »اصغر حاجیلو« سرپرست  مشروح کامل مصاحبه 

فوتبال باشگاه استقلال را در زیر می خوانیم.
فصل کابوس وار استقلال با حذف از لیگ قهرمانان 

آسیا به پایان رسید.
من شرمنده ام، شرمنده هوادارانی که دوشنبه شب برای 
تشویق استقلال به ورزشگاه آزادی آمدند و به معنای واقعی 
کلمه نشان دادند تحت هر شرایطی حامی تیم محبوبشان 
هستند اما ناراحت آنجا را ترک کردند. پیش از این که بابت 
نتیجه مسابقه ناراحت باشم به مردمی فکر می کردم که از 
راههای دور و نزدیک خودشان را به آزادی رسانده بودند. بعد از 
گلی که دریافت کردیم، فقط یک جمله را تکرار می کردم، مدام 
به خودم می گفتم خدایا فقط یک گل دیگر بزنیم تا دل این 

مردم شاد شود. اجازه بدهید یک اعترافی کنم.
چه اعترافی؟

پیش از شروع مسابقه هواداران استقلال بزرگ ترین پرچم 
های دنیا را که در کتاب رکوردهای جهانی گینس ثبت شد را 
به اهتراز در آوردند. با خودم گفتم ای کاش بازیکن استقلال 
بودم و می توانستم در این شرایط برای استقلال بازی کنم. یاد 
گذشته ها افتادم، به روزهایی که فوتبال بازی می کردیم و از 
این چیزها خبری نبود، آن زمان ها فقط سهراب بوقی و حسن 

مردم،  و  زدند  می  بوق  بیامرزد(  )خدایشان  که  بودند  تارزان 
استقلال را تشویق می کردند و این پرچم ها وجود نداشت، 

واقعا فضای غریبی بود.
چه به روز استقلال آمده است؟

 متاسفانه دنیای عجیب و غریبی شده است. برخی ها می 
آیند و می روند، تمام تقصیر ها را گردن افرادی دیگری می 
اندازند. برای ناکامی ها افراد را به خط می کنند و از بازیکن تا 

تدارکات را مقصر جلوه می دهند.
واضح تر حرف می زنید؟

ای کاش برخی دوستان که در استقلال نیستند بیایند و 
بگویند می خواستیم به استقلال کمک کنیم، قصد این را 
داشتیم اشتباه انجام ندهیم، با قرارداد خوب مربی استخدام 
کنیم. صادقانه باید حرف زد نه این که حالا بیایید و پای هیات 

مدیره، وزیر ورزش و جوانان و همه را وسط بکشند.
را زیر  بازیکنان  از  از هواداران عملکرد برخی  تعدادی 

سوال بردند؟
هوادارا یعنی صاحب و مالک باشگاه استقلال. این هواداران 
از ۷0 سال پیش تا به امروز بودند و خواهند بود، شاید برخی 
از آنها در دور دست ترین نقاط ایران ساکن باشند و حتی در 
خانه تلویزیون نداشته باشند و فقط از رادیو گزارش دیدارهای 
ام.  دیده  را  اینها  خودم  چشمان  با  و  بشنوند  را  استقلال 
عاشق  صبح  تا  شب  شب،  تا  صبح  از  که  داریم  هوادارانی 

استقلال هستند و به عشق این تیم نفس می کشند.
مگر همین چند هفته پیش نبود که هوادار جوان استقلال 
و  دوستان  به  داشت؟  وصیتی  چه  او  دانید  می  کرد،  فوت 
خانواده اش گفته بود او با کفن آبی دفن کنند. این ها درد آور 

است.
جواب سوال ما را ندادید؟

 بازیکنان استقلال با غیرت هستند و برای پیروزی و موفقیت 
می  هرکاری  به  دست  و  کنند  می  تلاش  محبوبشان  تیم 
زنند،حرف من با برخی از بازیکنان خارجی استقلال است که 
از این تیم شناخت کافی و کامل ندارند، آنها می آیند و یکی دو 
سال بازی می کنند و پولشان را می گیرند و می روند. اگر هم 
پول نگیرند راهش را یاد گرفته اند و به فیفا شکایت می کنند و 
تا ریال آخر می گیرند. آنها باید بدانند اینجا استقلال است و 
خیلی از بزگان فوتبال بوده اند که آرزو داشتند پیراهن آبی را 

بپوشند اما هرگز به این رویا نرسیدند.
 »فرهاد مجیدی« نیز بعد از دیدار با الدحیل قطر انتقاد 
تندی از برخی بازیکنان داشت و گفت پیراهن استقلال بر 

تن تعدادی گشاد است.
و  زیادی کشیده  برای استقلال زحمات  - فرهاد مجیدی 
بازیکن  از  حرفی را که زده عین واقعیت است و اگر اسمی 
خاصی نبرد نجابتش را نشان داد. اما بعضی وقت ها مربی 
باید رودربایستی را کنار بگذارد و اسامی را بر زبان آورد، البته 

افرادی  چه  سرمربی  منظور  دانند  می  استقلال  بازیکنان 
هستند و به آن ها بر نمی خورد. از بازیکنان استقلال دفاع 
می کنم و می گویم به جز آنهایی که فرهاد به حق می گوید 
پیراهن استقلال بر تنشان گشاد است از همه وجودشان مایه 
گذاشتند، زحمت کشیدند، بازی ها پشت سرهم است، برنامه 
ها فشرده و فرصت استراحتی وجود نداشت که این امر در روند 
جسمانی بازیکنان تاثیر گذار است و اجازه نمی دهد بازدهی 

مطلوب را داشته باشند.
منظور مجیدی، طارق همام و گادوین منشا بود؟

نمی خواهم از کسی اسم ببرم و یا حرفی بزنم. این بازیکنان 
تخلفاتی داشتند که فرهاد مجیدی تصمیم لازم را گرفت.

بازیکن می تواند وقتی در ترکیب ثابت استقلال قرار 
ندارد، قهر کند؟

چه قهری؟ بازیکن باید به سکونشینی در استقلال افتخار 
کند، این حرف ها نباید باشد، یک ثانیه هم در استقلال بازی 
کنی افتخار بزرگی است و همه بدانند که چنین مسائلی در 

استقلال وجود ندارد.
چرا بعد از دیدار استقلال و الدحیل قطر، هواداران از 

»امیر حسین فتحی« مدیرعامل باشگاه انتقاد کردند؟
قصد دفاع از فتحی را ندارم و می خواهم واقعیت را بر زبان 
و  دست  زیادی  مشکلات  با  آمد  استقلال  به  او  وقتی  آورم. 
پنجه نرم می کرد، شکایت های زیادی از این تیم شده بود که 
استقلال را در خطر محرومیت از لیگ قهرمانان آسیا قرار داده 
بود و سخت تلاش کرد و در این راه موفقیت بزرگی را به دست 
آورد که ارزش زیادی دارد. در باشگاه موانع و مشکلات زیادی 
وجود دارد و او به همراه سایر مدیران استقلال سخت در تلاش 
هستند تا مشکلات را حل کنند.  هوادار استقلال بعد از بازی 
ناراحت است و اگر حرفی می زند به حق است اما این را باید 
بدانیم عده ای دست به این اقدامات می زنند که نه به صورت 
خودجوش بلکه به صورت برنامه ریزی شده دنبال این کارها 

هستند. من گله دیگری از برخی پیشکسوتان استقلال دارم.
بفرمایید؟

برخی از پیشکسوتان تاکید می کنم برخی از پیشکسوتان 
که حتی یک سال هم در استقلال بازی نکرده اند می آیند از 
مدیریت تا تدارکات را به باد انتقاد می گیرند. من یک مثال از 
پیشکسوتان پرسپولیس برایتان می زنم، »محمود خوردبین« 
۲0 سال سرپرست پرسپولیس بود و رفت و یک جوان به نام 
»محسن خلیلی« آمد نه تنها هیچ کس از او انتقاد نکرد بلکه 
همه حمایت نیز کردند، حالا من به دلیل مشکل قلبی چند 
روز در بیمارستان بستری شدم تعدادی از پیشکسوتان به هر 
دری زدند تا جای من بیایند. همیشه گفته ام اگر کسی جای 
من می خواهد بیاید، دو دستی سرپرستی را تقدیم می کنم اما 

به خاطر منافع و مسایل دیگر استقلال را به حاشیه نکشانید.

ورزشی

نشریه فرانسوی لو پاریزین ادعا کرد که 
آنتوان گریزمان، ستاره اتلتیکو مادرید، 
در  دستمزدش،  کاهش  با  که  پذیرفته 

تابستان پیش رو به بارسلونا بپیوندد.
به گزارش "ورزش سه"، بارسلونا سال 
گذشته نیز به دنبال به خدمت گرفتن 
گریزمان بود اما اتلتیکو مادرید با تلاش 
زیاد، مانع از جدایی این ستاره فرانسوی 

شد.
 گریزمان در آخرین دقایق بازار نقل و انتقالات تابستانی پیشنهاد بارسلونا را رد کرد 
و این مسئله با جنجال های زیادی همراه شد. اما باشگاه کاتالانی علی رغم این 
اتفاق، همچنان به جذب گریزمان علاقه مند است؛ در حالی که پیش از این گفته 
می شود که آبی و اناری ها به دنبال خرید یک مهاجم جوان تر از جمله لوکا یوویچ، 
ستاره آینتراخت فرانکفورت هستد اما به نظر می رسد این ستاره صرب راهی رئال 

مادرید خواهد شد.
فینال  به  رسیدن  در  بارسلونا  ناکامی  که  آمده:  پاریزین  لو  نشریه  گزارش  در   
چمپیونزلیگ و شکست سنگین این تیم مقابل لیورپول در نیمه نهایی، باعث شده تا 
آنها بار دیگر به دنبال خرید گریزمان باشند. این نشریه معتقد است که این خرید می 

تواند هواداران بارسا را راضی کند.
این انتقال همچنین با کاهش دستمزد ۲۳ میلیون یورویی گریزمان همراه خواهد 
بود. گفته می شود این ستاره فرانسوی پذیرفته دستمزدی کمتر از دوران حضورش در 
اتلتیکو مادرید دریافت کند و در مقابل، بارسلونا مبلغ ۱۲0 میلیون یورو در بند فسخ 

قرارداد او را به اتلتیکو مادرید پرداخت خواهد کرد.

پس از شکست تحقیرآمیز بارسا برابر 
لیورپول و حذف از لیگ قهرمانان موجی 
والورده،  ارنستو  سمت  به  انتقادات  از 
سرمربی این باشگاه سرازیر شده است. 
برزیلی که سابقه یک فصل  رونالدوی 
واکنش  در  دارد،  را  بارسا  برای  بازی 
لیورپول  برابر  ها  اناری  آبی  ناکامی  به 
گفت:» وقتی یک تیم با حداکثر دقت 
و انگیزه وارد میدان می شود و تیم مقابل 

از این حیث دور از انتظار کار می کند، می توان انتظار معجزه داشت. فوتبال غیر 
قابل پیش بینی و باورنکردنی است. دقت و شور و شوق لیورپول یک سورپرایز برای 
بارسا نبود و آنها می دانستند که لیورپول با تمام توانش وارد بازی برگشت می شود.  
بازیکنان لیورپول به این بازی مثل جدال مرگ و زندگی نگاه می کردند. بارسا البته 
در آنفیلد بدشانس هم بود. بازی رفت شاهد یک نمایش فوق العاده از بارسا و مسی 
بودیم ولی در بازی برگشت، انگیزه و اشتیاق لیورپول، بارسلونا را بلعید و آنها در زدن 
ضربات نهایی هم عالی کار کردند. معتقدم لیورپول به شایستگی راهی فینال شد.«  
رونالدو ادامه داد:» حالا همه انتقادات به سمت والورده سرازیر شده و این منصفانه 
نیست. وقتی بارسا می برد، بارسای مسی برده ولی وقتی می بازد، بارسای والورده 
و کوتینیو شکست خورده و مسی در آن نقشی نداشته است. این واقعا غیرمنصفانه 
است. مسی بهترین بازیکن دنیاست ولی او هم در شکست بارسا دخیل بود. حالا 
در بارسا متوجه شده اند که فتح لیگ قهرمانان چقدر دشوار است. شاید ۴ قهرمانی 
رئال در 5 سال گذشته باعث شده بود تا تصوری دیگر از این تورنمنت در اذهان نقش 

ببندد اما حالا همه می دانند که رئال دست به چه شاهکاری زده بود.«

ارنستو والورده احتمالا در پایان فصل از بارسا 
برکنار خواهد شد تا به این ترتیب تاوان شکست 

تحقیرآمیز برابر لیورپول را پس داده باشد.
با توجه به پیروزی سه بر صفری   بارسلونا 
که در دیدار رفت برابر لیورپول در نیمه نهایی 
لیگ قهرمانان اروپا به دست آورد، گزینه اصلی 
قهرمانی و صعود در این رقابت بزرگ بود اما آبی 
اناری ها در دیدار برگشت ناامید کننده ظاهر 

شدند و با ۴ گل تن به شکست دادند.
حذف شدن بارسا از لیگ قهرمانان اروپا حسابی هواداران این تیم را خشمگین کرده 

است و به احتمال خیلی زیاد شاهد اخراج والورده در تابستان خواهیم بود.
در همین رابطه روزنامه دیلی میرر از سه گزینه اصلی جایگزینی والورده گزارش داد.

 به نوشته این روزنامه انگلیسی، گزینه اصلی جایگزینی والورده، اریک تن هاگ سرمربی 
موفق آژاکس است که توانست این تیم را به کلی متحول کند و به نیمه نهایی لیگ قهرمانان 

اروپا برساند هر چند که تیم او در نهایت برابر تاتنهام بازی را واگذار کرد.
 گزینه دوم جایگزینی والورده، لوران بلان سرمربی سابق پاری سن ژرمن است که از زمان 

جدایی اش از این تیم هدایت تیمی را برعهده نگرفته است.
و اما گزینه سوم کیکه ستین سرمربی ۶0 ساله رئال بتیس است که بر خلاف فصل 
گذشته، امسال فصل درخشانی را با این تیم تجربه نکرد ولی تجربه و دانش بالای او 

می تواند بارسلونا را به روزهای اوج برگرداند.
 گفته می شود که این لیونل مسی است که نظر نهایی را درباره سرمربی آینده تیمش 
خواهد داد و باید دید که انتخاب این اعجوبه آرژانتینی برای جایگزینی والورده چه کسی 

خواهد بود.

 تصمیم گریزمان؛ کاهش دستمزد برای 
پیوستن به بارسا

 رونالدو:
 مسی هیچ نقشی در شکست بارسا نداشت؟

 گمانه زنی ها در مورد سرمربی بعدی بارسا 
شروع شد

سرمربی تیم ملی فوتبال ایران، گفت: یکی از دلایل حذف تیم 
های استقلال و پرسپولیس از لیگ قهرمانان آسیا به سطح پایین 
لیگ کشورمان و عدم پرورش مربیان جدید و بازیکنان توانمند 

مربوط است. 
»جلال چراغپور« در خصوص عملکرد ضعیف تیم های فوتبال 
آسیا،  لیگ قهرمانان  پرسپولیس در فصل جاری  و  استقلال 
اظهار داشت: عملکرد استقلال و پرسپولیس در مسابقات قاره 
ای نشان می دهد که لیگ باشگاهی ایران رو به پیشرفت نیست 

و سیر نزولی دارد.
وی افزود: بازیکنان خارجی استقلال از قبیل گادوین منشا، 
ایسما و پاتوسی که سطح فنی استقلال را مشخص می کنند 
در کلاس ۳ فوتبال آسیا قرار دارند. معتقدم که این سه بازیکن 
فقط کمی از نظر سرعت و قدرت بدنی از سایر بازیکنان ایران 

برتر هستند.
کارشناس فوتبال ایران تصریح کرد: دیگر بازیکنان خارجی 
لیگ هم به دلیل سن بالا و تکنیک معمولی، سطح فنی بالایی 
ندارند و این شرایط زنگ خطر را برای لیگ ایران به صدا در می 
آورد. اگر به عقب برگردیم، می بینیم که در سال های دور تعداد 
زیادی از بازیکنان ملی پوش ایران به لیگ های معتبر اروپایی در 
آلمان، ایتالیا و اسپانیا منتقل می شدند، اما امروزه بهترین های 
فوتبال ایران راهی لیگ های ترکیه، قطر و روسیه می شوند. این 
نشان می دهد که لیگ فوتبال ایران پیش رونده نیست و سیر 
نزولی دارد تا در نهایت مقابل تیم های عربی و آسیایی میانه هم 

با شکست مواجه شویم.
*روی آوردن کی روش به بازیکنان دو رگه

با بیان اینکه »کارلوس کی روش« مجبور بود فقط 50  وی 
درصد از بازیکنان تیم ملی را از لیگ ایران انتخاب کند، ادامه 
داد: سایر ملی پوشان از دورگه ها و بازیکنان شاغل در لیگ 
خارجی انتخاب می شدند و به عبارتی مشکلی او با لیگ ایران 

بود.
این کارشناس ادامه داد: مگر می شود یک نفر ۲0 سال در 
لیگ ایران سرمربی ثابت باشد. آن هم در لیگی که به ندرت 
مربی تولید می کند و در تولید بازیکنان شاخص روند نزولی 
دارد. اگر به آمار سرمربیان لیگ در این سال ها توجه کنید می 
بینید که آنها از یک تیم به تیمی دیگر می روند. البته اینکه یک 
مربی یک میلیارد بیشتر و یا کمتر دریافت کند، ناراحت نیستیم، 
زیرا مربیگری شغل سختی است و شاید این رقم با توجه به 

مشکلات، توهین و مسائلی که تحمل می کنند کم است.
چراغپور ادامه داد: مگر ذهن این مربیان چقدر پیش رونده 
است که بدون مطالعه و داشتن کلاس های بین المللی همچنان 
به کار خود در این شغل ادامه می دهند. ما به عنوان یک ناظر 
کوچک و رسانه ها به عنوان چشم مردم، این مسال را متوجه 
می شوند. ولی مگر می شود که فدراسیون فوتبال این مسائل 

را نبیند؟ 
وی گفت: قبول دارم کی روش یک پرتغالی بداخلاق بود، 
ولی یک نابغه شناخت استعداد و هماهنگ کننده بازیکنان هم 
بود. بلوغ فکری کی روش روی ترکیب های دو نفره است و این 

همان مدلی است که در سال های نه چندان دور فوتبال ایران 
انجام می داد. نمونه آن »جواد زرینچه« با »مجید نامجومطلق« 
و »سیدمهدی ابطحی« با »مجتبی محرمی« است. به دلیل 
تغییرنکردن لیگ، ثابت بودن مربیان، ضعف مدیران و پایین 
آمدن ارزش پول کشور، مجبور شدیم از بازیکنان خارجی بی 
کیفیت استفاده کنیم. همین مدل در بازیکنان خارجی تیم 
استقلال به خوبی دیده می شود تا این بازیکنان به دلیل هم 

زبانی و فرهنگ مشترک با یکدیگر به خوبی بازی کنند.
* شرایط پرسپولیس و استقلال ثابت نبود

اینکه پرسپولیس در دوره قبل لیگ  چراغپور اظهارداشت: 
این دوره در  به فینال مسابقات رسید ولی در  قهرمانان آسیا 
مرحله گروهی حذف شد به این دلیل است که شرایط تیم ثابت 
نبود. فکر می کنید که »سید جلال حسینی« امسال همان 
سید جلال سال گذشته است؟ بازیکنی که در مرز ۳۶ سالگی 
است و هر یک ماه که از سن او می گذرد در حقیقت ۳ ماه به 
سنش اضافه می شود.  وی افزود: دوم اینکه اگر شرایط تیم های 
ایرانی ثابت بماند آیا تضمینی برای ثابت ماندن شرایط حریفان 
ما هم وجود دارد؟ حال شما فوتبال باشگاهی ایران را با فوتبال 
کشورهای حوزه خلیج فارس، آسیایی میانه و آسیایی شرقی 
مقایسه کنید که آنها با امکانات، مربی خوب، منابع مالی و زیر 
ساختی های مناسب فوتبال روز را بازی می کنند. این را هم 
بگویم در فوتبال روز بازیکنان بی جهت پاس بلند نمی دهند، 
بیش از 90 درصد پاس ها درست است، تجمع در محوطه ۱8 
قدم حریف را آزمایش می کنند، شوت های از راه دور می زنند. 

ولی ما از این فوتبال دور هستیم.
سابق  سرمربی  شفر«  »وینفرد  البته  کرد:  تصریح  چراغپور 
بازیکنان  به  را  فوتبال  از  نوع  این  که  داشت  تلاش  استقلال 
استقلال بیاموزد ولی بازیکنان نسبت به این سبک بازی مقاومت 

دلیل  همین  به  شد.  اخراجش  به  منجر  نهایت  در  که  کردند 
استقلال در دیدار برابر الدحیل سردرگم بازی کرد. در تعویض 
های استقلال نیز »فرهاد مجیدی« کار خاصی انجام نداد چون 

ایدئولوژی خاصی برای این تعویض ها وجود ندارد.
ایران  لیگ  در  امکانات  و  مدیران  مربیان،  *بازیکنان، 

ضعیف است
چراغپور گفت: اگر ضعیف شدن لیگ را به عنوان یک سازه در 
نظر بگیرم، باید اعضای این سازه را جزء به جزء بررسی کنیم که 
این اجزاء شامل بازیکن، مربی، مدیران و امکانات است که درباره 

تک تک آنها توضیح می دهم.
که  جاهایی  ایران  در  داد:  توضیح  بازیکنان،  مورد  در  وی 
حقوق  نظر  از  توجهی  کمترین  شوند  می  ساخته  بازیکنان 
مربیان، امکانات، برنامه و انجام کار صحیح به آنها وجود ندارد 
و این بازیکنان خیلی سریع و زودگذر مواردی را یاد می گیرند و 
بزرگتر می شوند. این بازیکنان ناقص که به اندازه کافی آموزش 

هم ندیدند و مربیان بزرگی نیز نداشتند، جذب لیگ می شوند. 
مربی سابق تیم ملی فوتبال ایران، گفت: از طرفی بازیکنی که 
در کشور برزیل بنا یا کارگر بوده و فوتبال آماتور بازی می کرده 
است در ایران به عنوان بازیکنی گل زن مطرح می شود و پول 
بیشتری از آن کارگری می گیرد و شاید ۱0 سال هم در ایران 
بماند. این بازیکنان خارجی اندازه خود را می دانند و زمانی که 
مانند »مامه تیام« و »سرورجباروف« بزرگ می شوند خیلی زود 
از ایران می روند. ولی بازیکنانی مانند منشاء با زیرکی می داند 
چقدر فشار بازی و تمرین را تحمل کند تا آسیب نبیند و همچنان 

دلار بگیرد.
چراغپور اظهار داشت: به عبارتی وقتی هافبک وسط های 
لیگ ایران را آنالیز می کنید، متوجه می شوید که این بازیکنان 
در یک بازی شاید ۳ بار هم تکل نزنند. ولی تونی کروس)رئال 

مادرید(، سرخیوبوسکتس)بارسلونا( و کاسیمیرو)رئال مادرید( 
دریک بازی حداقل 8 بار تکل می کنند. همچنین در فوتبال 
ایران ۷0 درصد خطاها، تمارض بازیکن است در حالی که در 
فوتبال انگلیس به رغم شدت بازی که انجام می شود، بازیکنان 
بازی، دویدن  نوع  اندازه زمین نمی خورند. همچنین  این  تا 
بازیکنان، استارت های انفجاری آنها در لیگ ایران کیفیت لازم 

را ندارد.
وی در ادامه به نقش مربیان اشاره کرد و گفت: مربی ها لیگ 
ایران ۱0 سال پیش جوانتر بودند و هنوز سطح مالی آنها به این 
صورت عالی و استاندارد نبود و این مربیان برای اینکه خود را به 
سطح قابل قبولی برسانند، تلاش می کردند و در رقابت بودند. 
امروزه به دلیل حضور ایجنت ها که همان دلال ها هستند، این 
مربیان اگر از تیمی اخراج شوند، یک روز هم بی کار نمی شوند 
و خیلی سریع از یک تیم به تیم دیگری می روند. بدون اینکه 

سطح دانش خود را ارتقاء داده باشند.
چراغپور سپس به عملکرد مدیرعامل ها گذری زد و افزود: ۱5 
تا ۲0 سال پیش مدیرعامل های باشگاه ها یکی از عوامل قدرت 
فوتبال باشگاهی بودند، ولی امروزه مدیران عامل قدرت لازم را 

ندارند و فقط جزئی از هیات مدیره هستند.
وی در مورد امکانات نیز گفت: حدود ۱0 سال است که پدیده 
ای به مانند دلال یا ایجنت در فوتبال ما پیدا شد. همچنین 
بالا می رود ولی  بازیکنان داخلی در سال های اخیر  قیمت 
کیفیت آنها پایین می آید که دلیل اصلی آن همین ایجنت ها 
هستند. در حقیقت او تلاش می کند بازیکنی که حاشیه ندارد و 
فارسی نیز صحبت نمی کند و از سایر بازیکنان ایرانی کمی بهتر 
است به باشگاه و لیگ ایران غالب کند. به چنین وضعیتی می 
گویند » استحاله لیگ«. استحاله یعنی جایگزین شدن چیزی به 

جای چیزی دیگر با همان کیفیت اول. 
*آکادمی های فوتبال در ایران بی معناست

وی گفت: در کمیته آموزش فدراسیون فوتبال برنامه ای برای 
آموزش درجه A و B آسیا به نونهالان نداریم. همچنین مربیان 
درجه C آسیا برای آموزش به بازیکنان پایه انتخاب می شود که 
غلط است. زیرا اگر می خواهید بازیکنی درست کنید تا برای 5 
سال دیگر لیگ را تغذیه کند، باید مربی انتخاب کنید که انتهای 
فوتبال را می داند. خیلی مهم است که مربی بداند چه زمانی 
بازیکن نونهال و نوجوان باید با سر به توپ ضربه بزند تا چشم او 
آسیب نبیند. اما دوره های آموزشی با درجه بالا و مربیان مطرح 

در فدراسیون فوتبال وجود ندارد.
چراغپور ادامه داد: مربیانی مانند »فیروز کریمی«، »خداداد 
عزیزی«، »مجتبی جباری« یا »اسماعیل حلالی« که در برنامه 
های تلویزیونی متخصص استعدادیابی و جذب بازیکن هستند، 
چه دوره آموزشی در این باره دیده اند؟ درحالی که در باشگاهی 
مانند آژاکس آمستردام برای انتخاب بازیکن یک کادر فنی وجود 
دارد و کادر دیگری تمرین می دهد تا بازیکنان بسیار جوان در 
اروپا بدرخشند.البته بعضی از باشگاه ها مانند فولاد خوزستان، 
پیکان و سایپا در ایران آکادمی های خوبی دارند که تا حدی 

بازیکن را پرورش می دهند.

جلال چراغپور:

 لیگ بیمار سبب حذف استقلال و پرسپولیس از آسیا شد 
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آیا تجربه لیست امید بار دیگر در انتخابات آینده تکرار می شود؟

»نگاه ائتلافی« برگ برنده اصلاح طلبان 
اصلاح طلبان در حالی موفق به کسب اکثریت کرسی های مجلس دهم شدند که 

گفته می شود تکرار تجربه "نگاه ائتلافی" آنان را پیروز میدان انتخابات مجلس کرد.
انتخابات ریاست جمهوری سال ۹۲ برگ برنده اصلاح طلبان در انتخابات مجلس دهم 
بود، با همین برگ برنده بود که اصلاح طلبان توانستند اکثریت کرسی های مجلس دهم 

را از آن خود کنند.
تجربه ائتلاف در انتخابات ریاست جمهوری یازدهم اگرچه شکی برای ائتلاف ادامه دار 
اصلاح طلبان و اعتدالیون برای انتخابات مجلس دهم باقی نمی گذاشت اما با این حال این 

ائتلاف به راحتی حاصل نشد و فراز و فرودهایی داشت.
تا قبل از سال ۹۴ برنامه ریزی اصلاح طلبان برای ورود به انتخابات مجلس دهم در 
قالب شورای راهبردی در دستور کار بود به طوریکه گفته می شد این شورا در همراهی 
با شورای هماهنگی احزاب در تلاش بودند تا نیروهای اصلاح طلب را برای مجلس دهم 
آماده  کنند.اما هر چه به سال منتهی به برگزاری انتخابات نزدیک تر شد استراتژی اصلاح 
طلبان شکل دیگری به خود گرفت به طوریکه در نهایت شورای عالی سیاست گذاری 

اصلاح طلبان در سال ۹۴ اعلام موجودیت کرد.
تشکیل چنین شورایی البته چندان دور از انتظار نبود و در همان ابتدا می شد زمینه 
های شکل گیری آن را در سخنرانی چهره های سرشناس این جریان سیاسی به راحتی 
یافت. محمدرضا عارف که به عنوان کاندیدای انصرافی انتخابات ریاست جمهوری یازدهم 
حال به عنوان سرلیست اصلاح طلبان در انتخابات مجلس دهم در کانون توجهات بود از 
همان ابتدا اعلام کرد که استراتژی اصلاح طلبان کسب اکثریت مجلس است.او همچنین 
تاکید کرده بود که اجماع کامل اصلاح طلبان راهبرد دیگری است که مورد نظر است و 

اصلاح طلبان باید با یک لیست در انتخابات مجلس حاضر شوند.
عارف در چهاردهم اردیبهشت ۹۴ در سالگرد تاسیس انجمن اسلامی دانشجویان 
دانشگاه آزاد نیز گفته بود: در انتخابات مجلس یک دست صدا ندارد. اگر فکر و نظر 
اصلاح طلبانه ای بخواهد به مجلس برود نظری جمعی خواهد بود، همه کمک کنند که 

اصلاح طلبان با حداکثر آرا مجلس را به دست آورند.
* شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان و ایده جذب حداکثری آرا 

در پی ایده جذب حداکثری آرا بود که جریان اصلاح طلب در سال ۹۴ و به منظور 
حضور منسجم در انتخابات دوره دهم مجلس اقدام به تشکیل شورایی با عنوان "شورای 
عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان" کرد. شورایی که اگرچه با هدف انسجام شکل گرفته 
بود اما از همان ابتدا با انتقادهایی روبرو شد به طوریکه از زمان شروع به کار عملکرد این 
شورا مورد انتقاد برخی احزاب اصلاح طلب از جمله حزب مردم سالاری، اعتماد ملی و 
اراده ملت قرار گرفت؛ چندی بعد از آن هم برخی دیگر از احزاب اصلاح طلب همچون 
کارگزاران که در شروع به کار حامی شورای عالی سیاست گذاری بودند، به جمع منتقدان 

این سازوکار پیوستند.
در نهایت انتقادها تا جایی پیش رفت که شورای عالی که با هدف انسجام در انتخابات 
مجلس دهم شکل گرفته بود به طور مثال بعد از بستن لیست شورای شهر تهران تمامی 

اعضای آن از جمله عارف مورد انتقاد قرار گرفتند.
* تشتت ها درون حزبی و رد صلاحیت های گسترده سد راه اصلاح طلبان

فارغ از انتقادهای درون حزبی و تشتت هایی که در جریان اصلاح طلبی وجود داشت، 
روندهای پیشاانتخاباتی مجلس دهم هم به نفع اصلاح طلبان پیش نمی رفت. در پی 
رد صلاحیت های گسترده نامزدهای مورد حمایت اصلاح طلبان در انتخابات مجلس 
بود که اصلاح طلبان و حزب اعتدال و توسعه که پیشتر انتقادهایی را متوجه شورای 
سیاستگذاری اصلاح طلبان کرده بود تصمیم گرفتند مکانیزم رفتار خود را به شکل 

دیگری تنظیم کنند.
آنها تصمیم گرفتند بار دیگر تجربه انتخابات سال ۹۲ را تکرار کرده و با یک لیست 
ائتلافی در انتخابات حاضر شوند. بر همین اساس بود که جبهه اصلاح طلبان و جبهه 
اعتدال گرایان رسما اعلام "ائتلاف انتخاباتی" کردند و با یک لیست ائتلافی در این انتخابات 
حاضر شدند: "لیست ائتلافی امید". لیستی که البته با اما و اگرهایی همراه بود. موضوع 
از این قرار بود که در پی رد صلاحیت چهره های شناخته شده اصلاح طلبان، باید 
افرادی وارد لیست می شدند که اصلاح طلبان می توانستند مسئولیت حمایت از آنها و 
عملکردشان را برعهده بگیرند به همین دلیل هم بعد از چندین مرحله گزینش و در نهایت 

گرفتن تعهد از این چهره ها کم کم لیست نهایی شد.
بعد از همه این کش و قوس ها در نهایت اصلاح طلبان و اعتدالیون )حامیان دولت 
تدبیر و امید( به رهبری محمد رضا عارف و با حمایت افرادی همچون رئیس دولت 
اصلاحات، مرحوم آیت الله هاشمی رفسنجانی، حسن روحانی، سید حسن خمینی با  
"لیست امید" پا به عرصه رقابت ها گذاشتند، فهرستی که در نتیجه پیوستگی و وحدت 

اصلاح طلبان و اصولگریان معتدل منجر به پیروزی آنها در انتخابات مجلس دهم شد.
لیست امید در نهایت با ۱۲۲ کرسی توانست بخش قابل توجهی از کرسی های 
مجلس دهم را در مقایسه با مجلس گذشته از آن خود کند، شاید بتوان گفت از نظر 
گرایش سیاسی اصلاح طلبان و اعتدالگرایان با کسب ۱۳۷ کرسی در مقابل ۱۲۰ کرسی 

اصولگرایان توانستند اکثریت نسبی مجلس دهم را از آن خود کنند.

هشدارچمران درباره کاهش مشارکت مردم در انتخابات ریاست جمهوری

چرا انتخابات ۱۴۰۰
 بر ۹۸ سایه انداخته است؟

نایب رئیس جبهه مردمی نیروهای انقلاب اسلامی گفت: واقعیت آن است که اگر 
وضع به همین منوال بوده و مردم ناراحت، ناراضی و بی انگیزه باشند صندوق های رای 
انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰ مشکل عدم حضور و بی رغبتی مردم را خواهد 

داشت.
طبق اعلام وزارت کشور قرار است انتخابات مجلس دوم اسفند ماه سال جاری 
برگزار شود. با این حال اما از تحرک احزاب و گروه های سیاسی به منظور آماده سازی 
برای انتخابات پیش رو خبری نیست این درحالی است که گمانه زنی ها پیرامون 
انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰ تاکنون بازتاب بیشتری در فضای رسانه ای کشور 

داشته است.
عده ای بر این باورند که ورود زودهنگام به انتخابات مجلس آسیب زا بوده زیرا 
ایجاد فضای انتخاباتی زودرس باعث می شود تا نمایندگان از فعالیت های خود در حوزه 
قانونگذاری و نظارت بازبمانند، در مقابل گروهی دیگر بی تفاوتی نسبت به انتخابات مجلس 
را ناشی از ضعیف شدن آن دانسته و به همین خاطر معتقدند انتخابات ۹۸ مساله اصلی 

مردم نیست.
مهدی چمران درباره علت پیشی گرفتن انتخابات ۱۴۰۰ بر انتخابات ۹۸ به خبرآنلاین 
گفت: مجلس جایگاه مهمی است و شاید مجلس تعیین کننده انتخابات ریاست جمهوری 
۱۴۰۰ باشد اما درباره اینکه چرا انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰ بر مجلس پیشی گرفته 
باید گفت انتخابات مجلس به ویژه در شهرهای بزرگ در دست افراد، سازمان ها و گروه ها 
نیست بلکه بین همه شهرها، روستاها و حتی شهرهای کوچک تقسیم می شود بنابراین 
اظهارنظر درباره آن همانند انتخابات ریاست جمهوری قابل کنترل، تصمیم گیری و برنامه 

ریزی نیست.
وی با تاکید بر تفاوت انتخابات مجلس در تهران و شهرستان ها، ادامه داد: در انتخابات 
مجلس نامزدها باید در حوزه های انتخابیه متفاوت فعالیت کرده و البته نتیجه هم مشخص 
نیست به عبارتی در استان های مختلف بر خلاف تهران شرایط اینگونه نیست که لیستی 
داده شده و اسمی روی آن گذاشته شود و همه هم چشم بسته به آن رای بدهند و 
نماینده های خود را نشناسند بلکه مردم نماینده خود را از نزدیک ملاقات کرده و او را می 
شناسند و به همین دلیل رقابت شدیدی شکل می گیرد. در تهران رقابت لیستی و در 
شهرستان ها رقابت فردی است به همین دلیل انتخابات مجلس مثل ساز و کار انتخابات 
ریاست جمهوری قابل کنترل نیست که پرسیده شود آیا نامزد انتخابات مجلس آینده 

هستید یا خیر؟
نایب رئیس جبهه مردمی نیروهای انقلاب تصریح کرد: در انتخابات مجلس، نامزدهایی 
که مایل هستند در حوزه های انتخابیه مختلف برنامه ریزی وفعالیت می کنند به خصوص 
افرادی که هم اکنون نماینده هستند امکان فعالیت بیشتری دارند ولی انتخابات ریاست 
جمهوری این حالت را ندارد. انتخابات ریاست جمهوری به گونه ای است که در هر گروه 
و جناحی افراد تصمیماتی گرفته و روی فرد مشخصی تاکید و در نهایت او را معرفی 

می کنند به همین دلیل بیشتر در مرکز توجه قرار دارد.
وی در پاسخ به اینکه سایه انداختن انتخابات ۱۴۰۰ بر ۹۸ تا چه میزان به عملکرد 
مجلس مرتبط است، ادامه داد: چندان با این گزاره موافق نیستم چرا که فکر می کنم 
اگر این موضوع را در انتخابات مجلس بپذیریم در انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰ هم 
با همین استدلال روبرو هستیم به این معنی که اگر عملکرد دولت با وضع و روند فعلی 

پیش برود مشخص نیست در انتخابات ریاست جمهوری شرایط چه خواهد شد.
چمران ادامه داد: واقعیت آن است که اگر وضع به همین منوال بوده و مردم ناراحت، 
ناراضی و بی انگیزه باشند صندوق های رای انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰ هم مشکل 

عدم حضور و بی رغبتی مردم را خواهد داشت.
عضو جبهه مردمی نیروهای انقلاب ادامه داد: بر این باورم که این طور نیست که مردم 
انگیزه ای برای انتخابات ۹۸ نداشته اما برای انتخابات ۱۴۰۰ شور و اشتیاق داشته باشند 
زیرا مردم می گویند مگر بیکار هستیم که رای دهیم، آن هم به افرادی که تنها وعده می 
دهند و نه تنها عمل نمی کنند بلکه سر ما را کلاه می گذارند و شرایط را به سمتی می 
برند که زندگی ما سخت تر می شود، بنابراین اگر وضعیت مردم به همین منوال پیش 

برود معلوم نیست انتخابت ریاست جمهوری هم وضع خوبی داشته باشد.

نکتـه

خبــر

معاون سیاسی وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران تأکید 
کرد: طبیعی است که ایران قصد ایجاد تنش و درگیری ندارد اما 
مهم برای ما تأمین منافع ملی کشور است و ما هیچ تعصبی به 

برجام نداریم. 
سیدعباس عراقچی چهارشنبه شب در برنامه گفت وگوی ویژه 
خبری شبکه دو سیما پیرامون تصمیم امروز جمهوری اسلامی ایران 

در خصوص اعمال تغییراتی در اجرای برجام توضیحاتی ارائه داد.
معاون سیاسی وزیر امور خارجه با بیان اینکه »خط قرمز 
جمهوری اسلامی ایران، مطرح شدن دوباره موضوع هسته ای 
در شورای امنیت و بازگشت دوباره تحریم هاست«، افزود: اگر در 
فاصله 6۰ روز آینده کشورهای ۱+۴ موضوع هسته ای ایران را به 
شورای امنیت بکشند و یا تحریم های گذشته برقرار شود، برجام به 
طور کامل از بین خواهد رفت و طرف مقابل پاسخ قاطع و محکم 

جمهوری اسلامی ایران را خواهد دید.
وی با اشاره به تلاش دوباره ترامپ و دولت آمریکا برای بر هم 
زدن برجام، گفت: با وجود همه اقدامات دولتمردان آمریکایی، 

جمهوری اسلامی ایران تلاش کرد تا در دام آمریکا نیفتد.
عراقچی افزود: با وجود همه فشارهای آمریکا، با اقدامات ایران 
کشورهای اروپایی خود را ملزم کردند در ۱۱ حوزه از جمله مالی و 
بانکی نفت، گاز و پتروشیمی، حمل و نقل و تجارت، راه حل های 

عملیاتی پیدا کنند تا ایران از منافع رفع تحریم ها بهره مند شود.
معاون سیاسی وزیر امور خارجه با بیان اینکه اروپایی ها در این 
مسیر خیلی کُند حرکت کردند، گفت: فرصت یکساله ما به آنان به 
درخواست خود اروپایی ها بود و این هوشمندی، برتری سیاسی را 
در دنیا به نفع ما ایجاد کرد.وی افزود: آمریکا در سال گذشته چهار بار 

تلاش کرد تا موضوع ایران را به شورای امنیت بکشاند.
عراقچی گفت: ما در یک سال گذشته فرصت کافی به اروپایی 
ها دادیم؛ بنابر این امروز تصمیم به کاهش تعهداتمان گرفتیم و آن 
را اعلام کردیم.معاون وزیر امور خارجه افزود: اروپایی ها بصراحت 
اعلام کرده اند که بانک ها و خزانه داری هایشان بیشتر از آمریکایی 

ها حرف شنوی دارند تا دولت اروپایی.
* هیچکس نمی تواند ایران را به نقض برجام متهم کند

وی با بیان اینکه تصمیم اخیر ایران بر اساس منافع ملی کشور 
گرفته شده، گفت: تصمیم جمهوری اسلامی ایران نه نقض برجام 
و نه خروج از آن است؛ بلکه استفاده از ابزارهای داخل برجام برای 
تأمین منافع مردم ایران است.عراقچی تصریح کرد: هیچکس نمی 

تواند ایران را به نقض برجام متهم کند.
معاون سیاسی وزیر امور خارجه با بیان اینکه جمهوری اسلامی 
ایران خروج از برجام را در دستور کار دارد، افزود: این کار مرحله 
به مرحله است و هرگاه طرف های مقابل به تعهداتشان بازگردند 

جمهوری اسلامی ایران نیز به تعهدات خود باز خواهد گذشت.
وی با بیان اینکه بر اساس برجام میزان ذخایر حساس هسته 
ای در ایران مشخص شده است، گفت: امروز اعلام کردیم که 
جمهوری اسلامی ایران دیگر خود را متعهد به این میزان نمی داند 

و هیچ محدودیتی را برای خود قائل نیست.عراقچی افزود: در مرحله 
نخست، یکی از ستون های برجام را هدف قرار دادیم و اگر تا دو 
ماه دیگر خواسته هایمان اجرا نشود، گام دوم را برخواهیم داشت و 
در اقدام بعد، درصد غنی سازی را هدف قرار خواهیم داد.وی گفت: 
بحث دیگر، موضوع اراک است که در برجام بر مدرن سازی آن با 
کمک طرف های مقابل تأکید شده است.عراقچی افزود: در یک 
سال گذشته، مدرن سازی اراک بخوبی پیش نرفته و علت آن هم 
ترس طرف های مقابل بوده است.وی گفت: انتظار ما، بازگشت اراک 
به سمت مدرن شدن است.معاون وزیر امور خارجه تصریح کرد: 
اگر در 6۰ روز آینده خواسته های ایران برآورده نشود، جمهوری 
اسلامی ایران قید همکاری با طرف های دیگر در مدرن سازی اراک 
را خواهد زد و بر اساس توانایی های داخلی خود آن را مدرن خواهد 
کرد.عراقچی افزود: نقشه راه، کاملًا روشن است و تصویر واضحی را 
پیش روی ۱+۴ گذاشته ایم و البته آمادگی مان را هم برای مذاکره 
اعلام کرده ایم.وی گفت: بر اساس برجام، میزان ذخایر در ایران 
مهم است؛ اگرچه آمریکایی ها بازی ای را ایجاد کرده اند که کسی 
ذخایر ایران را نخرد تا بر اساس برجام، تولیدات هسته ای ما متوقف 
شود اما ما اعلام کردیم قائل به هیچ محدودیتی در تولید و نگهداری 

ذخایرمان نیستیم.
* فرصت دو ماهه ایران، قابل تمدید نیست 

عراقچی با بیان اینکه روسیه و چین موضعی مشخص و صریح 
در قبال تصمیم اخیر جمهوری اسلامی ایران اتخاذ کرده اند، افزود: 
واکنش اروپایی ها تاکنون بسیار محتاطانه بوده و در حال ارزیابی 
شرایط هستند و ما منتظریم تا طرف های اروپایی به طور روشن 

به ایران پاسخ دهند.وی گفت: اروپا اگرچه در تأمین نیازهای ایران 
کم کاری کرده، اما مواضع آن با آمریکا متفاوت است.عراقچی افزود: 
طبیعی است که ایران قصد ایجاد تنش و درگیری را ندارد اما مهم 
برای ما تأمین منافع ملی کشور است.وی گفت: فرصت دو ماهه 
ایران، قابل تمدید نیست مگر اینکه ببینیم خواسته هایمان در حال 
تأمین شدن است.عراقچی افزود: خواسته های ما روشن است و 
همان هایی است که در بیانیه ۱+۴ در ۱۱ حوزه بر آنها تأکید شده 
است.وی گفت: کشورهای اروپایی باید در این فرصت راه حل های 
عملیاتی در آن ۱۱ حوزه به ویژه در حوزه های نفتی و بانکی ایجاد 
کنند.عراقچی افزود: پیش از خروج آمریکا از برجام، فروش نفت ما 
۲.۸ میلیون بشکه در روز بود که باید به همان حالت بازگردیم؛ 
فروش نفت ایران در آن سطح تضمین شود و درآمدهای نفتی ایران 
در دسترس باشد.معاون وزیر امور خارجه گفت: در حوزه مالی و 
بانکی باید ساز وکارهای عملی برای دریافت ها و پرداخت ها اجرایی 
شود.وی افزود: اگر احساس کنیم منافع مان در حال تأمین است، 
ممکن است مهلت شصت روزه بیشتر شود؛ در غیر این صورت این 

زمان غیر قابل تمدید است.
* منطقه ما بدون برجام، امن تر نخواهد بود

عراقچی با تأکید بر اینکه »ما خواهان اجرای برجام هستیم و نه 
یک کلمه کم و نه یک کلمه زیاد«، گفت: تا وقتی برجام به تجربه 
موفقی برای ملت ایران تبدیل شود، به هیچ وجه وارد مذاکره درباره 
هیچ موضوع دیگری نخواهیم شد.وی افزود: اروپایی ها بارها گفته اند 
برجام یک توافق امنیتی است تا سیاسی و بخوبی می دانند منطقه 
ما بدون برجام، امن تر نخواهد بود.عراقچی گفت: تنها موضوعی که 

در منطقه ما با دیپلماسی و مذاکره حل شده بود، موضوع هسته 
ای ایران بود که ترامپ می خواهد آن را برهم بزند و البته این به 
امنیت منطقه کمک نمی کند.وی با اشاره به اینکه در چهل سال 
گذشته میزبان آوارگان از کشورهای همسایه بوده ایم، افزود: هم 
اکنون بیش از سه میلیون افغانستانی در ایران هستند که دو میلیون 
فرصت شغلی را اشغال کرده اند و سالانه سه تا پنج میلیارد یورو از 
ایران خارج می کنند.عراقچی گفت: هم اکنون ۴6۸ هزار دانش 
آموز افغان که رایگان در مدارس ایران تحصیل می کنند؛ در حالی 
که هر کدامشان سالانه 6۰۰ یورو هزینه دارند.وی افزود: هم اکنون 
۲۳ هزار دانشجوی افغان در دانشگاه های ایران مشغول به تحصیل 
هستند؛ در حالی که سالانه ۱5 هزار یورو برای هر کدام از آنان هزینه 
می شود.عراقچی با بیان اینکه آوارگان در مجموع هشت میلیارد دلار 
برای کشورمان هزینه دارند، گفت: اگر تحریم ها اثر کند و فروش 
نفتمان به صفر برسد، جمهوری اسلامی ایران مجبور است سیاست 
ویژه ای را برای اقتصاد خود در نظر بگیرد و ممکن است نتوانیم 
به این شکل ادامه دهیم و از برادران و خواهران افغانستانی مان 
بخواهیم ایران را ترک کنند.وی با بیان اینکه از لحاظ انسانی نمی 
خواهیم چنین اتفاقی بیفتد، افزود: اگر مجبور شویم چنین خواهیم 
کرد و تبعاتش بر عهده آمریکاست؛ همان کشوری که افغانستان را 
به بحران کشید.عراقچی با اشاره به فضاسازی های اخیر آمریکایی ها 
و احتمال بروز درگیری نظامی و تنش در منطقه، گفت: این تجربه 
شکست خورده چهل ساله گذشته است و آمریکایی ها جنگ رسانه 

ای و روانی برای شکستن روحیه مردم ایران راه انداخته اند.
معاون وزیر امور خارجه افزود: بررسی ها نشان می دهد احتمال 
وقوع جنگ نیست و مواردی که مطرح می شود، صرفاً یک جنگ 
رسانه ای علیه ایران و در چارچوب فشار حداکثری به جمهوری 

اسلامی ایران است.
* جنگ رسانه ای برای برخورد نظامی راه به جایی 

نخواهد برد
عراقچی گفت: ناوگانی که ماه ها پیش بر اساس برنامه پیش 
بینی شده از آمریکا حرکت کرده تا به منطقه بیاید را به گونه ای 

اعلام می کنند تا فضاسازی علیه مردم ایران داشته باشند.
وی با تأکید بر اینکه نظامیان ما به وظایفشان بخوبی آگاه 
هستند، خاطرنشان ساخت: جنگ رسانه ای برای برخورد نظامی به 
منظور ایجاد ترس است که راه به جایی نخواهد برد.عراقچی گفت: 
نشست کارشناسی اخیر در بروکسل درباره مکانیزم مالی اروپایی 
ها با ایران بود که البته پیشرفت کُندی داشت.وی افزود: ساز و کار 
مالی اروپا متوقف نشده است اما سرعت آن مورد قبول ایران نیست.

عراقچی گفت: سفر پمپئو به عراق در راستای فشار حداکثری به 
ایران است و آمریکایی ها سعی می کنند حلقه فشار را بر ایران تنگ 
تر کنند؛ در حالی که ما هم اقدام متقابل انجام می دهیم.معاون وزیر 
امور خارجه افزود: سفر وزیر امور خارجه آمریکا به عراق برای فشار 
بیشتر به ایران صورت گرفته و شنیده ایم که از دولت عراق دنبال 

باج خواهی هستند که این نیز امری خلاف است.

یک تحلیلگر مسائل سیاست خارجی تاکید کرد: تعلل اروپایی ها در اجرایی کردن 
سازوکار ویژه مالی و ناتوانی آنها در برابر اقدامات خصمانه آمریکا، ایران را مجبور کرد 

بخشی از تعهداتش را در برجام کاهش دهد. 
»رحمان قهرمانپور« ، با اشاره به تصمیم روز چهارشنبه جمهوری اسلامی ایران برای 
توقف بخشی از تعهدات برجامی خود گفت: بعد از خروج یک سال پیش ایالات متحده 
از توافق هسته ای، شرایط به سمت و سویی رفت که ایران را مجبور کرد برای هشدار 
و تلنگر به طرف های مقابل، بخشی از تعهدات خود براساس برجام را به حالت تعلیق 

درآورد. 
وی با بیان اینکه اقدام ایران می توانست زودتر هم انجام شود، اظهار داشت: به نظر می 
رسد درباره نوع واکنش و زمان اقدام ایران در داخل جمع بندی واحدی وجود نداشته 
است و برخی نسبت به اقدامات اتحادیه اروپا خوش بین بودند یا می خواستند با دادن 
مهلت، از این اتهام که ایران صبوری نداشته است، مبرا شود. این کارشناس مسائل خلع 
سلاح با بیان اینکه از بهمن ماه سال گذشته همگان به یقین رسیدند که اروپا از توان 
جدی نسبت به حفظ منافع ایران و اجرایی ساختن اینستکس برخوردار نیست، تصریح 
کرد: تعلل اروپایی ها در اجرایی کردن سازوکار ویژه مالی و ناتوانی آنها در برابر اقدامات 
خصمانه آمریکا و تشدید این رویکردهای خصمانه واشنگتن نسبت به تهران، ایران را 

مجبور کرد بخشی از تعهداتش را در برجام کاهش دهد. 
* اروپا نسبت به چند سال قبل ضعیف تر شده است

قهرمانپور در پاسخ به این سوال که اقدام امروز تهران تا چه اندازه می تواند به تامین 
منافع ایران و تلنگر به گروه ۱+۴ منجر شود؟ خاطرنشان کرد: اگر اتحادیه اروپا به این 
جمع بندی برسد که ایران در مسیری وارد شده که می تواند منجر به خروج از برجام و 

به خطر افتادن منافع اروپا شود، آنگاه مجبور خواهد شد دراین باره راه حلی برای تامین 
منافع ایران پیدا کند. وی ادامه داد: البته مسائلی نظیر برگزیت، بحران مهاجران، ظهور 
راست افراطی و تشدید اختلافات درون اتحادیه ای موجب شده تا اتحادیه اروپا نسبت به 

چند سال قبل ضعیف تر شده و اقداماتش با کندی همراه باشد.
* اتحادیه اروپا باید بفهمد عزم ایران جدی است 

این تحلیلگر مسائل سیاست خارجی با بیان اینکه اتحادیه اروپا باید بفهمد که عزم 
ایران جدی است، ابراز داشت: در صورتی که آنها درک کنند که صبوری ایران ابدی نیست 
و تهران به صورت نامحدود خویشتنداری نخواهد کرد، آنگاه می توان امیدوار بود که 
اروپایی ها به یک جمع بندی نسبت به ایران برسند و شروع به چانه زنی با آمریکا کرده و 
اقدامات جدی تری برای تامین منافع ایران انجام دهند. قهرمانپور درباره احتمال چرخش 
کشورهای اروپایی به سمت آمریکا هم گفت: اتحادیه اروپا دغدغه ها و منافعی دارد که 
مستقل از دغدغه ها و منافع آمریکاست. مثلا در بحران آوارگان و مهاجران اتحادیه اروپا 
باید تصمیم بگیرد.علاوه بر این اتحادیه اروپا در خاورمیانه منافعی اعم از اقتصادی، امنیتی 
و... دارد که مستقل از آمریکاست، هرچند اینها نافی منافع مشترک با آمریکا هم نیست. 

* اروپا هنوز به جمع بندی واحد درباره ایران نرسیده است
وی افزود: اتحادیه اروپا درخصوص مسئله برجام از منافعی برخودار است. با این حال 
دراین باره باید به یک جمع بندی استراتژیک دست یابد که اگر در این باره به نتیجه ای 
برسد منافع ایران هم می تواند تامین شود. در واقع، تعامل با ایران و حفظ برجام نیز در 

این چارچوب معنا می یابد. 
این کارشناس مسائل بین الملل با بیان اینکه اروپا با گذشت چندین ماه هنوز به یک 
جمع بندی واحد درباره ایران نرسیده است، یادآور شد: به تعبیر درست تر می توان گفت 

که اتحادیه اروپا علیرغم اراده سیاسی اش بر حفظ برجام، هنوز از توان لازم برای حفظ 
توافق برخودار نیست و در صورتی که این روند ادامه یابد، ایران گام های دیگری را برای 
توقف تعهدات برجامی اش برمی دارد که منجر به نزدیکی اروپا به آمریکا می شود هرچند 

اروپایی ها با مشکلات امنیتی در خاورمیانه روبه رو می شوند. 
* ایران در گام دوم چه اقداماتی می تواند انجام دهد؟

قهرمانپور در پاسخ به این سوال که گام دوم ایران پس از مهلت 6۰ روزه در صورتی 
که به خواسته های خود دست نیابد، چه خواهد بود؟ عنوان کرد: من خوش بین نیستم 
که اروپایی ها بتوانند در 6۰ روز اقدامی براساس خواسته های ایران انجام دهند مگر آنکه 
اتفاقی در داخل آمریکا رخ دهد یا اروپا به جمع بندی درباره ایران برسد. با این وجود، اقدام 
ایران تلنگری برای آنهاست تا متوجه باشند که خویشتنداری ایران ابدی و نامحدود نیست 

و لازم است برای حفظ برجام اقدامات جدی تر و عملی تری بردارند. 
وی با اشاره به اقدامات احتمالی ایران در مرحله دوم گفت: ایران در مرحله دوم می 
تواند سطح غنی سازی را تا ۳.6۷ را رعایت نکند که این مسئله، ورود به حوزه جدیدی 
از غنی سازی است که قبلا ایران این کار را انجام داده و می تواند تا ۲۰ درصد هم پیش 

برود و کار چندان دشواری هم نیست. 
این کارشناس مسائل خلع سلاح ادامه داد: همچنین ایران می تواند قلب راکتور اراک 
را مطابق میل خود یا حتی همانند دوران قبل از برجام طراحی کند. علاوه بر این ممکن 
است در تعداد و ترکیب سانتریفیوژهای خود تغییراتی انجام دهد و علاوه بر افزایش تعداد 

سانتریفیوژها، از سانتریفیوژهای IR ،۲-IR-۴ و IR-6 استفاده کند.
قهرمانپور در پایان تصریح کرد: در مجموع ایران با طیف متنوعی از گزینه ها روبه رو 

است و دستش بسته نیست. 

سیدعباس عراقچی: 

منافع کشور بر حفظ برجام اولویت دارد 

یک تحلیلگر مسائل سیاست خارجی تشریح کرد

دلایل کاهش برخی تعهدات برجامی ایران 

خیلـی طـول نکشـید تا پاسـخ رسـمی ایـران بـه ادعاهای 
دونالد ترامپ داده شـود. روانچی سـفیر ایران در سـازمان ملل 
خیلـی سـریع به ترامـپ یـادآوری کرد که چـرا به او از سـوی 

ایـران زنگ زده نمی شـود.
دونالـد ترامـپ سـرانجام تاب نیـاورد و حرفی را کـه به طور 
غیررسـمی به اروپایـی ها گفته بود تا به ایـران منتقل کنند را 
خـودش در کنفرانسـی خبری به زبـان آورد. او و تیم مشـاوران 
ضد ایرانی اش که در یکسـال گذشـته شـدیدترین تحریم های 
تاریـخ را علیـه ایـران انجـام داده انـد، در ایـن خیـال بودند که 
زیـر میـز برجـام می زنند و بـا زورگویـی و تهدید ، ایـران را هم 
با شـرایط خودشـان پای میـز مذاکره جدید می کشـانند. مثل 
همـان کاری کـه بـا کره شـمالی کردنـد و آن وقـت از دل این 

مذاکـره، ژسـتی پیروزمندانه می گیرند.
ژسـت قهرمانـی کـه فاتـح اسـت. امـا ایـران بـا مقاومـت 
معادلات شـان را بـر هم زد. دولـت ایران نه از برجام خارج شـد 
و نـه بـه تعهـدات بین المللی پسـت کـرد اما توانسـت از گزند 
تحریم هـا در امـان بمانـد و با همه دشـواری ها تا یکسـال پس 
از آنچـه ترامـپ پیش بینـی می کـرد، پیـش آمد. حـالا اتخاذ 
سیاسـت های جدید ایـران در چارچوب برجـام باعث دلخوری 
شـرکای اروپایی آمریکا شده اسـت. او با اعمال فشار ظالمانه به 

مـردم ایران ، شـرایط را طـوری رقم زده که اگر ایران تصمیم به 
خـروج از برجام کند، بیشـترین لطمه بـه دولت هایی می خورد 

کـه برجـام را معادله بـزرگ برد-برد برای خود می دانسـتند.
ایـن تـاب آوری ایـران و عـدم تمایل بـرای مذاکـره در ازای 
پالس هـای غیر رسـمی ترامپ سـبب شـد تـا او دوبـاره پیامی 
مسـتقیم بـرای ایـران بفرسـتد.ایران کـه حسـن روحانـی در 
مقـام رئیـس جمهور رسـما اعلام کـرده با چاقوکـش و ادبیات 
چاقوکشـی پـای میـز مذاکره نمی نشـیند. او گفته تـا 6۰ روز 
آینـده منتظـر گشـایش در وعده هـای غـرب می مانـد و بـاب 

مذاکـره بـاز اسـت امـا مذاکـره برد بـرد ، نه بـا تهدید.
حـالا مجیـد تخت روانچـی بـه عنـوان معـاون سیاسـی 
پیشـین دولـت و یکـی از اعضای تیم مذاکره کننـده برجام که 
مسئولیت مهم سفیر ایران در سازمان ملل را دارد ، در واکنش 
بـه حرف هـای ترامپ به شـبکه آمریکایی گفته اسـت. او گفته 
چطورمی تـوان بـه کسـی اعتماد کرد کـه میز مذاکـره را ترک 

کـرده و مـدام اطلاعـات دروغ منتشـر می کند.
خبرنگار شبکه ان بی سی آمریکا از  روانچی  پرسید:»ترامپ 
گفته اسـت که خواسـتار صحبت با ایران اسـت اما جان کری 
بـا دخالت کـردن و گفتن این موضوع که ایـران با امریکا گفت 

و گـو نکند،مانع از تماس ایرانی ها می شـود.«

تخت روانچـی خیلی با طمئنینـه و آرامش پاسـخ داد:»این 
هـم موضوع جدیدی هسـت کـه رئیس جمهـور آمریکا مطرح 
کـرده. او قبـلا هـم ایـن ادعا را داشـته اسـت. باز هـم گفته که 
جـان کـری به ما گفته اسـت کـه با امریـکا و دولـت فعلی آن 

گفـت و گـو نکنیم. که ادعای درسـتی هم نیسـت.«
سـفیر ایران در سـازمان ملل ادامه داد:»در واقـع او) ترامپ( 
مسـئله ی دیگری را بیان کرده اسـت. به جای گفتن واقعیتی 
کـه بـاب مذاکره را بسـته. چیـزی کـه او از ایران مـی خواهد ، 
کنتـرل برنامـه هسـته ای ایران و نرفتن به سـوی سـلاح های 
هسـته ای نیسـت. اگر ایـن بود که بـه برجام پایبنـد می ماند.

او ۱۴ گـزارش سـازمان انـرژی اتمی رو در مـورد مطالعه نکرده 
اسـت؟ گزارش هایی در دوره برجام که همگی نشـان می دهد 

ما بـه تعهدات مان پایبنـد بودیم؟«
تخت روانچـی بـار دیگر نکاتی را که رئیـس جمهور روحانی 
در سـازمان ملـل مطـرح کـرده بود را بـرای مجری تکـرار کرد 
و گفت:»مـا علاقـه ای به تولید و تکثیر سـلاح های هسـته ای 
نداریـم. رهبـر مـا فتوی دادند که سـلاح هسـته ای در اسـلام 
حـرام اسـت. پـس نیازی نیسـت کـه به دنبال سـلاح هسـته 

برویم.« ای 
مجری دوباره پرسـید ایران قادر به مذاکره با آمریکا اسـت؟ 

چـون ترامپ مدعی شـد جان کـری با مداخله می خواسـت با 
ایران مذاکره نکند؟ 

دوبـاره تخت روانچـی نکاتـی را تکرار کـرد که دلایـل ایران 
بـرای نپذیرفتن دعـوت از روی خودخواهی ترامپ برای مذاکره 
اسـت را. او گفت:»اینجا باید به دو سـوال پاسـخ دهیم؛ نخست 
آن کـه چـرا رییس جمهور آمریکا میـز مذاکره را تـرک کرد و 

از یـک توافق جدید صحبـت کرد؟ «
تخت روانچـی در ادامـه تاکید کـرد ایران دیگـر اعتمادی به 
ترامـپ ندارد:»چه تضمینی وجـود دارد بعد از یک توافق دیگر، 

او دوبـاره مخالفـت نکند؟ دوباره زیر حرف شـان نزنند؟«
آمریکایی هـا بـا ترامپ زیر توافقـی زدند که میان ۷ کشـور 
بـوده بـه نمایندگـی از کل دنیـا و البته بـا تائید سـازمان ملل 
. روانچـی بـاز ایـن نکته را بـه طـرف آمریکایی گوشـزد کرد و 
گفت:»ایـن توافـق برجـام صرفـا میـان دو کشـور نیسـت، بـا 
پنـج قـدرت جهانـی هـم هسـت. او از چنیـن توافقـی خـارج 
شـد!وقتی این اتفاق افتاد ما به خواسـت دوسـتان اروپایی یک 
سـال منتظـر ماندیـم . آنهـا تلاش هایـی کردنـد بـرای اجرای 

تعهدات شـان ولـی ایـن کافی نبـود.«
مجـری به تحریم هـای ضد ایرانی اشـاره کـرد و گفت:ایران 

حـالا در محدودیت کامل اسـت.

مدیر برنامه مطالعات جهانی مرکز بررسـی های اسـتراتژیک 
ریاسـت جمهوری با بیان این که فرصت ایران برای درخواسـتی 
کـه انتظـار دارد معقـول و منطقی اسـت، تاکیـد کرد: خـروج از 
برجام یا ماندن در برجام برای ایران یک مسـاله کلیدی نیسـت، 
در واقع ایران به دنبال فروپاشـی برجام یا افزایش تنش نیسـت.

دیاکـو حسـینی در گفت وگـو با ایسـنا بـا اشـاره به تصمیم 
اخیـر ایـران در کاهـش تعهـدات خود نسـبت به اجـرای برجام 
و مشـخص کـردن زمـان در ایـن زمینه بـرای اقدام کشـورهای 
اروپایـی جهـت انجـام تعهدات شـان در برجام اظهار کـرد: آنچه 
از طـرف ایـران مشـخصا اعـلام شـد، ایـن اسـت اگر آن هـا قدم 
اول ایـران را جـدی نگیرنـد با تبعات بعدی مواجه خواهند شـد  
کـه یکـی از آن هـا را  دکتـر روحانـی اشـاره کـرد، در عین حال 
قدم هـای دیگـری هم طراحی شـده کـه در آینده چـه کارهایی 

را می تـوان انجـام داد.
وی خاطرنشـان کـرد:  ایـن روندی که از امروز شـروع شـده، 
می تواند به فروپاشـی کامل توافق هسـته ای منجر شـود و آن ها 

بایـد ایـن پیـام را از طریق اقـدام امروز دریافت کرده باشـند.

* فرصت ایران یک فرصت معقول و منطقی است
ایـن تحلیل گر ارشـد مسـائل بین الملـل درباره فرصـت 6۰ 
روزه ایـران بـرای طرف هـای مقابـل تصریـح کـرد: ایـن فرصت 
 بـرای درخواسـتی که ایران انتظـار دارد، کامـلا فرصت معقول و 
منطقـی اسـت و در کمتر از آن زمان هم اگـر اراده ای  برای انجام 
تعهدات داشـته باشـند، می تواننـد به آن سـمت حرکت کنند.

حسـینی دربـاره این که در صـورت عدم انجام تعهدات از سـوی 
طرف هـای اروپایـی آیا می تواند منجـر به خروج از برجام شـود؟ 
گفـت:  ایـن یـک فرضیه غلط اسـت که از طـرف اروپـا و آمریکا 
مطـرح شـده که ایـران تحت هـر شـرایطی در برجـام می ماند، 
لـذا همیـن فرضیه نادرسـت باعث شـده تـلاش زیـادی را برای 

تعهدات برجامی انجـام ندهند.
* منافع ایران تامین نشـود، احتمال خـروج از برجام 

دارد وجود 
مدیر برنامه مطالعات جهانی مرکز بررسـی های اسـتراتژیک 
ریاسـت جمهوری تاکید کرد: خروج از برجام یا ماندن در برجام 
بـرای ایـران یک مسـاله کلیـدی نیسـت، درصورتی کـه منافع 

ایـران تامیـن نشـود، همان طور کـه قبلا بارهـا تکرار شـده بود، 
حتـی بـه طور کامل احتمـال خـروج از برجام وجـود دارد.

وی ادامـه داد: فکـر می کنـم اولیـن گامـی کـه اتفـاق افتاد، 
مـا را در ایـن سراشـیبی قـرار می دهـد که اگر کشـورهای عضو 
برجـام اقـدام مشـخصی را صورت ندهنـد، به سـرعت می تواند 
بـه فروپاشـی کامل برجـام منتهی شـود، درواقـع همان طور که 
بـه آن ها گفته شـده اگـر اقدام غیرمعقولی را انجـام دهند که در 
واکنـش به این تصمیم سـنجیده ایـران باشـد، می تواند عواقب  
خیلـی سـنگین تری از خـروج از برجام داشـته باشـد به نحوی 
که عملا راه بازگشـت را بسـیار دشـوار کند.این تحلیل گر ارشـد 
مسـائل بین الملـل همچنیـن بیان کـرد: بنابرایـن فکر می کنم 
درون مایـه اصلـی پیـام این بود که آن فرضیه غلط  می بایسـت 
کنار گذاشـته شـود و اگر این کار را نکنند در آینده نزدیک حتی 
ممکـن اسـت شـاهد خـروج کامـل ایـران از برجام هم باشـند.

حسـینی در ارزیابـی خـود از این کـه اروپایی هـا چـه واکنشـی 
خواهنـد داشـت؟ گفت: فکر می کنـم اگر آن ها بـه دنبال حفظ 
صلح و امنیت باشـند و قصدشـان این باشـد که اعتبار اتحادیه 

اروپـا را در توافقـات بین المللـی حفظ کنند، در ایـن صورت باید 
کاری را انجـام دهند و پیشـرفت هایی را به وجـود آورند که ایران 
انتظار دارد و این یک سـناریوی عاقلانه اسـت.وی افزود: منتهی 
اگـر همچنـان فکر می کننـد  که حفظ برجـام بـرای امنیت در 
جهـان اهمیت نداشـته باشـد، راه غلطـی  را در پیش می گیرند 
کـه می توانـد نتایج فاجعه بـاری برای ایـن توافق، روابـط ایران و 

غـرب و حتی امنیت جهانی داشـته باشـد.
مدیر برنامه مطالعات جهانی مرکز بررسـی های اسـتراتژیک 
ریاسـت جمهوری دربـاره این که آیا اقـدام ایران این پیـام را دارد 
کـه فرصـت مجددی برای باز بودن راه دیپلماسـی اسـت،  گفت:  
همین طور اسـت،  یکی از نکات خیلی اساسـی در تصمیم ایران 
ایـن اسـت که ضمن تعلیـق و توقف تعهـدات و در تلافی آن چه 
غـرب انجـام داد، امکان بازگشـت را هم فراهم می کنـد، در واقع 
یـک بند بسـیار اساسـی در اقدام ایـران وجـود دارد که معنایش 
ایـن اسـت؛ ایـران بـه دنبال فروپاشـی برجام  نیسـت، ایـران  به 
دنبـال افزایـش تنش نیسـت و ایـران بـه دنبال بسـتن درهای 

دیپلماسی نیست.

تخت روانچی در واشنگتن به صراحت اعلام کرد

چرا ایرانی ها به دونالد ترامپ زنگ نمی زنند؟

دیاکوحسینی: 

ایران به دنبال بستن درهای دیپلماسی نیست
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غذاى حلال بخورید ت
تا روزه براى شما كامل گردد 

شنبه - 21اردیبهشت  1398- سال بیست و دوم - شماره  4799

نمازگزاران جمعه قم همگام با نمازگزاران جمعه سراسر کشور با شرکت در راهپیمایی 
حمایت خود از تصمیم شورای عالی امنیت ملی مبنی بر کاهش تعهدات در برجام را 

اعلام کردند. 
راهپیمایی مردم قم در حمایت و پشتیبانی از تصمیم شورای عالی امنیت ملی برای 

کاهش یافتن تعهدات ایران اسلامی در برجام برگزار شد.
این راهپیمایی که به دعوت شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی برگزار شد نمایش 

پشتوانه مردمی تصمیم مسؤولان نظام در برابر نقض عهد در طرف های برجام است.
شرکت کنندگان در این راهپیمایی پس از اقامه نماز جمعه، مسیر مصلای قدس تا 

چهار راه شهدا را طی کرده و با حمل پلاکاردها و سردادن شعارهایی حمایت قاطع خود 
از تصمیمات اخیر نظام در برابر عهد شکنی های آمریکا را اعلام کردند.

شرکت کنندگان در راهپیمایی با سردادن شعارهایی از جمله »ما همه سرباز تواییم 
خامنه ای، گوش به فرمان تواییم خامنه ای«، » ای رهبر آزاده، آماده ایم آماده«، »خونی 
که در رگ ماست، هدیه به رهبر ماست« و... پیروی همیشگی از منویات مقام معظم 

رهبری را اعلام کردند.
در پایان این راهپیمایی نمازگزاران در چهار راه شهدا تجمع کرده و بیانیه پایانی 

قرائت شد.

معاون برنامه ریزی سازمان برنامه  و بودجه قم با اشاره به 
اعتبارات موردنیاز برای تکمیل طرح های نیمه  تمام گفت: 
320 میلیارد تومان اعتبار برای تکمیل طرح های نیمه تمام 

استان نیاز است. 
نعمت الله امانی روز پنجشنبه در جلسه شورای برنامه 
ریزی و توسعه استان قم افزود: این برآورد بر مبنای هزینه  
های سال قبل بوده و رقم واقعی این اعتبارات در سال 98 
افزایش پیداکرده است. وی همچنین با اشاره به برخی از 
برنامه های عمرانی قم در سال جاری گفت: در پیوست 
شماره یک قانون بودجه سال 98 کشور ، 42 طرح با 
اعتبار 193 میلیارد تومان و افزایش 39 درصدی نسبت به 

سال گذشته ویژه استان در نظر گرفته  شده است.
وی ادامه داد: سال 98 همچنین هفت طرح مشترک 
با استان های دیگر با اعتبار 80 میلیارد تومان به همراه 
هشت طرح ملی استانی با اعتبار 23 میلیارد تومان نیز 

پیش بینی شده است.
امانی افزود: در طرح های مربوط به مشارکت عمومی - 

خصوصی نیز 600 میلیارد تومان برای احداث کمربندی قم 
درنظر گرفته شده است.

وی ادامه داد: جمع کل اعتبارات تملک دارایی قم با 
هشت درصد رشد در سال 98 به 298 میلیارد تومان 

افزایش پیداکرده است.
وی با اشاره به اعتبارات هزینه ای قم در سال 97 گفت: 
168 میلیارد تومان مصوب نهایی این بخش بوده که 166 

میلیارد تومان به میزان 98 درصد اختصاص یافته است.
امانی در بخش دیگری از سخنان خود بیان کرد: در 
الزامات 3 درصد حاصل از صدور نفت و گاز، سهم قم 2 
میلیارد و 400 میلیون تومان بوده که تمام این رقم سال 

97 تخصیص پیدا کرده است.
وی افزود: در قانون استفاده از امکانات متوازن کشوری 
نیز از مجموع 116 میلیارد تومان ابلاغی قم، 25 درصد 

اختصاص یافته است.
معاون سازمان برنامه  وبودجه قم ادامه داد: در پرداخت 
مطالبات طرح های نیمه تمام شهرداری 50 میلیارد تومان 

سال گذشته در نظر گرفته  شده بود که این مبحث همچنان 
باز بوده و به مرحله پرداخت نرسیده است.

امانی در بخش دیگری از سخنان خود اضافه کرد: 
سال گذشته 150طرح استان با اعتبار 49 میلیارد تومان 
به صورت امانی و 162 طرح نیز که 32 درصد از مجموع 
500 طرح عمرانی استان را دربر می گیرد نیز به  صورت 

امانی - پیمانی مبادله شده است.
امانی تصریح کرد: توسعه و خدمات شهری و روستایی، 
آب و فاضلاب، کشاورزی، گردشگری، آموزش  و پرورش 
و حمل  و نقل عمومی مهم ترین سرفصل های اعتبارات 

هزینه ای و تملکی قم در سال گذشته بوده است.
وی افزود: بخش عمده ای از اعتبارات هزینه ای به  صورت 
ملی بوده و دستگاه های ملی اعتبارات را با توجه با رابطه ای 

که با دستگاه های استانی دارند توزیع می کنند.
معاون برنامه  ریزی سازمان برنامه  و بودجه قم تاکید کرد: 
سال گذشته 5 میلیارد و 500 میلیون تومان به عنوان پاداش 
بازنشستگان در یک ردیف بودجه مجزا پرداخت  شده است.

همگام با نمازگزاران جمعه سراسر کشور صورت گرفت

راهپیمایی مردم قم در حمایت از بیانیه شورای عالی امنیت ملی 

معاون برنامه ریزی سازمان برنامه  و بودجه قم اعلام کرد

320میلیارد تومان اعتبار مورد نیازبرای تکمیل طرح های نیمه تمام قم 

نامحـرمانه

دریـچه

ثروتمندان ۷ برابر فقرا یارانه پنهان می گیرند! 
متوسط یارانه پنهان مستقیمی که هر خانوار ایرانی سالانه دریافت می کند حدودا به 10 میلیون 
تومان می رسد. در این بین متوسط دریافتی یارانه پنهان دهک دهم بیشتر از هفت برابر دهک اول 
است.به گزارش ایسنا، علاوه بر یارانه نقدی 45 هزار و 500 تومانی که در هر ماه از سوی دولت پرداخت 
می شود، یارانه های غیر نقدی نیز شامل یارانه حامل های انرژی، کالاهای اساسی و دارو به طور غیر 
مستقیم در اختیار جامعه قرار می گیرد.در این بخش یارانه پنهان کالاهای اساسی، دارو، بنزین، گاز 
طبیعی و برق مستقیماً به خانوارها می رسد و در سایر یارانه های پنهان مانند نفت سفید، نفت گاز، نفت 
کوره، گاز مایع و سوخت هوایی به دلیل این که بیشتر از طریق بنگاه ها مصرف می شود به طور مستقیم 
برای خانوارها مورد محاسبه قرار نمی گیرند. بررسی وضعیت یارانه پنهان بین دهک های درآمدی از این 
حکایت دارد که متوسط یارانه پنهان مستقیم به ازای هر خانوار ایرانی فارغ از دهک های درآمدی حدود 
10 میلیون تومان در سال و مجموعه یارانه پنهان مستقیم خانوار مستتر در حامل های انرژی از جمله 
بنزین، برق، گاز و همچنین دارو و کالاهای اساسی حدود 250 هزار میلیارد تومان است.همچنین توزیع 
یارانه پنهان در دهک ها نشان می دهد که متوسط دریافتی یارانه پنهان دهک دهم بیشتر از هفت برابر 
متوسط دریافتی دهک اول است و هر دهک دهم سالانه به طور متوسط از 21 میلیون تومان یارانه 
پنهان مستقیم خانوار بهره مند می شود، در حالی که هر خانوار دهک اول فقط سه میلیون تومان یارانه 

پنهان دریافت می کند.

سه میلیون زوج در کشور »نابارور« هستند 
مدیرملی پروژه جمعیت در وزارت بهداشت گفت: در حال حاضر 3 میلیون زوج نابارور در کشور ما 
وجود دارد که متأسفانه سالانه 80 هزار نفر به آمار این افراد افزوده می شود.ساره محمدی مدیرملی پروژه 
جمعیت در وزارت بهداشت در گفتگو با فارس، با بیان اینکه در حال حاضر نرخ باروری در کشور ما 2.05 
درصد است، اظهار داشت: این رقم تقریبا با نرخ جایگزین برابر بوده یعنی اینکه به ازای هر مرگ و میر ما 
تولد داریم. اما توجه داشته باشیم که وضعیت کشور در حوزه جمعیت مناسب نیست.وی افزود: در حال 
حاضر نرخ رشد جمعیت شرایط خوبی ندارد و کشور به سمت پیر شدن در حال حرکت است. محمدی 
با بیان اینکه سن افزایش نرخ سرباری به دو طیف کودک و سالمند تقسیم بندی می شوند توضیح داد: 
این دو طیف نمی توانند مولد اقتصاد باشند و اگر وضعیت کشور ما به همین روال پیش برود در آینده از 

لحاظ اقتصادی و اجتماعی وضعیت خوبی نخواهیم داشت.

افشاگری کفاشیان از تصمیم قطعی برای برکناری کی روش 
رئیس پیشین فدراسیون فوتبال در تازه ترین گفتگوی خود به زوایای جدیدی از همکاری با کارلوس 
کی روش اشاره کرد و گفت: در دو مقطع اگر یک مربی ایرانی کنارم بود، کی روش را از کارش برکنار 
می کردم.علی کفاشیان  تصریح کرد: یکبار در جام ملت های استرالیا و یکبار در جام جهانی برزیل اگر 
واقعاً یک مربی ایرانی قوی کنار من بود می گفتم کی روش برود چون ما را به حد انفجار رساند! یک 
جاهایی که گیر کی روش بودیم پایش را بیخ گلویمان می گذاشت!وی تصریح کرد: رفته رفته مدیریت 
کی روش از دست رفت. اوایل اینطور نبود. آن اوایل سرپرستی گذاشتیم که کارها را پیش ببرد ولی با 
هم نساختند و ترابیان جدا شد. کی روش تیم را به جام جهانی برد و 50 یا 60 درصد حرف هایی که 

می زد درست بود و مابقی اش را هم زور می گفت!

تذکر جدی به صداوسیما برای پخش گزارش علیه علی دایی 
شورای نظارت بر سازمان صدا و سیما در نامه ای خواستار برخورد جدی با عوامل بخش خبری 
»20:30« در خصوص پخش گزارش نامناسب در مورد برکناری سرمربی تیم فوتبال سایپا شد.شورای 
نظارت بر سازمان صدا و سیما طی نامه ای خواستار تذکر جدی به دست اندرکاران برنامه »خارج از گود« 
بخش خبری »20:30« در خصوص پرداخت غیرحرفه ای و جانبداری یک طرفه و استفاده نکردن از 
زبان مناسب در خصوص برکناری سرمربی تیم سایپا شد.در این نامه در مورد حفظ نشدن شان و احترام 
یک طرف موضوع و استفاده از ادبیات نامناسب و نمایش چهره ای عصبی از سرمربی برکنار شده تیم 

سایپا به سازمان صدا و سیما تذکر داده شده است.

واکنش کری به متهم شدن به تماس با ایران 
سخنگوی وزیر خارجه آمریکا اسبق سخنان رئیس جمهوری فعلی این کشور درباره ارتباط این 
دیپلمات پیشین واشنگتن با ایرانی ها را اشتباه خواند. به گزارش ایلنا به نقل از سی ان ان، سخنگوی »جان 
کری« وزیر خارجه پیشین آمریکا  در واکنش به سخنان »دونالد ترامپ« رئیس جمهوری آمریکا مبنی 
بر این که وی به طور پیوسته با ایرانی ها در ارتباط است، گفت: »تمام چیزهایی که امروز رئیس جمهور 
ترامپ گفت اشتباه است. ختم کلام.«وی که با شبکه خبری سی ان ان گفت وگو می کرد، افزود: »او درباره 
واقعیت ها، در اشتباه است. درباره قانون در اشتباه است و غم انگیز اینکه درباره نحوه استفاده از دیپلماسی 

برای امنیت آمریکا هم در اشتباه است.«

ظریف به کمیسیون امنیت ملی مجلس می رود 
رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس: وزیرامور خارجه برای توضیح درباره اقدامات 
اخیر ایران در برجام به کمیسیون امنیت ملی می رودحشمت الله فلاحت پیشه  گفت:مواضع اخیر رئیس 
جمهور نخستین اقدام مقابله به مثل جمهوری اسلامی ایران در در برابر بدعهدی های صورت گرفت در 
قبال برجام از سوی آمریکا است و به همین مناسبت محمد جواد ظریف برای تشریح شرایط جدید و 
پاسخ به سوالات نمایندگان روز یکشنبه در کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی حاضرخواهد شد.

یادداشت های شهر سیل زده/9
محمد خامه یار

ما که روز اول برای صرف صبحانه جایی را نداشتیم و گوشه خیابان را برای نوشیدن یک استکان 
چای انتخاب و بساط خود را پهن می کنیم حالا کارمان به جایی رسیده است که برای توزیع غذا و 
آذوقه و بسته های بهداشتی و رفتن  به روستاها که هیچ راه ارتباطی جز  استفاده از بالگرد را ندارند، به 
دنبال دستیابی به بالگرد هستیم. همیشه متهم به بلند پروازی برای انجام کارهای بزرگ هستم. این جا 
هم وقتی با برخی دوستان طرح موضوع می کنم، از آن ها هم چنین نظری را می شنوم. با این حال بر 
انجام آنچه تصور می کنم، اصرار دارم. به دنبال برقرای ارتباط با فرمانده کل ارتش  هستم که زود موفق 
می شوم. ساعتی نمی گذرد که فرمانده قمی کل ارتش دستور لازم را می دهد و آنچه در تصور برخی 
دوستان غیر ممکن جلوه می کند، ممکن می شود. برخی فرماندهان ارتش تماس می گیرند و اظهار 

لطف و محبت می کنند. 
زمان توزیع بسته های غذایی در اولین فرصت ممکن اعلام می شود و هماهنگی لازم به عمل می 

آید. دیری نمی گذرد خلبان پرواز هم با تماس تلفنی برای انجام هر ماموریتی اعلام آمادگی می کند.
پادگان شهید شکارچی پل دختر اولین محل قرار اولین پرواز ماست. بالگرد توسط نیروهای قرارگاه 
کمک های مردمی بارگیری می شود و من به اتفاق برخی از آنان برای انجام این ماموریت اعزام می 
شویم. از خلبان و کادر پرواز درخواست حرکت  به سوی روستای پران پرویز که راه ارتباطی آن با پل 

دختر قطع شده است را دارم. 
دقایقی بعد از روی شهر نیمه ویران و جاده ویران پل دختر و رودخانه وحشی آن به پرواز درمی آییم 
و پس از عبور از چند روستا خود را بر فراز روستای پران پرویز که روستای بزرگی به نظر می رسد، می 
بینیم. گویا مردم روستا متوجه فرود بالگرد هستند که سراسیمه به طرف محل فرود می دوند. با نزدیک 
شدن به زمین هر لحظه بر تعداد مردم افزوده می شود و امکان فرود غیرممکن می شود. خلبان دوباره 
بالگرد را بالا می کشد و جمعیت  در میان گرد و غبار گم می شوند. به ناچار دقایقی بر فراز روستا چرخی 
می زنیم و در نقطه دیگری به زمین می نشینیم. هجوم مردم سیل زده که از گرسنگی رنج می برند به 
طرف بالگرد غیر قابل پیش بینی ماست و کمتر از چند دقیقه هر آنچه با خود از غذا و آذوقه آورده ایم به 

دست مردم می افتد و ما تنها تماشای صحنه ای می شویم که نشان از  لزوم امدادرسانی  بیشتر دارد.
امدادرسانی هوایی درد سر و ناراحتی های خودش را دارد. با دیدن جاده هایی که در حادثه سیل 
از بین رفته اند و با شکسته شدن و از بین رفتن پل های ارتباطی روستاها و زمین های کشاورزی و 
بخشی از خانه های روستایی و عدم دسترسی مردم به شهر و تهیه مایحتاج زندگی هجوم آنان به سوی 
بالگرد هنگام فرود را امری طبیعی می دانم. اما وقتی از فراز هر روستایی که عبور می کنیم و دست 
تمنای مردم آنان را می بینم ناراحت می شوم و  احساس می کنم از بضاعت زیادی برای امدادرسانی به 
مردم را نداریم. گاه در هر پرواز چند فرود و فراز انجام می شود تا مردم نتوانند هجوم کنند و این بهترین 

چاره اندیشی است.
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جواد تکجو

عضو شورای اسلامی شهر قم  تاکید کرد

ضرورت تشکیل کمیته نظارت
 بر خانه های بازی در قم

عضو شورای اسلامی شهر قم بابیان این که 100 خانه بازی کودک در قم 
وجود دارد، گفت: فرماندار باید در این زمینه ورود کرده و کمیته نظارت بر 

خانه های بازی کودکان را برای نظارت بهتر و بیشتر تشکیل دهد.
حجت الاسلام سید محمد آتش زر با اشاره به رد شدن لایحه ساماندهی 
خانه های بازی کودکان توسط شهرداری در شورای اسلامی شهر، اظهار 
داشت: هم اکنون در حدود 100 خانه بازی کودک فعال در شهر قم وجود 
دارد که تحت نظارت هیچ نهادی نیستند و سازمان هایی مانند بهزیستی 
که باید متولی این کار باشند اعلام می کند که ما متولی نگهداری کودکان 
هستیم و مهدهای کودک زیر نظر ما هستند.وی ادامه داد: علاوه بر این 
مسئولان بهزیستی عنوان می کنند که خانه های بازی محل نگهداری 
کودکان نیست بلکه محل بازی کودکان است.آتش زر بیان داشت: فرماندار 
سابق بر اساس نظری که در جلسات مختلف مطرح شده بود طی نامه ای 
خواستار نظارت سازمان فرهنگی هنری شهرداری بر این خانه بازی ها شده 
بود.وی ادامه داد: شهرداری نیز بر همین اساس آیین نامه ای را تدوین کرده 
و به همراه لایحه به شورای شهر ارائه داد که بعد از بررسی در کمیسیون 
تلفیق در نهایت در صحن شورا رأی نیاورد.آتش زر در پاسخ به این سؤال 
که آیا با این لایحه موافق بوده است، ابراز داشت: من موافق این لایحه بودم 
چراکه فرزندان ما در این خانه های بازی حضور پیدا می کنند و باید متولی و 
نهادی به عنوان ناظر بر کار این خانه های بازی نظارت داشته باشد.وی بابیان 
اینکه باید از هر فرصتی که موجب افزایش اختیارات شهرداری می شود 
استقبال کرد، افزود: پذیرش ساماندهی خانه های بازی کودک نیز در همین 
زمینه است که باید شهرداری در این زمینه نقش آفرینی کند.عضو شورای 
اسلامی شهر قم عنوان کرد: شورای شهر دم از مدیریت واحد شهری می زند 
ولی از افزایش اختیارات این شورا واهمه دارد که این موضوع نادرست است.

وی بیان داشت: علاوه بر این شهرداری همواره هزینه های زیادی را 
برای تجهیز و نگهداری وسایل بازی در پارک ها و بوستان های شهر هزینه 
می کند به طور مثال سال گذشته برای ایمن سازی پارک ها و بوستان ها مبلغ 
14 میلیارد تومان هزینه شد درحالی که متولیان خانه های بازی خصوصی 

هستند و شهرداری قرار نیست خودش هزینه کند.

مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم :

استانداری تکلیف خانه های 
بازی کودکان را مشخص کند

مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم گفت: بر اساس بررسی 
ها ابعاد تولی گری شهرداری بر خانه بازی کودک بررسی شد که شورای 
شهر به این لایحه رای نداد، حال باید استانداری و فرمانداری یک دستگاه 

دولتی را جهت نظارت و کنترل خانه بازی کودک مشخص نماید.
ابوالقاسم مقیمی با اشاره به کارکرد خانه بازی کودک در قم اظهار داشت: 
این خانه جزو مجموعه فضاهایی است که در حوزه کودکان زیر 9 سال در 
سطح شهر فعالیت می کنند.وی خانه بازی کودک در قم را بدون متولی 
دانست و افزود: هیچ گونه نظارتی در حوزه های تربیتی، استاندارد، قیمت و 
مسائل اخلاقی بر روی خانه بازی کودک وجود ندارد و در مورد لایحه خانه 
های بازی جلسات متعددی در استانداری و فرمانداری برگزار شد، اما هیچ 
دستگاهی تاکنون تولی گری آن را بر عهده نگرفته و خارج از اختیارات خود 
دانسته اند.مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم گفت: بر اساس 
مصوبه ای که کارگروه فرهنگی اجتماعی استان در سال گذشته تصویب 
کرد، اداره مجموعه خانه های بازی به شهرداری محول شد، در بررسی که 
پیرو این احاله انجام شد، نحوه عمل سنجیده و دستورالعمل نحوه صدور 
اعتبار مشخص شد و در نهایت برای تصویب نهایی در دستور کار شورای 
شهر قرار گرفت که با توجه به ماهیت صدور محتوا که اعضا معتقدند در 
حوزه اختیارات شهرداری نیست این لایحه را رد کردند.وی خاطرنشان کرد: 
استانداری و فرمانداری با توجه به رد این لایحه از سوی شورای شهر باید 
تولی گری خانه بازی کودک را در بین دستگاه های دولتی تعیین تکلیف 
نمایند.مقیمی با اشاره به دستگاه هایی که قابلیت تولی گری خانه بازی 
کودک را دارند، گفت: بهزیستی در حوزه مهد کودک ها، سازمان تبلیغات 
در حوزه دارالقرآن ها و آموزش و پرورش در حوزه پیش دبستانی ها می 
توانند تولی گری را بر عهده بگیرند.وی ادامه داد: خانه های بازی مشخصا در 
حوزه بازی و سرگرمی فعالیت داشته و افراد بالای 9 سال حق بازی ندارند، 
در این خانه های بازی آموزشی ارائه نخواهد شد و فقط جنبه سرگرمی و 

تفریح دارد که در حال حاضر بدون متولی است.

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم :

نهاد توسعه محله دروازه ری قم آغاز به 
کار می کند

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم با بیان آغاز طرح تاسیس و راه 
اندازی نهاد توسعه محله دروازه ری شهر قم در سال گذشته، از شهرداری 
به عنوان محور اقدامات اجرایی در این طرح یاد کرد و گفت: شهرداری قم 
به عنوان محور اقدامات اجرایی در سطح شهر و به عنوان اصلی ترین مرجع 
مدیریت شهری تعامل موثری با نهاد توسعه محله دروازه ری که هم اکنون 
در محله فعال هستند دارد تا در افق چشم انداز شهر مقدس قم شاهد محله 

ای سرزنده و سلامت در قالب حیات طیبه باشیم.
غلامرضا جانقربان شناخت و معرفی سرمایه ها و پتانسیل های مادی و 
معنوی که در محله وجود دارد را از وظایف نهاد توسعه محله عنوان کرد و 
گفت : این نهاد وظیفه اش بسیج نیروهای مردمی محله در وهله نخست و 
سپس نیروهای دولتی است تا با مشارکت ساکنین و به کارگیری ظرفیت 
های محله، دست در دست هم محله را به مکانی بهتر برای زندگی ساکنین 
تبدیل کنند.وی افزود: نقش شهرداری در هماهنگی برنامه های اجرایی 
بازآفرینی و مدیریت شهری این نهاد، جلسات هم اندیشی با مشاورین این 
طرح به منظور تعامل هر چه بیشتر به صورت مستمر برگزار می شود.تعیین 
و چهارچوب بندی وظایف ارگان های مختلف در مدیریت شهر، باز آفرینی 
و احیای آثار تاریخی و دارای ارزش معماری، بستر سازی و شناسایی ویژگی 
های اجتماعی ، هویتی و اقتصادی محله ، ایجاد و افزایش اعتماد اجتماعی، 
به کارگیری ظرفیت و مشارکت مردمی در مدیریت و تصمیم سازی محله، 
ایجاد اتقاق فکر از دیگر اهداف این طرح بیان شده است.معاون شهرسازی 
و معماری شهرداری قم افزود: حوزه فرهنگی، بحث زنان، مهارتهای خانگی، 
تامین مالی، مهارتهای پایه و زنان بدسرپرست در این نهاد مورد توجه است.

نهاد توسعه محله در محله دروازه ری به عنوان اولین گام در اجرای این 
طرح در شهر قم عملیاتی شده و قرار است در محلات بیشتری این طرح 

به اجرا درآید.

فرمانده انتظامی شهرستان قم  خبرداد

دستگیری سارق کیف قاپ در قم
فرمانده انتظامی شهرستان قم از دستگیری سارق کیف قاپ در استان 
خبر داد.  سرهنگ مراد حسین جعفریان اظهار داشت: در پی کسب خبری 
مبنی بر وقوع یک فقره سرقت کیف قاپی در سطح حوزه استحفاظی 
کلانتری 22 "شهرک پردیسان" استان، موضوع در دستور کار ماموران 
فرماندهی انتظامی شهرستان قم قرار گرفت.وی افزود: ماموران در تحقیقات 
بعمل آمده، منزل سارق را شناسایی و برای دستگیری وی در موقع مناسب 
وارد عمل شدند.فرمانده انتظامی شهرستان قم اضافه کرد: ماموران با کسب 
دستور و هماهنگی مقام قضائی، وارد منزل متهم شدند و در بازرسی از 
خودروی سارق، کیف زنانه مورد نظر با محتویاتی از قبیل مقادیری وجه 
نقد، یک دستگاه تلفن همراه و تعدادی کارت های بانکی را کشف و سارق 
را نیز دستگیر کردند.سرهنگ جعفریان بیان داشت: متهم به همراه پرونده 
متشکله برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد.فرمانده 
انتظامی شهرستان قم در پایان به شهروندان هشدار داد: هنگام دریافت پول 
از بانــك حرکات اطرافیان خود به ویژه راکبین موتورسیکلت ها را در داخل 
و خارج بانك ، دقیقاً زیر نظر بگیرید.سرهنگ جعفریان توصیه کرد: به هیچ 
وجه محتویات داخل کیف خود را در معرض دید افراد ناشناس قرار ندهید و 
در هنگام استفاده از تلفن عمومی نیز کیف دستی خود را حتی برای لحظه 

ای زمین نگذارید.

اخبــار

استاندار قم گفت: تدوین سند راهبردی 
مدیریت بحران در استان، یکی از ضرورت 
هایی است که برای مقابله با آثار بلایای 
طبیعی و انتقال تجربه ها بسیار به آن 

نیازمندیم. 
در  پنجشنبه  عصر  سرمست  بهرام 
نشست با اعضای جمعیت هلال احمر قم 
افزود: الگوی مدیریت بحران در کشورمان 
نیازمند بازبینی و بازنگری است و متاسفانه 
ما همواره از رخدادها، آسیب و خسارت 
های بسیار دیده و دچار بحران می شویم. 

شرایط  به  دستیابی  ضرورت  بر  وی 
ایده آل در مدیریت بحران تاکید کرد و 
گفت: ملت ایران در بلایای طبیعی حس 
همبستگی و مسئولیت پذیری فوق العاده 
ای دارند، اما به دلیل آنکه امدادرسانی ها از 
قبل ساماندهی نشده و نظام یافته نیست، 
کمک ها به مردم و مناطق آسیب دیده 

پس از مدتی فروکش می کند. 
استاندار قم با بیان اینکه جمعیت هلال 
احمر بسیار فراتر از مرزهای عقیدتی و 
جغرافیایی و بر اساس مسئولیت پذیری 
دینی و مدنی، خدمات شایسته ای را به 
انسان ها ارائه می دهد، افزود: ما همواره 
به جمعیت هلال احمر و نقش و جایگاه 

حساس و مهم آن، باور و اعتقاد ژرف و 
عمیقی داشته و داریم. 

مطلوب  امدادرسانی  به  اشاره  با  وی 
جمعیت هلال احمر استان قم در مناطق 
سیل زده غرب کشور، ظرفیت عظیم و 
انگیزه قوی این نهاد را مورد توجه قرار داد 
و گفت: جمعیت هلال احمر استان باید 
موضوع پیشگیری از بحران های طبیعی و 
اجتماعی در مناطق حاشیه نشین شهر را 

نیز مورد توجه جدی قرار دهد. 
سرمست با بیان اینکه قم در چهارراه 
مواصلاتی کشور قرار گرفته و ماموریت 
های مضاعفی برعهده دستگاه های امدادی 

و خدمات رسان این استان قرار گرفته است، 
تصریح کرد: توسعه و تقویت امکانات و 
ظرفیت ها و پایگاه های امدادی هلال احمر 
در قم نیازمند عنایت ویژه و مشارکت و هم 

افزایی همه دستگاه های اجرایی است. 
وی در پایان با بیان اینکه جمعیت هلال 
احمر باید همواره یک سازمان یادگیرنده و 
یاددهنده باشد، بر لزوم توسعه آموزش ها و 
فرهنگ سازی در جامعه تاکید کرد و گفت: 
جمعیت هلال احمر استان قم باید برای 
گسترش آموزش های مهارتی اهتمام ویژه 
ای داشته باشد و اثربخشی این آموزش ها را 

نیز به دقت مورد بررسی قرار دهد. 

مدیران  جدي  اهتمام  لزوم    *
اجرایي براي جذب اعتبارات ملي

نخستین جلسه  در  وی همچنین  
شورای برنامه ریزی و توسعه استان قم  بر 
ضرورت اهتمام جدي مدیران اجرایي براي 
جذب اعتبارات ملي تاکید کرد.سرمست 
اظهار کرد: تخصیص کامل اعتبارات سال 
97 دستگاه های اجرایی نیز بایستی مورد 
پیگیری جدی قرار بگیرد و از بازگشت 
این اعتبارات به مرکز جلوگیری شود.وي 
با بیان اینکه دستگاه های اجرایی متولی 
اصلی جذب  اعتبارات ملی از وزارتخانه 
ها هستند، گفت: مدیرانی دولتی بایستی 
برای تخصیص و عملیاتی شدن اعتبارات 
اهتمام جدی داشته باشند.وی با اشاره به 
سیاست های کلی شورای برنامه ریزی در 
سال 98 افزود: جلسات این شورا به صورت 
منظم برگزار خواهد شد و مدیران موظف 
به پیگیری مصوبات آن هستند.اتصال بلوار 
الغدیر به محور قم- اراك با 16 رای موافق 
و بدون مخالف از مصوبات این جلسه بود.

در این جلسه گزارشی از عملکرد اعتبارات 
جاری و تملک دارایی استانی سال 97 از 

سوی رئیس برنامه و بودجه قم ارائه شد

استاندارقم: 

سند راهبردی مدیریت بحران قم تدوین شود 

نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی گفت: راه دسترسی بیمارستان امام 
رضا)ع( از مناطق دو و شش شهری مناسب نبوده و شهرداری و راه و شهرسازی قم باید 

برای احداث راه دسترسی ایمن از غرب قم فکر اساسی کنند. 
 احمد امیرآبادی فراهانی روزپنجشنبه  در جلسه شورای برنامه ریزی و توسعه که 
در سالن جلسات استانداری برگزار شد اظهار داشت: در بودجه سال 98 کشور اعتبارات 

ویژه ای در زمینهٔ تأمین آب روستاها و شهرهای پرتنش کشور پیش بینی  شده است.
امیرآبادی با اشاره به تدابیر دولت در تأمین آب شرب، گفت: 150 میلیون یورو برای 
تأمین و پایداری آب شرب امسال در نظر گرفته  شده که استان قم نیز باید سهم خود را 

با پیگیری از مرکز تأمین کند.
عضو هیئت  رئیسه مجلس شورای اسلامی ادامه داد: طلب 580 میلیارد تومانی 
حوزه های علمیه از دولت امسال تخصیص داده می شود، دولت و مجلس به دنبال تسویه 

بدهی خود از نهادهای استانی مانند شهرداری ها هستند.
وی ابراز کرد: دفاتر پزشکی استان برای جلوگیری از فرار از مالیاتی و تأمین حقوق 
شهروندان باید به کارت خوان نصب شوند، با پیگیری های مسئولان استانی امکان بهبود 

وضعیت ناوگان حمل  و نقل عمومی قم وجود دارد.
* راه آهن حریم شهری قم باید جمع آوری شود 

وی ادامه داد: امسال 285 میلیارد تومان برای بخش نشر کشور در نظر گرفته  شده 
و همچنین بودجه پارک علم و فناوری قم نیز یک میلیارد و 500 میلیون تومان افزایش 
پیداکرده است، بیمه مداحان کشور نیز امسال نسبت به سال گذشته 5 میلیارد تومان 
افزایش داشته است.عضو هیئت  رئیسه مجلس شورای اسلامی با اشاره به برخی از 
مزیت های بودجه ای مراکز علمی استان گفت: بودجه دانشگاه صنعتی قم 2 میلیارد، 
پردیس فارابی 4 و بودجه دانشگاه علوم پزشکی قم امسال 6 میلیارد تومان افزایش 
پیداکرده است. امیرآبادی اضافه کرد: راه آهن حریم شهری قم باید در یک برنامه 
زمان بندی جمع آوری شود، امکان جمع آوری راه آهن در اطراف منطقه دور شهر ممکن 
است، برای تکمیل جاده کهک 10 میلیارد تومان در بودجه امسال دولت در نظر گرفته  
شده است.وی تأکید کرد: راه دسترسی بیمارستان امام رضا)ع( از مناطق دو و شش 
شهری مناسب نبوده و شهرداری و راه و شهرسازی قم باید برای احداث راه دسترسی 

ایمن از غرب قم فکر اساسی کنند .

امیرآبادی فراهانی  نماینده قم :

راه دسترسی مردم به بیمارستان امام رضا)ع( قم ایمن نیست 

معاون شهرسازی شهرداری قم گفت: 
360 هکتار فضای سبز در بلوار آیت الله 
بروجردی به طوری که در دو طرف این 
بلوار به عمق 200 متر فضای سبز احداث 

می شود. 
غلامرضا جانقربان در جلسه شورای 
برنامه ریزی و توسعه که در سالن جلسات 
داشت:  اظهار  شد  برگزار  استانداری 
بلوار  در  سبز  فضای  احداث  شهرداری 
آیت الله بروجردی را در دستور کار خود 

قرار داده است.

وی افزود: از کل مساحت بلوار آیت الله 
بروجردی 7.4 کیلومتر را اراضی دولتی و 
2 کیلومتر را نیز اراضی شخصی تشکیل 
داده که شهرداری برنامه توسعه فضای 
دنبال  را  دولتی  اراضی  بخش  در  سبز 
می کند.معاون شهرسازی شهرداری قم 
گفت: 360 هکتار فضای سبز در بلوار 
آیت الله بروجردی احداث می شود، در دو 
طرف این بلوار به عمق 200 متر فضای 
سبز احداث می شود و در بخشی از این 
دیده شده  تجاری  کاربری های  نیز  بلوار 

آیت الله  بلوار  در  گفت:  است.جانقربان 
ساختمان های  احداث  از  بروجردی 
متوسط  و  شده  جلوگیری  بلندمرتبه 
ساختمان های این بلوار از یک و نیم طبقه 
تجاوز نخواهد کرد.وی ادامه داد: تنها به 
6 درصد از مساحت 72 هکتاری بلوار 
آیت الله بروجردی پروانه ساخت وسازهای 
شهری صادرشده و مابقی آن به مباحث 
فضای سبز اختصاص پیدا می کند.معاون 
سیاسی و امنیتی استانداری قم نیز تأکید 
کرد: سال 97 در مجموع 11 نفر براثر 

از  را  خود  جان  درون شهری  تصادفات 
دست  داده اند که باید نسبت به کاهش آن 
برنامه ریزی کرد.سید محمدرضا هاشمی با 
اشاره به مشکلات بلوار آیت الله بروجردی 
گفت: 8 نفر سال گذشته در بلوار آیت الله 
بروجردی جان خود را ازدست داده بودند 
که نشان از نقاط حادثه خیز فراوان این 
محور است.وی عنوان کرد: عدم وجود 
دوربین های نظارتی و وجود پیچ های تند 
در این بلوار از عوامل اصلی بروز سوانح 

راهنمایی و رانندگی است.

معاون شهرسازی شهرداری قم :

360هکتار فضای سبز در بلوار آیت الله بروجردی قم احداث می شود 


